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sneg, sneg...! Kako nestrpno smo ga čakali! Smučke in 
4nlte so bile že dolgo pripravljene. Zdaj smo res še malo plahi, 
-pridite nas pogledat ob koncu počitnic, če nam le jug ne bo 

odgnal same! (Foto Milan Šparovec)

MODERNIZACIJA IN AVTOMATIZACIJA NA DNEVNEM REDU

SKRB ZA LAŽJE DELO
TUDI SKRB ZA ŽIVLJENJSKO RAVEN

Razprava ob sprejemanju letošnjega družbenega 
plana v Ljudski skupščini in razprava na razširjeni 
seji Glavnega odbora Socialistične zveze delovnega 
ljudstva Slovenije je opozorila na troje pomembnih 
vprašanj, ki jih moramo začeti čimprej uresničevati. 
To so: še večje izkoriščanje proizvodnih zmogljivosti 
in pospešeno prizadevanje za modernizacijo ter avto
matizacijo naše industrijske proizvodnje.

Praksa nam pove, da je izko
riščanje proizvodnih zmogljivosti, 
to je strojev in naprav, premalo
krat na dnevnem redu delavskih 
svetov in zborov proizvajalčev, 
in sicer tako pri sprejemanju 
proizvodnih in družbenih planov 
kot tudi, kadar ti organi razprav
ljajo o uspehih in neuspehih za 
minulo poslovno leto. To pa je 
velika slabost. Podjetja izkazu
jejo izrabo kapacitet v večini 
primerov le na podlagi izkušenj, 
to je, pred seboj nimajo točnih 
podatkov o doseženi zmogljivosti 
vseh osnovnih sredstev. Tako 
imenovani časovni sklad strojne
ga parka, ki naj bi opozoril na 
večjo ali manjšo izkoriščenost 
strojev in naprav, po navadi na
domestijo s podatki o izrabi tako 
imenovanega časovnega sklada 
delovne sile. Zato, ker gospodar
ske organizacije nimajo teh nuj
no potrebnih podatkov, nastaja)

Strokovnjaki v nekaterih go
spodarskih panogah menijo, da 
morajo stroji počivati. Resnica 
pa je drugačna. Družbeni plan 
naravnost terja, da moramo 
ustvarjati vse materialne, orga
nizacijske in druge pogoje, da 
bodo stroji kolikor mogoče dalj 
obratovali. To pomeni, da bi mo
rali obratovati praviloma vsaj v 
dveh izmenah, če stroji čimdalj 
obratujejo, je to najcenejša inve
sticija in možnost za najhitrejše 
povečanje dohodka, kar posebno 
velja za gospodarsko manj raz
vita področja, kot so Pomurje, 
Primorska in Dčlenjska, kjer 
med drugih premalo izkoriščajo 
proizvodne zmogljivosti. Tam pa, 
kjer sicer obratujejo v dveh ali 
celo v treh izmenah, pa je moč 
opaziti, da je v prvi izmeni dela 
dovolj, to je, da obratujejo vsi 
stroji, v drugi, predvsem pa v 
tretji izmeni obratuje le nekaj 
strojev in naprav. To povišuje 
proizvodne stroške, ker morajo 
biti na primer v pogona samo za 
nekaj strojev ostale naprave kot 
kotlarna in podobno.

Razen tega, da bi bile proiz
vodne zmogljivosti v pogonu v 
dveh izmenah, pa so seveda na 
razpolago še druge možnosti za 
smotrnejšo izrabo kapacitet. Ena 
izmed možnosti, ki si žal še pre
slabotno utira pot, je kooperacija 
med podjetji iste panoge ali so
rodnih panog. To je komaj nače
ta rezerva. Prav tu so ne samo 
možnosti za večjo proizvodnjo v 
letošnjem in v prihodnjih letih, 
temveč tudi, da večja podjetja 
prepuste izdelavo posameznih se
stavnih delov manjšim podjetjem 
in si tako postopoma pripravlja
jo pot za specializacijo, moderni
zacijo in avtomatizacijo proizvod
nega procesa.

Tudi z načinom nagrajevanja 
je moč vplivati na večje izkori
ščanje strojev in naprav. V ne
katerih, žal redkih gospodarskih 
organizacijah, so na to mislili la
ni ob sestavljanju pravilnikov o 
nagrajevanju. S posebnimi dolo
čili premijskih pravilnikov so 
spodbudili posamezne proizva
jalce, predvsem pa tako imeno
vani srednji vodstveni kader k

za gospodarstvo pogostokrat ško
da, ki je ni moč nadomestiti. Ve
lik trud, prostor, čas in materi
alna sredstva, vložena brez od
govarjajočega gospodarskega 
učinka v stroje in naprave, se 
namreč nikoli več ne povrnejo.

Napak bi bilo trditi, da gospo
darske organizacije doslej niso 
pokazale nikakršnega razumeva
nja za čimboljše izkoriščanje ob
stoječih zmogljivosti. Če računa
mo, da se je v zadnjih letih po
večala pri nas proizvodnja za 9 
do 10 odstotkov letno in da so ob 
tem nove investicijske naložbe in 
rekonstrukcije vplivale na pove
čanje proizvodnje največ s tremi 
ali štirimi odstotki, potem lahko 
dobršen del teh uspehov lahko 
pripišemo tudi* boljšemu izkori
ščanju zmogljivosti. Vendar s 
tem še ni rečeno, da smo že sto
rili vse, kar je bilo mogoče.

boljšemu izkoriščanju strojev in 
naprav, zmanjšanju zastojev itd. 
V splošnem gradbenem podjetju 
“■Pionir« prisojajo vsem premij
skim upravičencem, ki imajo po
sredno ali neposredno opravka s 
strojno opremo. organizacijo 
proces dela, premijo na osnovi 
odstotka izkoriščene strojne 
opreme. V Tovarni lesovine in le
penke v Ceršaku spodbujajo s 
premijskim sistemom čim večje 
izkoriščanje vodnih naprav. V 
Tekstilni tovarni Ajdovščina so 
določili, koliko votkov je treba 
vtkati na zaposlenega na dan, 
t. j. kako morajo biti izkoriščeni 
stroji, v Tovarni nogavic in 
drobne konfekcije v Polzeli so 
normirali čakalni čas za stroje, v

bilance. Pravzaprav uspeh. Bla
ga tako rekoč ni v skladiščih, to
liko zaželeni so proizvodi nji
hovega podjetja. Le nekaj je 
slabo kazalo. Skladov ni nobe
nih, stroji pa stari, kot da so na 
njih tkali še stari Slovani. No, 
tudi to se uredi, če je tolikšno 
povpraševanje po blagu in če se 
pametno gospodari.

Vse je bilo v redu do prvega 
državnega praznika, ko direktor 
ni in ni prišel na dan s predlo
gom o nagradah. Končno se je 
predsednik upravnega odbora 
odločil in stopil do »novega«. 
»Bodo nagrade? Pri nas je bila 
to navada!«

Novi direktor je začel tolma*
V______________ _____________

lesno industrijskem kombinatu 
Logatec dobe delavci premijo, če 
stroje popravijo sami, to je, če 
je čakalni čas čim manjši itd.

Ze iz teh nekaj primerov lah
ko razberemo, da je mogoče 
spodbudno nagrajevati režijske 
delavce, razen službe in vodstve
ni kader tudi za polnejše obra
tovanje strojev in naprav, in si
cer tudi v takšnih panogah kot je 
gradbeništvo, kjer je sicer grad
nja objektov pogostokrat odvisna 
od pomanjkanja materiala.

Prizadevanje, da bo vsak stroj 
in naprava čim bolje izkoriščena, 
da bodo ob tem režijski stroški 
manjši, da podjetja ne bodo brez 
haska plačevala obresti na

Prav te analize pa so lahko 
izhodišče za drugo nalogo, ki je 
ne velja odlagati, to je za smo
trnejše investiranje, za obnovo 
zastarelih strojev in naprav in 
modernizacijo in avtomatizacijo 
industrijske proizvodnje. Takšne 
analize so nujno potrebne. Dober 
gospodar mora vedeti, kako po
samezni stroji in naprave pospe
šujejo obseg proizvodnje, rast do
hodka in čistega dohodka, kak
šne stroje je treba naročiti, da ne 
bomo zaostajali za industrijsko 
razvitimi državami in kako se 
bodo vložena sredstva v beton in 
železo čim bolje obrestovala.

Gospodarski razvoj nujno ter
ja, da moderniziramo in avtoma
tiziramo industrijsko proizvodnjo. 
To moramo uresničevati, če ho
čemo doseči tisto raven, ki nam 
bo omogočila tekmovanje s pro
izvodnostjo v tehnično in gospo
darsko razvitejših deželah, kajti 
le na ta način se bomo lahko tu
di enakopravno pojavljali s svo
jimi proizvodi na mednarodnem 
tržišču. Industrijsko proizvodnjo 
pa moramo modernizirati in av
tomatizirati tudi zato, da na ta 
način zmanjšamo fizični in du
ševni napor delavcev in mu s 
tem omogočimo, da bo ob enako 
vloženem delu lahko še hitreje 
naraščal njegov osebni dohodek. 
Skrb za življenjsko raven delav
ca se namreč ne začne šele v 
okolju, kjer živi po delu, temveč

vega, nepojmljivega pravzaprav. 
Kolektiv je bil slabe volje, razo
čaran bi rekli, in tolažili so se s 
pogovori o starem direktorju 
dobričini. Da to je bil direktor 
in pol.

Zares! So direktorji dobriči
ne, ki grade ves svoj sloves in 
priljubljenost med delavci na 
tak način. To je pravzaprav tu
di najenostavnejše, če hočeš biti 
splošno priljubljen in taka po
litika ima tudi »perspektivo«. 
Namreč, če ga že kaj polomiš in 
predlagajo občinski odborniki 
zamenjavo, te kolektiv podpre. 
V en glas se upre nepotrebnim 
krivičnim spremembam. To smo 
že doživeli.

osnovna sredstva, da bodo s tem 
povečevala proizvodnjo, je torej 
naloga, ki jo je moč uresničevati 
kar takoj, vsak dan sproti. Prav 
sedaj ob sestavljanju gospodar
skih načrtov za Letošnje leto — 
kjer jih seveda še niso sestavili 
— se ponuja priložnost, da teme
ljito prouče, kako so bile doslej 
izkoriščene proizvodne zmoglji
vosti in kaj morajo storiti, da 
bodo izkoriščene polneje. Tega 
tudi ne velja prezreti pri obrav
navi družbenih planov občin in 
krajev. Seveda pa bodo za smo
trno delo potrebne proizvodno 
ekonomske analize o izkoriščanju 
osnovnih sredstev, o ukrepih, ki 
jih je treba uveljaviti.

se začne oblikovati na njegovem 
delovnem mestu, ko ob manjšem 
fizičnem in duševnem naporu 
lahko s pomočjo sodobnih stro
jev ustvarja več dobrin.

Prav na tem področju je bilo 
doslej še premalo doseženega, če
prav so razen federacije gospo
darske organizacije najmočnejši 
investitor in prevzemajo le-te 
vsako leto večjo skrb za enostav
no in razširjeno reprodukcijo. 
Federacija je na primer razpola
gala leta 1953 z 68 odstotki sred
stev za investicije, oktobra lani 
pa samo še z 39,6 odstotki. Pod
jetja so pred sedmimi leti raz
polagala s 14,3 odstotki, lani do 
oktobra pa že z 29,5 odstotki 
sredstev za investicije. Prav to 
pa nalaga gospodarskim organi
zacijam dolžnost, da še skrbneje 
razporejajo denar za nove stroje 
in naprave, takrat ko jih obnav
ljajo ali razširjajo proizvodnjo. 
Napak je, da bi jih samo obno
vile, pri tem pa prezrle, da je 
tehnološki proces v razvitejših 
državah že zdavnaj napredoval.

Seveda pa bo potrebna za ure
sničenje vseh teh nalog tudi po
moč ustreznih zavodov, ustsnov 
in inštitutov, zbornic in združenj, 
ki naj gospodarske organizacije 
onozariaio. na katerem nodoočiu 
zaostajajo že sedaj in za kaj naj 
se odločijo, da bo naš gospodar
ski razvoj pospešeno napredoval.

PETER DORNIK

stanovanja. Skratka to je dru
gačen krog, ki nudi drugačne 
perspektive. To pa terja direk
torja drugačnega kova. Tak di
rektor tudi odreče, ker ve, da 
se bo to poznalo na zaslužku, 
čeprav šele mnogo pozneje. 
Strog je, toda pravičen. Pravi 
usmerjevalec proizvodnje. Na 
srečo je največ takih.

Prav pa je, da so si direk
torji dobričine na jasnem o tem, 
kako ocenjujemo njihova priza
devanja. To je poceni pridob
ljena slava in taki direktorji 
kot vse kaže, grade na geslu: 
»Sedaj živim, za menoj, no, za 
menoj pa lahko pride tudi po
top.« Mitja Švab
______________ _________J

Kooperacija in nagrajevanje 
pospešujeta izkonščanie strojev

V OKVIRU
Ni dolgo tega, ko je prišel v 

podjetje nov direktor. Prejšnji 
je odšel na novo dolžnost. Torej 
niti ne gre za direktorja, ki ga 
je »nekaj polomil«. Sprememba 
v vodstvu, nič drugega.

Novi direktor se je najprej 
razgledal po oddelkih, spoznal s 
posebnostmi proizvodnje, potem 
pa je vzel v roke tudi zadnje

čiti nekaj o skladih in o nagra
jevanju, češ, denar rabimo za 
stroje, nagrajujemo pa tako ali 
tako po učinku, zakaj potem še 
nagrade. Skratka, direktor brez 
razumevanja. Po podjetju je šel 
glas o tem hitreje kot kdaj koli 
prej o nagradah. Razumljivo, 
nagrade so že zdavnaj postale 
navada. To pa je bilo nekaj no-

Teže pa se je uveljaviti in 
biti med delavci priljubljen na 
drugačen način. Urediti na pri
mer nagrajevanje tako, da bo 
vsakdo, ki bo dobro delal dobro 
zaslužil, obenem pa bo vedel, da 
se v skladih zbira denar za no
ve modernejše stroje. Proizvod
nja bo zato večja, pa tudi za
služek. Od tod tudi sredstva za

DIREKTOR DOBRIČINA

Modernizacija in avtomatizacija 
— življenjska nujnost



Pretekli četrtek je minilo 36 let, odkar je v Gorkem pred Moskvo 
prenehalo utripati srce Vladimira lljiča Uljanova-Lenina. Vest 
o njegovi smrti je pretresla proletarce vsega sveta, ki so v njem 
videli in vidijo poosebljenje idej o razredni osvoboditvi, o raz
bitju spon, s katerimi jih Je oklenilo mezdno delo, o družbi, 
v kateri bo delo merilo človekove veljave in v kateri bodo delavci 
po svobodni volji uravnavali svoj korak. Lenin je umrl, njegovi 
nauki in ideje, njegovi načrti in njegova dela, ki so postala last 
vseh naprednih ljudi in njihovo najmočnejše orožje v boju za 
srečo in blagostanje, pa žive in bodo živela večno — v srcih in 
delu milijonov delavcev po vsem svetu, ki z različnimi sredstvi 
in po različnih poteh utirajo pot socializmu, pa tudi v naših 

isrcu in v našem delu, v našem demokratičnem samoupravljanju

S SEJE KOMISIJE ZA MLADINSKA VPRAŠANJA

Važnejša vloga
klubov Ljudske tehnike

Komisija za mladinska vprašanja pri republiškem serijsko izdelujejo operacijske 
sindikalnem svetu je pretekli teden razpravltala o teh- ^evpa°njJatseafjihjev Jugoslaviji 
niem vzgoji zaposlene mladine. Ker so bili elani komi
sije mnenja, da lahko pri tem odigrajo klubi Ljudske 
tehnike važno vlogo, so proučili njihovo dosedanjo de
javnost in izhajajoč iz sedanjih življenjskih pogojev 
ter potreb proizvodnje govorili o tem, kako naj v bo-

7 iffii
v sindikatih
Na zadnjem plenumu Okraj* 

nega sindikalnega sveta Kranj s°
govorili o uspehih nagrajevanja 
v gospodarstvu v lanskem letu> 
o čemer bomo pisali v naslednji 
številki. Izvolili so tudi novega 
tajnika OSS tov. Rozmana, do*

doče delujejo.

sploh ne izdelujemo.
Dobra stran te dejavnosti je

v tem, da si klubi tako zagoto- _______ _______ _
vijo sredstva za aktivno delo slej tajnika občinskega sindikal*
raznih krožkov. Klub v Emajlir- nega sveta Radovljica. Dosedanji
ki s temi sredstvi celo podpira tajnik OSS Ivan Kristan bo Pre'
neko šolo in društvo Partizan, vzel novo službeno dolžnost. Ra*
Ko je komisija za mladinska zen tega so na plenumu razreši«

Komisija za mladinska vpra- je, včasih zelo široko zasnovane, vprašanja obravnavala te in ostale nekaj članov plenuma, ki so e_a
šanja pri Republiškem sindikal- načrte pa le redkokdaj uresničijo, primere, je ugotovila, da serijska odselili, tri zato, ker se za del«
nem svetu je pretekli teden raz- posebno še, ker za njihovo izved- proizvodnja ne sodi v dejavnost v sindikatih niso zanimali, 
pravljala o tehnični vzgoji zapo- bo ne najdejo razumevanja niti Ljudske tehnike, saj ne prispeva Na seji predsedstva Okrajne* 
slene mladine. Ker so bili člani pri organih upravljanja niti pri mnogo ali pa sploh nič k izobra- ga sindikalnega sveta v Maribo* 
komisije mnenja, da lahko pri političnih organizacijah v podjet- gevanju njihovih članov. ni, so dne 13. januarja razprav*
tem odigrajo klubi Ljudske teh- ju. Druga stvar, ki prav tako za- Me(j ki so uspeli prebiti ]jali o družbeno politični vlog'
nike važno vlogo, so proučili nji- vira njihovo dejavnost, je po- zid začetnih težav in razviti pre- siužbe družbenega knjigovodstva

—^ cejšnjo aktivnost, velja omeniti jn 0 izobraževalnih centrih v in'hovo dosedanjo dejavnost in iz
hajajoč iz sedanjih življenjskih 
pogojev ter potreb proizvodnje, 
govorili o tem, kako naj v bodo
če delujejo.

Z dosedanjim delom večine 
klubov Ljudske tehnike v pod
jetjih ne moremo biti povsem za
dovoljni. Zelo redki so namreč 
klubi, v katerih se mladina lahko 
v prostem času ukvarja s tistimi 
tehničnimi problemi, ki jo pred
vsem zanimajo. Za to je več vzro
kov. Med njimi prav gotovo velja 
omeniti, da marsikje niti ne vedo, 
s čim naj se pravzaprav ukvar
jajo. Poskušajo vse mogoče. Svo-

Načrti in sredstva
namesto reorganizacije trgovine

tudi v korist potrošnikom. Po
trebno pa je, da vsaka spremem
ba temelji na temeljiti ekonom
ski analizi, katero naj obravna
vajo organi samoupravljanja, ki 
so tudi edini odgovorni in pristoj
ni za sprejemanje dokončnih 
sklepov. Samo združevanje pod
jetij ne daje novih prodajaln, no
vih prostorov, skladišč, zato tudi 
ne more prispevati k izboljševa- 

Republiški odbor sindikata tr- dobno. Skrbtl pa je treba tudi za nju naše trgovske in gostinske 
govskih, gostinskih in turističnih normalno vzdrževanje in izbolj- mreže. Zato so potrebne nove in- 

...............................• • '------ vesticiije. Premalo ali pa prav nič

Predsedstvo republiškega odbora sindikata trgov
skih, gostinskih in turističnih delavcev Slovenije je 
14. januarja na razširjeni seji razpravljalo mimo 
drugega tudi o družbenem planu LRS v zvezi s ^trgo
vino, gostinstvom in turizmom. V skladu^ z obsežnimi 
nalogami, katere predvideva letošnji družbeni plan in 
s problemi, ki nastajajo, je republiški odbor sprejel 
naslednje sklepe in priporočila:

mm knjiga
0 NAGRAJEVANJU 
v naših podjetjih

V kratkem bo izšla pri Re
publiškem svetu Zveze sindi
katov Jugoslavije za Sloveni
jo knjiga o poglavitnih izkuš
njah in o temeljnih smernicah 
nagrajevanja po učinku v na
ših podjetjih. Vabimo vse čla
ne sindikatov, zlasti pa še Čla
ne organov delavskega uprav
ljanja in vse tiste, ki se ka
korkoli zanimajo za nagraje
vanje po učinku, da to knjigo 
že vnaprej naroče. Naročila 
pošljite do 1. februarja na na
slov: tajništvo Republiškega 
sveta ZSJ za Slovenijo, Ljub
ljana, Miklošičeva c. 28.

VSEBINA KNJIGE
I. del

Stane Kavčič: Nagrajeva
nje po učinku

Roman Albreht: Nadalj
nja Izpopolnitev tarifnih si
stemov

II. del
Informacije o plačilnih siste

mih, ki so jih vpeljale po
samezne gospodarske orga
nizacije

HI. del
Postopek pri spremembah In 

dopolnitvah pravilnikov o 
osebnih dohodkih

spet Ljudsko tehniko v celjski dustrijskih podjetjih. Spričo raZ' 
Tovarni emajlirane posode, v ka- nih pripomb v nekaterih podjet* 
terem so začeli zelo uspešno de- jih, češ da bo z uvedbo službe 
lati naslednji krožki: emajlirski družbenega knjigovodstva bank® 
(skušajo odkriti najboljše emajle), diktirala razdelitev sredstev, so 
surovinski (proučujejo možnost za sklenili, da bodo v nekaj večji« 
čim racionalnejše izkoriščanje kolektivih pojasnili članom d®' 
surovin) in gospodinjski (prouču- iaVskega sveta in sindikalnem" 
jejo praktičnost in ekonomičnost vodstvu družbeno politični pomen 
posode), s čimer izpopolnjujejo omenjene službe, 
svoje znanje za uspešnejše delo y pododborih sindikalne P0' 
na delovnih mestih. družnice »Metalne« so v tek"

Ko so člani komisije razprav- konference, kot priprave za obč' 
Ijali, s čim naj se klubi Ljudske ne zh0re. Na njih se pogovarjaj® 
tehnike predvsem ukvarjajo, so 0 izvršitvi letnega plana, bodočih 
menili, naj njihovo dejavnost nalogah pri izpolnitvi plana °d' 
narekujejo želje mladih delavcev, delkov, nagrajevanju po učinka 
ki izvirajo iz sedanjih pogojev jer organizaciji oddiha, 
življenja in potreb proizvodnje. Na občinskem sindikalnem 
To pa bo seveda zahtevalo mnogo svetu Ptuj so imeli v zvezi z m* 
dela; Medtem ko smo doslej ugo- ganizacijskimi in kadrovskimi 
tavljali, da se želi mladina pred- vprašanji pred občnimi zbor* 
vsem. udejstvovati v Avto-moto sindikalnih podružnic že dvoj® 
foto in drugih krožkih ter kaze posvetovanj s predsedniki in taj* 
zanimanje za tečaje za prekvali- podružnic. Razen tega Čla11* 
fikacije, se sedaj, ko uveljavlja- občinskega sindikalnega svets 
mo način nagrajevanja, vedno obiskujejo podružnice in se s 
bol] zanima tudi za produktiv- člani izvršnih odborov pogovaT' 
nost in gospodarjenje podjetja. jaj0 0 pripravah in nalogah. 
Organi upravljanja in politične V torek, dne 12. t. m. so imeli 
organizacije v podjetjih naj izko- posvetovanje s predsedniki P°' 
nstijo te težnje in njihovo dejav- družnlc zavodov in ustanov. Ob* 
nost usmerijo na reševanje raz- ravnavali so probleme in nalog® 
nih proizvodnih problemov Id jih javnih glužb ter nal v zvezi z 
je v vsakem podjetju dovolj, ob- 0bčniml zbori. Ugotovili so, d®

sindikalne podružnice v zavodi« 
in ustanovah nimajo prave obli* 
ke in vsebine dela, in da niso d®“ 
volj gibčne pri reševanju svojih 
problemov, nimajo pa tudi nobe*___ _ ___.__• m« « A * V

enem pa zagotovijo klubom 
ustrezna finančna sredstva.

POPRAVEK
V prvi številki »Pogovorov 60« ne povezave z organi družbeneg® 

se je vrinilo pod grafikone, ki smo upravljanja. Zato bodo analizirali 
jih objavili, nekaj bistvenih na- javno službo, družbeno upravlja'

delavcev Slovenije v celoti odo- šanje obstoječih kapacitet. ------
brava in podpira sprejeta nače- nrur^m-avta ne upoštevajo razpoloženja ljudi, manjkanje finančnih sredstev. To ,— — --------------„----------- —  ------- -------- ,----- -------- ------ s
la družbenega plana. Mnenja je, OMLJfcVAiNJfc iiiCrU vainja samoupravnih organov, s je prisililo klube, da so svojo de- pak. V podpisu h grafikonu In- nje ter vlogo sindikalne podruž*
da so vsi pogoji za uresničenje, • Na osnovi poročil ugotavlja ustvarjajo nepotrebno slabo javnost omejili ali samo na orga- veatlelje v LRS nekajkrat pišemo niče v ustanovi oziroma zavod"- 
pa tudi osnove za preseganje po- republiški odbor, da nekateri vzdušje in tudi slabe odnose do nj;zacy0 izletov in ekskurzij ter o milijardah namesto o milijo- Seja Okrajnega odbora sindi' 
stavk družbenega plana. Zaradi ljudski odbori in posamezniki ne- dela in kvarijo smisel za dobro na prirejanje raznih predavanj, nih. Namesto podatka, da bomo kata uslužbencev državnih ust®'
tega poziva vse sindikalne po- pravilno pojmujejo razvoj trgo- gospodarjenje. aH pa da so se začeli ukvarjati za kmetijstvo porabili 9100 mili- nov Murska Sobota je bila d"8
družnice, da si v večji meri pri- vine in .gostinstva. Niso namreč Republiški odbor meni, da so s imenovano proizvodno de- jard dinarjev mora seveda pisati 16. januarja. Podružnice sindi'
zadevajo za uresničitev plana in redki primeri, ko skušajo pone- tudi v trgovini, gostinstvu In tu- javnostjo. V mariborski Tovarni 9100 milijonov. V vsem tekstu je kata državnih ustanov so velik®
za boljše poslovanje teh dejav- kod z administrativnimi prijemi rizmu pogoji za gospodarsko so- avtomobilov so začeli kar serij- treba torej spremeniti milijarde storile na, področju izobraževa*
nosti v korist oskrbe potrošnikov, reševati posamezna vprašanja s delovanje v kooperaciji, v zdru- s[^0 izdelovati neki manj zahte- v milijone. Mimo tega pa je ti- nja, pri nagrajevanju ter ocenje*
Sindikalne podružnice naj prouče, področja trgovine, gostinstva in ževanju sredstev in druge mož- ven proizvod. Proizvodna dejav- skarski škrat del podpisa k temu vanju uslužbencev. Po reorgani*
kaj je možno izboljšati v last- turizma, kar često stanje še po- nosti,. kar lahko izboljša položaj nost je precejšnja tudi v Tovarni grafikonu postavil
nem podjetju, da bi bila potrežba slabša. Pri nekaterih občinah so trgovine, gostinstva in turizma, emajlirane posode v Celju, kjer njega — Izvoz LRS.
v trgovini, gostinstvu in turizmu močne težnje, da zapirajo meje Zato niso potrebni nobeni admi-
boljša in kulturnejša. To bo mož- svoje občine in ne dopuščajo nistrativni ukrepi, temveč samo
no doseči z boljšo organizacijo ustanavljanja prodajaln in pošlo- pametni dogovori kolektivov in 
dela, izpopolnitvijo nagrajevanja vanja podjetij sosednjih občin, vsklajevanje programov za na- 

' ‘ ~ ~ daljnji razvoj.

pod nasled-

po učinku, vzgojo novih kadrov To je povsem v nasprotju z ve-
NAGRAJEVANJE

• Republiški odbor bo

in z drugimi ustreznimi ukrepi, Ijavnimi predpisi. Znani so celo 
ki lahko bistveno vplivajp na po- primeri, da so podjetja dobila

sifs;- - pgpts
iva^kii yeč s0 v p0p0inem nasprotju s čimer bomo do-

® Sindikalne podružnice naj splošnimi prizadevanji za dosego ^ vJečio ’rfzad^ost z^L«!^ 
se podrobneje seznanijo s proble- koristne konkurence, ki naj orno- g J: P L-Eovini gostinstvu 
mi, zatem pa naj sodelujejo v goča kvalitetno postrežbo in po- TaklTpopolS ii-
razpravah o trgovini, gostinstvu nudbo 8blaga. 
in turizmu, ki je nakazana v ob- SLABE K BOLJŠIM?

stem nagrajevanja bo nujno iz
boljšal tudi organizacijo dela, po-

r&HSS« “-.s-"
Zato naj bi se kasneje povezali z ja trgovine nekatere orgamzacij- 
občinskimi sindikalnimi sveti in ske spremembe podjetij. Hkrati VZGOJA KADROV

• Republiški odbor sodi, da je 
S potrebno v trgovini i« gottt^tvn

2 ‘ShiSTivofiv"^™. Lrarli sanacij, »tojrih podje-

plani morajo^vasbovatl konkret- ^tofc, bi^se ^inffli^rabib g™ ^''tnrS.^S ?
govin^na ^drobno (n gostinstva, celo primeri, da so pobudniki ta- yrb kadrov ni pnmeten sedanjim 
fc-te je treba vključiti v per- kega načina združevanja vodilni m bodočim, potrebam. Sistem 
Aktivni SL razvoja in upo^e- uslužbenci, ki bi radi na ta na- ‘0^“ za
vati, da so to prioritetna vpra- čin postali voditelji velikih pod- ^J^^brafevLta ni zadovo- 
šanja. Zato je potrebno vse ra- jetij. Cesto pa gre celo za to, da f^^^^^kSvnosti niti po
zumevanie podjetij, ki naj zdru- bi lahko s takimi združevanji in ^ ^ izobraževanju n0Whrazdruzevanji izpraznili nekatere številu. Pri izobraževanju novi

lokale in jih potem uporabili v kadrov moramo upoštevati, da za
druge namene htevajo temeljite spremembe v

® poslovanju trgovske m gostinske
UPOŠTEVANJE mreže tudi spremenjeno vzgojo

RAZPOLOŽENJA kadrov. Posameznim specializira-
© Nihče ne nasprotuje neka- nim strokam dosedanji učni pro- 

terim nujnim spremembam, ki grami ne ustrezajo, urediti pa bi 
jih pokažejo potrebe in so hkrati bilo potrebno tudi dobo šolanja.

Vzgojo trgovskih, gostinskih in 
turističnih kadrov moramo kar 
najbolj preusmeriti na izvenšol- 
sko izobraževanje v obstoječih 
centrih za pošolsko izobraževanje.

Republiški odbor je prepričan, 
da bodo sindikalne podružnice na 
občnih zborih vsestransko pro
učile tudi te probleme. Skupaj z 
drugimi sindikalnimi organi, še 
posebno pa z občinskimi sindikal
nimi sveti, skupno z ljudskimi 
odbori, zbori proizvajalcev, sta
novanjskimi skupnostmi In po
trošniškimi sveti bodo sindikalne 
podružnice pripomogle k napred
ku in razvoju trgovine, gostinstva 
in turizma v naši republiki.

zumevanje podjetij, ki naj 
žujejo finančna sredstva.

NOVE GRADNJE
® Republiški odbor je mne

nja, da je treba posvečati po
zornost novim gradnjam, pred
vsem samopostrežnim trgovinam, 
prodajalnam, veleblagovnicam, 
ekspresnim restavracijam in po-
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tiska CŽP »Ljudska pravica « — Poštnina plačana v gotovini

zaciji bo od dosedanjih 10 18 P0” 
družnic.

Okrajni sindikalni svet Nov® 
mesto in Okrajni komite Zvez® 
komunistov Slovenije, Novo m®'
sto sta imela posvet s sekretar]' 
občinskih komitejev ZK, pred* 
sedniki občinskih sindikalnih sve* 
tov, predsedniki kadrovskih ko* 
misij, ter s sekretarji osnovni® 
organizacij iz podjetij. Razprav' 
Ijali so o pripravah za občne zb®' 
re sindikalnih podružnic, o del" 
in nalogah komunistov in sind1' 
katov pri sprejemanju družbeni« 
planov občin ter o pripravah n® 
volitve delavskih svetov.

Pretekli teden je bila seja k®' 
misije za nagrajevanje in Pr®' 
duktivnost pri Okrajnem sindi' 
kalnem svetu Celje. Razpravlja« 
so o nadaljnjih ukrepih sindik®' 
tov, na področju nagrajevanja P 
učinku. Sodijo pa, da je za Pr°' 
učevanje tega sistema potrebe« 
širši krog strokovnih sodelavce^ 
zlasti iz tistih gospodarskih org®' 
nizacij, ki imajo na tem podro®' 
ju že določene izkušnje. Komisi' 
ja je imenovala 8-članski strtrll6e»kovni svet, v katerem so P? ,h 
članov še zastopniki okrajni« 
zbornic in okrajne zadružn® 
zveze.

Ta mesec bo komisija izvedi« 
po vseh občinskih sindikalni« 
svetih posvetovanja s predse«' 
niki podružnic, delavskih svetovi 
sekretarji osnovnih organiza®« 
ZK, direktorji podjetij ter s «' 
stimi tovariši, ki urejajo siste«* 
nagrajevanja. Ta posvetovan]® 
bodo vodili člani okrajne komi' 
sije s pomočjo članov strokovne* 
gci sveta.

Na občinskem sindikalne^ 
svetu Celje so pretekli teden d® 
seji sekretariata razpravljali ® 
izobraževanju sindikalnega ^8' 
dra. Sklenili so organizirati n®* 
kaj krajših seminarjev za bodo® 
sindikalne odbornike.

V torek so se zbrali v Ljubljani predstavniki sindikata prometa in Republiški odbor sindikat 
zvez naše republike. Na občnem zboru so se najprej pomenili o do- grafičnih delavcev je 12. janua*' 
sedanjem delu in o delu v prihodnje ter sprejeli proračun repu- ja na seji tajništva razpravljal 
bliškega odbora za letošnje leto. Odločili so tudi, da bodo počitniške pošolskem izobraževanju, zimsk®' 
domove, ki so bili doslej v upravi centralnega sindikalnega odbora, športnih igrah, nagrajevanju P 
prepustili v upravljanje podjetjem. Sprejeli so še program za pro- učinku, o plenumu grafičad®” 
slavo 40-letnice stavk železničarjev in brodarjev ter priporočili Jugoslavije ter občnih zborih s>®' 
ustanovitev kadrovsko-socialne službe v posameznih podjetjih te dikalnih podružnic. Sprejel 1* 

gospodarske panoge. Na sliki: delegati zapuščajo zborovanje proračun za leto 1960.
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ŠE O STANOVANJSKI REFORMI

Vzroki in posledice
birokratske računice

Čla k ^dnji lanskoletni številki našega lista smo v 
slab*’ »Napačna smer« opozorili na nekaj glavnih 
skjh i ki spremljajo uveljavljanje novih stanovanj- 
Polifir °no.V* dnevi pa je Odbor za komunalno
Sv ,llto pri predsedstvu Republiškega sindikalnega 
i„ a razpravljal o teh slabostih, o njihovih vzrokih 
po**0 jdieah, ter ugotovil, da so v občinah sicer začeli 

k; a^ naPake> vendar ne v vseh, pa tudi ne vseh

podobnih ustanov, za organizacijo saj je vendar veliko laže določiti 
raznih oblik varčevanja državlja- čimvečje tarife in zbrati čimveč 
nov, sistema predujmov itd., se denarja v občinski sklad, o kate- 
pravi za takšne oblike stanovanj- rem sodijo, da je nekakšna nji- 
ske graditve, ki ljudem omogoča- hova, predvsem kanclijska zade- 
jo, da si z lastnim prizadevanjem va. Obenem pa pozabljajo, da 
in z vlaganjem svojih sredstev smo se odločili za stanovanjsko 
zagotovijo stanovanja. Dogodilo reformo tudi zato, ker smo sodili, 
se je celo, da so ljudem, ki bi da je za boljše vzdrževanje sta- 
radi vložili svoj denar v gradnjo novanjskega fonda nujno okre- 
stanovanj, pa so spraševali, kaj piti materialno osnovo hišnih 

, Skoro ■■ril__ _ , , . . je z zadrugo in zakaj je ne usta- svetov.
dajo i7i^SLai°Stl’ /A ^Prem" za^. redkokje uporabljajo nove. odgovorili, da so špekulanti Gre torej za kopico slabosti,Jdjo . —T---- ’ —. ----- “ t., J iiuvi.-. vuim. ud so speKuiunu ijve torej za Kopico slanosti
^°hiie stanovanjske re- olajšave, lq jih zagotavljajo pred- in da so njihove težnje malo- ki izvirajo iz nepravilnega, biro
^ftiinisf111^-0 s^uPno korenino v piši. meščanske. In vendar posvečajo kratskega od----- J -1-------- 5
^osu , ./topkratekem) In zato je tudi ^ zelo malo pri- novi predpisi o finansiranju sta- ske reforme.

SKUPŠČINSKI POROČEVALEC

bili ° ^e:narja bodo ljudje do- 
stotT1s in pol ali deset od- 
kov lrn zvišanjem osebnih dohod- 
stoA^tlej pa razmišljali, kaj naj 
čil ’ ua bi državljanom odvzeli 
a0rn ?c teža denarja. Nove eko- 
nje najemnine so postale za- 
nova •n^ eiernent za urejanje sta- 
tema.^kega vprašanja To je bil 
vatii -Vsega njihovega prizade- 
W razumljivo je, da je tak- 
in s.°onos povzročil negodovanja 

j!®Vilne težave.
Polit'^ 111:50 npošievali družbeno- 
stč ^nega pomena sprememb na 
tiovj?Vaniskem področju in so v 
(j6]j _ stanovanjskih zakonih vi-

Deset let samoupravlianja 
v naši tiskarni

nih snrdo 1611 tolikanj pomemb- merov, da se v občinah obenem novanjske graditve prav tem ob- Takšna »politika-« občinskih 
n°VankPa!emib na področju sta' z.uvajanjem ekonomskih najem- likam zbiranja sredstev državlja- ljudskih odborov naj bi popeljala 

ounosov in finasiranja nin zavzemajo za ustanovitev sta- nov največjo pozornost. V mno- v slepo ulico — čeprav nam novi 
°hčinah graditve. V mnogih novanjskih zadrug, zavodov za gih občinah pa mislijo takole: kaj stanovanjski predpisi odpirajo 
kratsb-,, 80 stvari lotili z biro- stanovanjsko graditev in drugih bi se ubadali z vso to ropotijo, roke možnosti za ureditev tako 
koliko rnatematiko in računali imenovanega stanovanjskega

vprašanja. Ne trdimo, da je po
vsod tako in da. ni dobrih pri
merov, da nekaj občin ni samo
stojno precenilo kakšne so raz
mere na njihovem področju in 
na Osnovi konkretne analize teh 
razmer začelo uveljavljati nove 
stanovanjske zakone (na primer 
mestne občine v Mariboru), da so 
povsod Videli samo denar, ne pa 
tistega, kar je glavni namen sta
novanjske reforme. In tudi ne tr
dimo, da v .nekaterih občinah 
niso začeli popravljati napak (če
prav so še občine, ki se niso zdra
mile). 'Drži pa, da je to »poprav
ljanje napak-« v večini primerov 
spet bolj ali manj administrativ
no — največ po ukazu od zgoraj 
— ne pa plod samostojnih ocen 
vseli družbeno-političnih činite- 
Ijev v občini (zlasti zbora proiz
vajalcev in sindikata), plod pre
udarne presoje vzrokov teh na
pak. Tega je veliko premalo. Ne 
napadamo občinskih uradnikov, 
pravimo samo, da tako pomemb
ne zadeve, kot je izvajanje novih 
stanovanjskih predpisov ne mo
remo prepustiti le njim in da mo
ramo s skupnimi močmi in jasni
mi pogledi na vso širino stano
vanjske reforme zagotoviti pra
vilno stanovanjsko politiko v ob
čini. Zavzeli smo se za te spre
membe predvsem zato, ker smo 
hoteli odpraviti anomalije, ki jih 
je povzročila stara stanovanjska 
politika in ki so zavirale normal
no rast življenjske ravni. Naša 
dolžnost je; da • to tudi storimo, 
ne pa da z novimi napakami po
vzročamo nove težave.

Janez Voljč

pa . Predvsem vir dohodkov, ne 
jinstrumenta za pravilno sta- 

jjujsko politiko,
® Sc

čimkrajšo dobo akumula-
davčin*1Pa ČV so tudi drevesa, v Celju

so se zavzemali za čimvišje 
en Ie> čimkrajšo dobo akumula- 
,j> čimvečje število točk (ob- 

C1u so tudi drevesa, v Celju 
cvetlične grede); v mno- 

ip. 0hčinah so ne glede na raz- 
dm 'Ki vladajo v njih, določili 
CelY (celo v Bohinju in na Bledu, 
p. i^ui Pa so raztegnili svojo čo
kat . do Štor) na področju
v-I^rih nai bi liudie rtlačevali
pjji"e najemnine — pa naj je v 
Po” komunalno življenje ureje- 
vaii ne ~ in vse h} 50 utemelje- ta s podatki, da je skupna vso- 
Pa vnanja dohodkov večja kot 
66v v o Uudje v bodoče več pla- 

za stanovanja;
pj§!* Prepustili so vso stvar urad
ih *ettiu aparatu, strokovnjakom 
^Jhhogokje tudi nestrokovnja- 
st0?’ ki so na osnovi bornih, če- 
bo]. at.tudi nepravilnih podatkov 
tali ab marlj samovoljno »reše- 
;0^ vprašanje stanovanjske re- 
6a Pravijo v jeziku, ki

Dne 26. januarja 1950 je kolektiv tiskarne »Ljudske pravice« 
izvolil prvi delavski svet, ki je imel tedaj še posvetovalni glas. 
Takrat je bilo v podjetju zaposlenih 281 delavcev in uslužbencev. 
Letno so natisnili 680 ton raznih knjig, časopisov, brošur in 
tiskovin v vrednosti 58,976.000 dinarjev. Sedaj je v časopisno 
založniškem podjetju »Ljudska pravica« zaposlenih 653 delavcev 
in uslužbencev, proizvodnja pa znaša sedaj 1400 ton v vrednosti 
1.810,000.000 dinarjev. Podjetje je za gradnjo novih poslopij in 
za obnovo vložilo 473 milijonov dinarjev lastnih sredstev, najelo 
pa 300 milijonov dinarjev posojila. Do letos je bilo vloženo v 
stanovanjsko izgradnjo 183 milijonov dinarjev, od tega 52 mili
jonov dinarjev lastnih sredstev.

vprašanje stanovanjske re- 
.te«, kot pravijo v jez 
imenujejo aktivistični.

. tako torej v občinah, kjer so 
Uveljavile takšne težnje, niti 

jJ0 potrebovali kakšnih poseb- 
t a Podrobnih ocen stanovanjskih 

na njihovem področju, 
j ®uz prejšnjih in sedanjih na- 

zaposlenosti, osebnih do- 
fan-kov državljanov (nekvalifici- 
sta ’ kvalificiranih itd.). Eno- 
ori^o so prepisali stanovanjske 
na .’ Pa niso pomislili, da sta 
fji Primer v pretežni večini ma- 

orskih in ljubljanskih družin 
Vo?°Slena dva člana, v pretežni 
^ mi velenjskih pa le eden, da 
^ “de najemnine v neki občini 
()a Prej visoke, v drugi pa nizke, 
ra- 50 v tej občini ali kraju sko- . 
J. Vse hiše stare, nekatere celo ’ 
Hov a (ptuii> v m1' Pa skoro vse ^ ei da v mnogih novih naseljih 
Harw-L*maj° urejenih komunalnih 
tirirav in vsega tistega kar ima 
^ v.ck, ki živi v mestu itd. Vse 
vijpa ni kdo ve kaj zanimalo; 
^ so le denar.
Hkci 0 so določili tako visoke 
0v?atacije za januar (v nekaterih 
Cnah celo 300 °/o več, kot so 
Hiaj 6 prei Plačevali za stanova
nj '• zato se dogaja, da človeku, 
tQA^e Pritoži, še zvišajo število 

K> češ pritožil si se, sedaj pa

KAJ PA JE
Iz knjige režije: Igra »Kaj 

pa je to« lahko nosi tudi akcij
ski podnaslov »Užaljenega de
lavskega sveta tožba«. Temati
ka dela je vseskozi aktualna. 
Začetek dogajanja samega je 
prenesen nekam v bližnjo pre
teklost — pa vendar v lansko 
leto — konec, samo navidezen, 
pa sega v strogo sedanjost. V 
skladnosti s to časovno perspek
tivo je tudi notranja in zunanja 
zgradba drame, kompozicija ak
cije. 2e jezik sam, še bolj pa 
dialogi stopnjujejo že tako moč
no dramatične zaplete.

V igri »Kaj pa je to?« na
stopa sicer vrsta statistov in 
igralcev v stranskih vlogah, 
vendar sta vodilni sili vsega do
gajanja pravzaprav samo dve 
osebi, to je glavni junak štajer
ski Okraj in njemu nasprotujoči 
junak Delavski svet štajerske 
tovarne. Sprožilni moment do
gajanja v igri »Kaj pa je to?« je 
podan s hotenjem glavnega ju

naka, ki hoče zgraditi moderen 
center strokovnih šol, za kar pa 
mu primanjkuje sredstev. Doga
janje se pričenja zapletati.

Glavni junak mora priti do 
potrebnega denarja, zato zaprosi 
za pomoč podjetja. Akcija pa 
sprosti protiakcijo: delavski
svet ni preveč navdušen nad 
zahtevo glavnega junaka. Na
čelno sicer ne nasprotuje zdru
ževanju sredstev, razume tudi 
potrebe in hotenja glavnega ju
naka, vendar kljub vsemu misli, 
da tudi sam denar nujno po
trebuje.

Vrhunec prvega dogajanja pa 
pomeni pismo glavnega junaka:

»Ker predstavnika Vašega 
podjetja na prej omenjenem se
stanku ni bilo, se obračam s 
pismom na Tebe, tovariš direk
tor, da pri organih upravljanja 
čimprej izposluješ tozadevni 
sklep. Dejstvo, da so mnoga 
podjetja že vrnila podpisano po
godbo, priča, da z malo dobre

DELAVSKI SVETI
op 24. do 30. januarja

^4. I. Gradis, Kidričevo 
ISKRA — Kranj

25. I. Nafta — Dolnja
Lendava
Cementarna Anho
vo
Tobačna tovarna, 
Ljubljana 
Železniška postaja, 
Ljubljana 
Mestna plinarna — 
Ljubljana

26. I. Rudnik premoga,
Trbovlje

Tovarna pohištva 
»STOL«, Duplica 
Žel. kurilnica — 
Ljubljana 
Litostroj — Ljub
ljana
ECŽ (zdaj Ljub- 
Ijana-transport) — 
Ljubljana 
Tiskarna »Ljudske 
pravice« — Ljub
ljana

28. L Kmetijska strojna 
postaja — Maribor

29. I. Železarna Jesenice
Kmetijsko pose
stvo »Mahovnik«, 
Kočevje
TAM — Maribor 
Rudnik in topilni
ca svinca, Mežica 
Rudnik živega 
srebra — Idrija 
Predilnica in tkal
nica Maribor

30. I. Železarna Štore
LIP — Celje

volje akcije ni težko izvesti. V 
primeru, da iz res objektivnih 
razlogov ne bi mogli sprejeti 
prej omenjenega sklepa, Te pro
sim, da se osebno zglasiš pri 
meni, da stvar uredimo.«

Po tem pismu dogajanje na
glo kulminira. Upadanje nape
tosti in postopna sprostitev sta 
značilnosti celotnega drugega 
dejanja: pritisk glavnega juna- 
ka je bil prevelik in delavski 
svet se odloči, da prepusti okra
ju 60 odstotkov svojih sredstev 
iz sklada za kadre.

Vse že kaže, da se drama 
bliža h koncu, ko nenadoma na
stopi zaviralni moment. Glavni 
junak si namreč hoče zagoto
viti potrebna finančna sredstva 
tudi za prihodnje leto in zato 
pošlje sle, da sklenejo pogodbe 
s tovarnami

Direktor tovarne v imenu 
podjetja podpiše pogodbo. Eden 
izmed sklepov podpisanega pa
pirja se glasi:

»Iz svojega sklada za kadre 
bo gospodarska organizacija 
prenesla v obliki dotacije na ra
čun združenih sredstev okrajne
ga sklada za kadre 60 odstotkov 
v letu 1960 realiziranega priliva 
na tem skladu«.

Pogodba je torej podpisana.
Čeprav delavski svet tovarne 

ni razpravljal o njenih določi
lih. Popoln poraz pa doživi iu 
nak, delavski svet, ko čez dva 
ali tri dni po sklenjeni pogodbi 
izve, da se bo njegov sklad za 
kadre povečal od nekdanjih 40 
odstotkov na 60 odstotkov. Po 
tem dogodku se dejanje naglo 
zaključi.

Igra sicer sama na sebi ne 
govori o nadaljnjih ' dogodkih 
vendar lahko že iz dogajanja 
samega razberemo, da je bil ju
nak, delavski svet, prisiljen po
trditi že sklenjeno pogodbo. Bil 
je pač tik pred rekonstrukcijo. 
Tako se etično načelo ti meni, 
jaz tebi, uveljavi v vsej svoji 
popolnosti. V tem pa je tudi 
osnovna ideja zgodbe.

Bojan Samarin

akcijski program
»■Predlagam, da zbor proizva- razpravi o planu pa je bila ome- 

jalcev naroči odboroma za gospo- njena še druga, že začeta delitev 
darstvo obeh zborov in našemu dela, in sicer med industrijsko 
odboru za delo in socialno zava- bolj razvitimi in manj razvitimi 
rovanje, naj mu predložijo anali- kraji. Gre namreč za določeno de- 
zo o gibanju storilnosti, zaposlo- centralizacijo industrije, ki naj v 
vanja in osebnih dohodkov.-« pasivnih krajih pomaga prebival-

Ta predlog enega izmed čla- cu’ da b? postf Produktivnejši, 
nov je zbor proizvajalcev Repu- Proizvajalcu v krajih z večjo in- 
bliške ljudske skupščine usvojil. Arijsko tradicijo pa, da se bo 
S tem je bila zaključena dvo- specializiral m uvajal sodobnejšo 
dnevna razprava v obeh zborih v's?k° mehanizirano proizvodnjo, 
skupščine o letošnjem družbenem Nekateri kolektivi so z ustanav- 
planu Ijanjem obratov v posameznih pa-

sivnejših krajih, kot na Goriškem, 
Ni slučajno, da je zbor proiz- Dolenjskem, Pomurju, Beli kra- 

vajalcev sprejel ta predlog. V raz- jini itd., že krenili na to pot, v 
pravi o družbenem planu je bila razpravi pa je bilo nasvetovano, 
namreč osredotočena pozornost naj bi se za takšno delitev dela 
na dve stvari, in sicer: odločili tudi drugi kolektivi, ker

- s čim vse naj bi vplivali na bodo s tem koristili tudi sebi.
povečanje proizvodnosti tako, da Smotrnemu gospodarjenju s 
bi naraščala proizvodnja in storil- sredstvi so posvetili ljudski po
nosi dela v predvidenem obsegu slanci v svojih razpravah veliko 
v industriji, kmetijstvu, gradbe- pozornost Rečeno je bil da se 
ništvu m drugih panogah, hkrati , ’
s tem pa, da bi seveda Vraščali na. prlmer gospodarske orgamza-
tudi osebni dohodki in življenjska otje,na «se n“člne bore za Povc~ 
raven zaposlenih; canje obratnih sredstev, premalo

_ _ , pa so gospodarne z denarjem, ki
- kako bi morah v gospodar- ga najemajo v bankaK ob tej

skih organizacijah in drugod rav- priložnosti velja pripomniti> da so 
nati z zaupanimi sredstvi, da bi K., . , , ; ’ , ,
imeli od tega čimveč koristi de- bd? ^rečena opozorila še kako 
lovni kolektivi sami in vsa druž- P°trebna’ ^jti zahtevki za nova 
bena skupnost. obratna sredstva nenehno nara

ščajo. V novembru lam so n. pr.
Preprosteje povedano, vsa raz- znašala obratna sredstva gospo- 

prava je bila osredotočena na pro- darskih organizacij v vsej državi 
izvodnost in gospodarnost, in si- 1629,7 milijarde dinarjev. Samo 
cer takrat, ko so ljudski poslanci novembra so se ta sredstva pove- 
govorili o nagrajevanju in zapo- čala za 24,8 milijarde dinarjev, 
slovanju, o rekonstrukcijah ali medtem ko so skladi obratnih 
novih naložbah za razširitev in- sredstev podjetij porasli samo za 
dustrijske in kmetijske proizvod- 2,6 milijarde dinarjev. To torej 
nje, ko so razpravljali o nalogah pomeni, da se gospodarske orga- 
gradbeništva in tudi sedaj, ko so nizacije predvsem usmerjajo na 
govorili o izobraževanju. najemanje kredita in da svoj do-

To dvoje načel je seveda moč hodek ne vlagajo ? zadostni me- 
uresničevati s tem, da kolektivi ” “ °S”OU“T lastmh skladov 
pozorno spremljajo vrsto stvari, obratnih sredstev, 
da uresničujejo napotke, izrečene Takšno nenehno naraščanje 
v razpravi in načela družbenega obratnih sredstev — seveda ne iz 
plana sploh. lastnih sil — pa ima, kot je bilo

Iz razprave o nagrajevanju je reče™’ ^hko kvarne posledice v 
bilo moč izluščiti tole misel: na- Proizvodnji. Ena izmed po-
grajevanje ni in ne sme biti samo sledlc ?e kopičenje nedokončane 
sebi namen. To je sredstvo, s ka- Proizvodnje v oddelkih, premajh- 
terim je treba spodbujati eko- no Prizadevanje za izpopolnjeva- 
nomski interes delavcev za večjo sprejetih obveznosti m po- 
delovno storilnost, skrbnejše rav- dobno To tudi govori da organi 
nanje s stroji in napravami, var- upravljanja le preredko razprav- 
čevanje s surovinami in podobno. l™° 0 tako vazni stvari kot je 
Prek nagrajevanja bo treba pove- P^čevanje obresti za kredit. Zato 
zati interes posameznika s korist- pomfm smotrno gospodarjenje z 
mi in napredkom podjetja. Prav obratnimi sredstvi, z njihovim 
zato naj bi kolektivi tudi izpopol- zmanjšanjem oziroma s hitrejšim 
njevali sistem nagrajevanja v tej obračanjem povečanje proizvod- 
smeri. Predvsem bi bilo treba iz- na vs?keni delovnem mestu, 
popolniti sistem nagrajevanja v Ob Povečanju proizvodnje prt 
tistih gospodarskih organizacijah, istlh obratnih sredstvih se nam- 
kier ne le-ta še nnmannklnin, kner reč zmanjšujejo proizvodni Stro-kjer je le-ta še pomanjkljiv, kjer . ,

po delovnem *kt’ to pa u^odno vpliva na rast
učinku še v manjšini in predvsem dohodka, 
tam, kjer način nagrajevanja ni V razpravi je bilo tudi rečeno, 
vsklajen z dejanskim sta/njem v da bi mogli doseči večjo gospo- 
podjetju. Dober način nagrajena- darnost z obratnimi in osnovnimi 
nja ni moč »presaditi« iz podjetja sredstvi, če bi v gospodarskih or- 
v podjetje, kot so mislili ponekod, ganizacijah spremljali stroške po 
in so zato zastali na pol poti. Te- stroškovnih mestih in mestih v 
ga je treba zasnovati na analizi, okviru ekonomskih enot. Takšno 
ki vsebuje podatke o obstoječi or- spremljanje stroškov in na njem 
ganizaciji dela, delovnih mestih zasnovan način nagrajevanja, to 
in delu, zbranih podatkov o dote- je delitvi osebnega dohodka na 
danjih delovnih učinkih, gibanju podlagi individualnega delovnega 
stroškov itd. Šele na osnovi vsega učinka in skupnega ekonomskega 
tega je mogoče zgraditi tak celo- uspeha ekonomske enote bo ne- 
vit sistem nagrajevanja, ki bo dvomno vplivalo na rast storilno- 
vplival na proizvodnost in gospo- sti dela, znižanje stroškov in smo- 
darnost s sredstvi, ki bo povezo- trnejšo uporabo sredstev, s kate- 
val osebni in družbeni interes. rimi razpolaga gospodarska orga-

Napak ravnajo tam, je bilo re- nizacija- 
čeno v razpravi, kjer recimo z Za- Eden izmed ljudskih poslancev 
poslitvijo novih delavcev sicer je v razpravi dejal, da je družbe- 
narede več, ali znižajo stroške, ni plan za proizvajalce, komune in 
potem pa tako pridobljena sred- družbene organizacije akcijski 
stva porazdele na vse, ne spodbu- program in ne samo predvideva- 
de pa s primernimi nagradami ti- nje, kako naj bi se gibalo gospo- 
ste, ki so tako ali drugače racio- darstvo v naslednjem letu. Iz raz- 
nalizirali proizvodni proces. S prave o tem akcijskem programu, 
takšnim ravnanjem ne zbujajo o bodočih nalogah, je velo prepri- 
interes vsakega posameznika, da Čanje, da bo začrtane naloge mo- 
bi razmišljal o izpopolnitvi orga- goče izpolniti, in sicer zato, ker 
nizacije dela, tehnološkega proce- nam to omogoča naš dosedanji go- 
sa in podobno. spodarski in družbeni razvoj in

Večjo proizvodnost pa je moč že d° sedaj doseženi uspehi Ti 
doseči tudi z določenimi organi- uspehl s° Povečanje proizvodnje 
zacijskimi ukrepi, na primer spe- ” narodnega dohodka ter ziv- 
cializacijo, kooperacijo in podob- Vojske ravni v minulem letu, 
nim. Ljudski poslanci so v raz- vztrajno iskanje novih in uvaja-
pravi opozorili, da so za vse to še n]e *e znan!h, obllk d*llt?e prer 
velike možnosti, da pa jih pone- Jemkov po delovnem uemku v mi- 
knd zanranUnAn * nulem letu' prizadevanje kolek

tivov, da bi se izpopolnili način 
nagrajevanja, smotrna delitev do
hodka v minulem letu in podob« 

Delitev dela ni za industrijo no. Seveda pa bo treba uresniče- 
nobena novost. Prav z delitvijo vati napotke, izrečene v razpravi 
dela se posamezni delavci tako ob planu, to je prizadevati si, da 
izurijo v svoji stroki, da dosegajo bo proizvodnost v kolektivih čim- 
v primerjavi z drugimi, ki neneh- večja in da bomo s sredstvi, ki so 
no menjujejo dela in delovna me- na razpolago, čim smotrneje go
sta, izredno veliko storilnost. V spodarili.

kod zapravljajo z razširitvijo 
asortimana izdelkov, ko se vložen 
dinar vedno manj obrestuje.
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PO PREKLICU OMEJITEV V POTROŠNJI ELEKTRIČNE ENERGIJE

rt vi tek
Odpravljena je dvomesečna omejitev v potrošnji je po perspektivnem planu 72 

električne energije. Proizvodnja je vsklajena s potroš- nulijard, potem bi elektrogospo-
njo, položaj je spet »normalen«. Da, zadnjo besedo smo ^tvarito akumu:
II

ovseni pravilno postavili med navednice, zakaj red je ‘lacijo, bi v gTaTnem uTSa 
e navidezno upostavljen. Zmanjšanje dotoka vode pri potrebam razširjene reprodukci- 

pretočnih ali potrebne višine v jezerih akumulacijskih j0- S tem bi elektrogospodarstvo 
hidrocentral iz tega ali onega vzroka bi spet povzro- osnoyi
čilo, da bi elektroenergetski ob|ekti delali z zmanjša- bi z lastnimi sredstvi gradllo no- 
no zmogljivostjo. Proizvodnja bi nazadovala, potem pa ve elektroenergetske zmogljivosti, 
bi morali spet omejiti potrošnjo. To bi hkrati omogočilo drugačno

razdelitev investicij, se pravi bolj
Vzpon naše elektroenergetike nomskih cen. Brez tega regula- enakomerno razmerje med inve- 

je bil v teh povojnih letih zelo torja ni gotovo, ah bo nadaljnje sticijami za elektrogospodarstvo
buren. Pred vojno (leta 1939) je večanje proizvodnje električne 
zanašala proizvodnja električne energije za dobro milijardo kWh
energije le 1.17 milijarde kilovat
nih ur. V začetku obnove (1946) 
smo približno dosegli to raven: 
1.15 milijarde kWh. Vsako na
slednje leto pa se je proizvod
nja povečala za nadaljnjo mili
jardo kilovatnih ur. Lani je zna-

letno zadoščalo, ali ne bo preti
rani skok v gospodinjstvih tudi 
v prihodnje motil skladnosti v 
razmerju med proizvodnjo in po
trošnjo.

Nizka povprečna prodajna ce
na in stalna težnja njenega zni-

in investicijami za druge gospo
darske panoge, zlasti za industri
jo in rudarstvo.

Red bi bil zagotovljen.
D. R.

šala 8.3 milijarde kilovatnih ur, zevanja zaradi čedalje večjega 
torej skoraj osemkrat večja kot deleža potrošniških skupin z niz- 
pred vojno. ko tarifo nespodbudno vpliva na

Ustrezno temu naraščanju pro- varčevanje z električnim tokom, 
izvodnje se je stopnjevala tudi vpliva na zviševanje splošne rav- 
potrošnja. Leta 1958 je bilo na ni potrošnje nad mejo naših mož- 
primer proizvedenih 7.35 milijar- nosti.
de kWh. Od tega je porabila in- Ekonomske cene električne 
dustrija 4.3 milijarde, in sicer energije bi odstranile te po- 
samo metalurgija, kot največji manjkljivosti in prinesle vrsto 
industrijski potrošnik električne prednosti. Tako je tok za sedaj

Nenavaden prizor, vendar za graditelje hidrocentrale Ožbolt prav vsakdanji. Ta hidrocentral* 
bo med številnimi drugimi, ki jih gradimo, nov vir električne energije

BESEDA O ZDRUŽEVANJU TRGOVIN

energije, 1.63 milijarde kWh. Go
spodinjstva so porabila leta 1958 
okoli 1.14 milijarde kilovatnih ur, 
torej skoraj toliko, kot je znašala 
pred vojno vsa proizvodnja.

Proizvodnja raste, narašča pa 
tudi potrošnja. Medsebojna tek
ma. Prva v skokih napreduje,

še blago brez vrednosti, in sicer 
kljub zvišanju cen termičnega in 
blokovnega toka od 3 na 7 din.

V primerjavi z letom 1939 so 
cene za vse blago in storitve in
dustrijske in druge družbene pro
izvodnje narasle za 15—40-krat- 
no, električna energija pa se je

Z dežja pod kap
Večina ljudskih odborov precej pogosto razpravlja nost, večjo gospodarsko zmoglji- Zanimivo je, da ljudski odbori 

O trgovini. Žal lahko ugotovimo, da vse te razprave VQst hi zmanjšanje stroškov bla- takšne izsiljene in prisiljene
ostaiaio nredvsem tiri besedah in Ir vi ti vira n in vavmei* Snvnega prometa) brž prišle do združitve vselej utemeljujejo ® , i P i " Kritiziranju razmer veljave in SQ se tudi v takšnimi ah drugačnimi družbe-
> trgovini vsevprek, premalo pa je konkretnih predlo- potrošnikovo korist. Toda v takš- nimi interesi. Na vso moč na pri' 
gov, kaj in kako bi razvijali trgovino. nih primerih so prizadeti delovni mer govore tole: združeno pod'

. . kolektivi iri organi samoupravlja- jetje bo ustvarjalo več sredsteVi
Res je, da v praksi naletimo nja in ljudski odbori znali po- nja vselej samostojno in prosto- lahko bo dajalo več za sklada

tudi na dobre primere reorgani- iskati za vse sprejemljivo rešitev, voljno razpravljali o nadaljnji Vedno govorimo, da ima trgovi'
druaa io nrav tako dohiteva " zaci-’e Jfg°vske mreže. V takšnih so načelne misli glede združeva- usodi svojih podjetij. Toda pre- na malo sredstev. Poslej bo torej
Mrtvi tik P dohiteva, podražila povprečno le petkratno, primerih, ko so prizadeti delov- nja v trgovini (med drugim nekateri ljudski odbori so ubrah tudi sama v večji meri kot do-

tarifah je znašala ni kolektivi, orgam samoupravlja- stremljenje za večjo konkurenč- povsem nasprotno pot. Kratko slej skrbela za nadaljnji razvoj-
malo — gre za bolj ali manj pri ~ ‘Kje je izhod? Kako odstraniti 

neskladnost, kako preprečiti, da 
ob tako pomembnem večanju 
proizvodnje električne energije ne 
bi nastopala obdobja, ko j e ni 
dovolj? Kako se izogniti nevar
nosti pomanjkanja?

Ena izmed poti, ki peljejo k 
upostavitvi skladnega razmerja

leta 1959 povprečna prodajna ce
na 9.66din/kWh, leta 1939 pa 2.22 
din/kWh. Če izhajamo od dejstva, 
da je pri temeljnih industrijskih 
panogah razmerje med dinarjem 
iz leta 1939 in tistim iz lanskega 
leta 1:15, potem bi morala zna
šati prodajna cena električne

med roizvodnjo in otrošn o energije 33'2 din/kWh, oziroma,, , . . „ . .... ce ceno znizamo zaradi nižjihelektrične energije, je nadaljnje proizvodnih stroškc>v za 40»/o: 
nenehno sirjenje elektroenerget- okoU 10 din/kwh- 
sKin varov, graditev novih obra- , ...
tov. Glede tega ni problemov, ker , To neugodno razmerje je se 
še vedno gradimo nove elek- b,olJ . drastično^ pri posameznih ^rarne skupinah potrosnncov, zlasti v go

Že' letos bodo začeli novi spodinjstvih Povprečna prodaj- 
objekti drug za drugim proizva- 113 C0na. električne energije za 
jati električni tok. Proizvodnja gospodinjstva je znašaia 1939. le-
električne energije bo tudi na- Pa
dalje naraščala. Leta 1966 bodo din/kWh, medtem ko hi po
vodne in kalorične centrale pro- ^a™ler-|u . morala znašati
izvajale 19 milijard kWh, torej 64'65 ‘hn/kWh. Če upoštevamo 
skoraj 11 milijard več energije ^ne elemente, ki so v tem ob- 
kot zdaj dobju vplivali na znižanje proiz-

Računajo, da bo to zadoščalo vodni,h stroškov, bi znašala eko- 
za osnovne potrebe gospodarstva, nomska cena električne energije 
medtem ko za potrebe široke po- za gospodinjstvo 20-25 dm/kWh. 
trošnje, predvsem v gospodinj- Zato ostajajo cene električne 
stvih, morda niti to velikansko energije kljub sedanjemu zviša- 
povečanje ne bo dovolj. n ju še vedno neekonomske. Tega

Vendar — če bi dajali progno- ukrepa — uvedbe ekonomskih cen 
ze — kaže se težnja po nadalj- — ni mogoče uveljaviti naenkrat, 
njem naraščanju potrošnje elek- perspektiva pa je jasna: tarife 
trične energije v gospodinjstvih, električne energije se bodo s po- 
Ta težnja je očitna, upravičena stopnim večanjem — vzporedno z 
in razumljivi. Ta proces se mora zviševanjem osebnih prejemkov
nadaljevati, ker je v bistvu po
zitiven. Naraščanje potrošnje 
električne enegije v gospodinj
stvu je zanesljivo znamenje na
raščanja življenjske ravni.

Nagle elektrifikacije ni mo
goče zaustaviti. Sicer pa tega tudi 
nihče noče.

Toda...

ŠIROKO POTROŠNJO »SPRA
VITI V PAMETNE OKVIRE«

Neredko uporabljamo elek
trično energijo za ogrevanje pro
storov. To je tako rekoč množi
čen pojav. Na tok priključujemo 
grelce in peči v kopalnicah, v 
navadne peči vstavljamo elek
trične grelce, v rabi je na sto 
tisoče različnih grelcev d navad
nih do najmočnejših električnih 
radiatorjev. To pa je že — raz
košje, in sicer predvsem zato, ker 
je električna energija »neracio
nalna« kurjava (1000 kalorij pri
marne energije se spremeni le v 
300 izkoriščenih kalorij). Zato 
niti druge industrijsko razvite 
dežele, ki so bogate z električno 
energijo, ne uporabljajo toka za 
ogrevanje prostorov (uporabljajo 
druga, mnogo bolj racionalna go
riva: butanski plin idr.). Naši 
grelci — če so vsi vključeni — pa 
potrošijo vso proizvodnjo treh 
velikih kaloričnih central po 70 
megavatov.

To razkošje je neupravičeno 
še iz drugega razloga.

Ugodnosti potrošnje električne 
energije, po kateri ne zaostajamo 
za mnogimi industrijsko razviti
mi deželami, ne uživajo vsi naši 
državljani, temveč le polovica, ti
sta elektrificirana. Medtem ko 
ona prva še ni okusila koristi od 
električnega toka, si druga že 
privošči razkošje.

Široko potrošnjo je treba 
»spraviti v pametne meje«, da ne 
bomo šli čez možnosti. Regulator 
je nujno potreben.

Med regulatorje naraščanja 
potrošnje električne energije v 
gospodinjstvih sodi uvedba eko-

delavcev in nameščencev — bolj 
in bolj bližale ekonomski ceni.

Ekonomske cene bi močno 
spodbujale k varčevanju z elek
trično energijo, oziroma k njeni 
racionalni potrošnji. To pa bi od
stranilo potrebo po začasnih ome
jitvah potrošnje, ki zelo škodlji
vo vplivajo na gospodarstvo, saj 
izgubimo v industriji za reducira
no kilovatno uro 300 din vrednosti 
narodnega dohodka. Med nedav
nimi omejitvami smo dnevno re
ducirali 6,5 milijona kilovatnih 
ur, torej je bilo dnevno okoli 2 
milijardi dinarjev škode.

Dodati je treba, da spravlja
nje povprečne cene električne 
energije v ekvivalentno razmer
je s cenami druge blagovne pro
izvodnje ne pomeni, da družbe
na skupnost ne more izvesti nuj
ne diferenciacije tarif za posa
mezne skupine potrošnikov. Na
sprotno, namesto sedanje grobe 
»diskriminacije« tarif bi z eko
nomskimi cenami in s priprav
nimi tarifnimi oblikami dosegli 
bolj zdrave odnose, ker bi bili 
v ugodnejšem položaju vsi veliki 
potrošniki električne energije, ki 
s svojo potrošnjo delujejo na 
enakomerno uporabo elektroener
getskih zmogljivošti.

Hkrati bi široka potrošnja, 
zlasti gospodinjska, ne bila več 
privilegirana, in sicer v tem smi
slu, ker zdaj neenakomerno po
rablja tok, neracionalno troši 
drage investicije, razen vsega te
ga pa ima še najcenejšo energijo.

Razen vrste drugih prednosti 
so ekonomske cene upravičene 
tudi s stališča potreb po samofi- 
nansiranju elektrogospodarstva. 
Računi kažejo, da bi povprečna 
prodajna cena, ki bi znašala ka
kih 19 din/kWh, že pri potrošnji 
sedem milijard kilovatnih ur, za
gotovila skupno čisto akumulaci
jo, namenjeno razširjeni repro
dukciji v znesku 71,6 milijarde 
dinarjev. Če naj znašajo letne 
investicije v energetske vire, v 
prenosno in distributivno omrež-

Z »izgubljenimi milijoni« v strugi Ljubljanice bi lahko tekla dan 
in noč tudi druga struga — tekoči trak z močnimi krmili — ob 
katerem se drenjajo požrešni kljuni na naših farmah za indu
strijsko vzrejo piščancev, tako kot si to s svojo fotomontažo za

mišlja naš fotoreporter — MILAN ŠPAROVEC

Združeno podjetje ne bo potrebo- 
krite oblike neposrednega priti- valo toliko uslužbencev. Prihra- 
ska na kolektive in njih organe nili bomo... In računajo, da ie 
samoupravljanja; ko izvoljeni veselje, brez treznega premisleka/ 
predstavniški organ sklepa in če bo tisto, kar na vse kriplje za' 
ukrepa, ne da bi kakorkoli že po- govarjajo danes, jutri sploh 5® 
vprašal za mnenje tudi vse tiste primerno, ali pa bodo morali P0" 
»spodaj«. Praksa postreže z vedno iskati za takrat pripravno rešite?'

n° #mv Tovlm mestu sta občin- . NaiSa. družba stremi^
ski in okrajni ljudski odbor skle- N? 23 konkurenčn<>st v trgovi t 
nila, naj se vsa podjetja prehran- toda zato nasprotuje vsakem? 
ske stroke združujo v eno pod- manopokzmu. Trditev _ ljudskih 
jetje. Prav tako železninarska 2 fvuzevanjeri
podjetja, manufakture... To naj maujsih podjetij ustvarjamo 
bi bila specializacija trgovine. sPodarsko trdnejša, specializira 
Edini trši oreh so bile knjigarne Pod;|etla ni popolnoma t(x:na. S 
fn papirnice, ki jih niso mogli na- ?emo> da traja dobršen čas, p 
prtiti nikomur. Iz zagate so se iz- ,.noV(l podjetje popolnorn
vili na zares moder način: vse ^hodi«. Razen tega so taks 
knjigarne in papirnice naj bodo P.^^tja, vsaj po dosedanji prah 
poslovalnice enega samega pod- 51 sode®. monopolistična, k 
jetjai pa specializirana. Kje pa je °“

•'v Celju potrebujejo lokal za vsfm t.em dogajanju naš potrož' 
specializirano dehkatesno trgovi- mk’. saj razmere v trgovini men 
no. Nekdo je potuhtal, da bi lokal urejamo Predvsem zavoljo njega- 
zlahka dobili, če bi združili obe Gotovo je, da sedanja praksa 
usnjarski podjetji. Ne bo odveč, v večini primerov ne pelje nika' 
če povemo, da sta obe podjetji mor. Lahko bi rekli celo to, da 
doslej dobro poslovali. Že zamisel mnogi ljudski odbori po nep^ 
sama (združujemo, se pravi uki- trebnem zapravljajo čas in tud' 
njamo podjetje zato, da bi dobili sredstva. Ce bi vsaj del teh pri' 
lokal) je dovolj bistrovidna, da jo zadevanj, ki jih zdaj s takšn? 
lahko omenimo vsaj kot zgled! vnemo usmerjajo na reorganiza'

® Pred časom sta se v Ljub- cijo in združevanje podjetij, na' 
Ijani združili podjetje Tehnome- menili izdelavi programov raz?0- 
tal« in »Metalka«. Novo podjetje ja trgovine, bi bila razpoložlji?3 
»Metalka« lahko postreže z va- sredstva bolj izkoriščena, trgovi' 
genskimi pošiljkami, zato pa je v na pa bi se pomaknila za korak 
pogostih zadregah s potrošnim naprej. Zdaj v primerjavi z dr?' 
blagom. Zdi se, da bo moral gimi republikami žal nazaduje • •• 
ObLO Center čez čas poskrbeti Prav je, da ljudski odbori daje)0 
(se pravi »pritisniti« na upravo nasvete glede združevanja P°d' 
»Metalke«), da bodo detajlisti in jetij. Toda tod bi njihovo del° 
njih potrošniki postrežem s širo- moralo jenjati. Naj kolektivi P0' 
kim izborom drobnega železni- tem prostovoljno razmislijo, kal 
narskega blaga. je zanje bolje.

Milijoni v Ljubljanici!?
Na Čevljarskem mostu v našem mestu bi sicer tega 

ne ugotovil! Niti ne, če bi ure in ure nepremično zrl 
v umazano vodo s Tromostovja. Milijoni bi šli mimo, 
kot potujejo mimo že dolgo vrsto let in se nihče ne 
obregne vanje.

Kje se torej skrivajo?
Nemara tudi v skromnem po

ročilu klavnice na Vrhniki, ki 
pravi:

»... po nalogu veterinarja smo 
zakopali 1774 kg pokvarjenega 
mesa, kri pa smo spustili v od
točne kanale!«

Tako se izgubi vsako leto v 
odtočnih kanalih pri nas, v Slo
veniji, 3500 ton krvi. Tem tonam 
se pridružuje še 1500 ton raznih 
mesnih odpadkov zaklane živine 
in pa 1700 ton živalskih trupel, 
kadavrov, ki jih pogoltne zemlja.

Blizu Črnomlja so delavci iz
kopali široko in globoko rakev, 
ki lahko požre dnevno več sto 
kilogramov pokvarjenega mesa, 
konfiskatov, kakor ga enostavne
je imenujemo.

Tako kot klavnice, ki jih je 
pri nas kot gob po dežju, tako 
tudi naša usnjarska industrija, 
ki le polovico mesnin dobavlja 
industriji kleja, a z drugimi od
padki z notranje strani kože, se
veda krmi podgane.

Milijoni se stekajo v Ljublja
nico in v druge naše reke!

Ce so že Danci izmislili kafi
lerijo in dosledno izkoriščajo vse 
mesne odpadke in kri za prede
lavo v različna krmila že polnih 
štirideset let, se ta »novost« pri 
nas le počasi uveljavlja. Destruk- 
tor, naprava, ki ob visoki tempe
raturi in pod pritiskim izpremi- 
nja škodljivo meso v mesno mo
ko, je v Zgornjem Kašlju v pre
teklem letu pospravil le kakšnih 
48 ton odpadnega mesa in žival
skih trupel.

48 proti 3200!
Levji delež pri »izgubljenih 

milijonih« si še vedno lastijo ko
njederci. Koža, žima in morebit
ne podkve — to gre v denar! Vse 
ostalo gre v zemljo. Spretnejši 
konjederec si zapomni kraj, ko
der je nekoč zakopal živalsko 
truplo. V njega spet zasadi lopa
to čez leto ah dve, da izbrska na 
dan kosti, ki jih proda tovarni 
za klej. Vse to je levji delež, 
pravzaprav pa le uboga para ob 
izgubljenih milijonih!

Sodobnejši je baby-beef! V 
enem letu mora imeti težo odra

slega vola! In beconi, pa broj- 
lerji... Na kratko: sestava moč
nih krmil presenetljivo pospešuje 
rast živali in odpira naši pre
skrbi z mesom neslutene možno
sti prodaje.

Osnovna sestavina močnih kr
mil pa so beljakovine. Tega Val
vazor še ni mogel vedeti! Belja
kovine pri nas uvažamo z ribjo 
moko. Več beljakovin pa skriva 
v sebi človeku nekoristno, po
kvarjeno meso, razni odpadki, 
konfiskati, kadavri in ne napo
sled kri, ki duši ribe v naših 
vodah.

Računica: klavnica »Emona« 
predvideva v letošnjem letu 1218 
ton odpadkov, ob tem 504 tone 
krvi! Iz 600 kg krvi pa lahko do
bimo 83 kg krvne moke z viso
kim odstotkom beljakovin. Ob
čutno bogatejši plen dobimo iz 
konfiskatov! Becon, da odraste 
na težino 90 kg pa potrebuje, reci 
in piši, le 14 kg krvne moke kot 
dodatek k navadni živalski krmi. 
Iz vsega tega bi ne bilo težko iz
luščiti koristi, ki bi jih imeli ob 
doslednejšem izkoriščanju odpad
kov v naših klavnicah, usnjarski 
industriji i. pd.

Akcija se je pravzaprav že za
čela, vendar njenih prvih korakov 
še ne krepe kdo ve kako vzpod
budna dejstva. Koteks ureja kla
vrno dediščino OLO-Ljubljana,

©

kafilerijo v Zgornjem Kaši)1 
Njegov dober namen pa priz* 
deti različno tolmačijo! Ker n* 
bi Koteksov vozni park zbih 
s kožami tudi »surovino« za sve 
jo kafilerijo, so na primer 
Škofji Loki po kratkem postoi 
ku odpovedali konjedercu, če 
zdaj nam ne bo več potreben, 
Jesenicah in v Tržiču pa so * 
začeli v klavnicah skrbneje Pri 
strezati kri in zbirati konfiska' 
ter odpadno meso.

No, kakorkoli, akcija se je 21 
čela. Koristna je in potrebna! 
njej se sicer skriva skrb, da ! 
ne bi preveč »skomercializirah 
in bi tisti, ki so doslej zamet' 
vali milijone, ne hoteli zdaj k' 
vati nove in nove na račun pob 
jajoče se kafilerije!?

Na manjši odstotek lahko vsč 
računa, saj imata zametovat 
meso in kri tudi svojo vrednot 
Ta odstotek bi bil lahko vrač’ 
nan v prizadevnost delavca 
klavnicah, ki bi moral skrbeti, t 
gre čim manj uporabnega v ni 
V veliki meri pa bi ga lahko b 
ležil naš potrošnik in naša trg1 
vina z dobrim mesom — bab: 
beef, beconi, brojlerji! — ki 1 
vsekakor odvisni od pitališč, I 
od tovarne močnih krmil in nj 
ne surovinske baze.

Da, milijoni ne bodo več p' 
vali po Ljubljanici. U-
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^ OKRAJNIH konferencah sindikata zdravstvenih delavcev

A REPU DOGODKOV
___Predsedstvo republiškega odbora Sindikata zdrav-
^venib delavcev je dalo pobudo okrajnim sindikal- 

svetom za sklicanje okrajnih konferenc sindikata 
^favštvenih delavcev. Po konferencah naj bi sindikal- 
^ podružnice bolj odločno reševale razna vprašanja 
^Tavstvene službe in kratko malo postale bolj dejavne, 
^azen zdravstvenih delavcev so se teh konferenc ude- 
l^ili tudi člani komitejev Zveze komunistov, občinskih 
Radikalnih svetov, svetov za zdravstvo in zavodov za 
^analno zavarovanje. Konferenc pa se skoraj niso ude- 
^ževali predstavniki vodstev zdravstvenih zavodov, 
,lekje pa celo'nanje niso prišli zdravniki. V ljubljan
skem okraju pa še do danes niso uspeli sklicati takšne 
konference. Razprave so bile posebno dobre na konfe- 
l'encah v Novem mestu, Novi Gorici in Murski Soboti, 
slabe pa v Celju in Kopru.

Ocena dela podružnic:
NE ZADOVOLJUJE

Sindikalne podružnice v zdrav- 
JVenih zavodih niso odigrale. ti- 
te vloge, ki bi jo morale. Kri- 

je predvsem nesistematično 
®elo vodstev sindikalnih podruž- 
‘/lci pa tudi slab odziv in slabo 
^delovanje ostalega članstva. 

t'a2en tega so podružnice zaprte 
®amo v svoj zavod, v katerem je 
^'ttistvo zaposleno. Podružnice 

samo, da slabo sodelujejo, 
srtvveč imajo celo izredno slabe 
:'ke z občinskimi in okrajnimi 
.^dihalnimi sveti. Zato tudi viš- 

sindikalna vodstva ne poznajo 
Pfoblemov zdravstvene službe in 

sindikalnih podružnic v 
Zdravstvu. V podružnicah, n. pr.

Idriji, ugotavljajo, da se Občin- 
E|d sindikalni svet ne zanima do- 

0b za delo podružnic. Kljub te- 
“*u pa so sindikalne podružnice 
“ioraj neprizadet opazovalec do
godkov v svojih zavodih. Slabo 
^delujejo z vodstvi, kar se kaže 
*‘asti v tem, da članstvo ne po- 
jda problemov zavoda, ne načr- 
:°v za nadaljnji razvoj svoje 
Janove. Po drugi strani pa tudi 
,°dstva zavodov, kot so še pose
di ugotovili v novogoriškem 
j^aju, premalo seznanjajo ko- 
I^tive z raznimi ukrepi in vpra- 
jddji, ki se porajajo dan za dnem, 

ki jih na ta ali oni način re- 
“djejo ali pa tudi ne. Sindikalne 
Podružnice navadno ne zahteva
jo od vodstev obračuna dela, ki 
Pl dal lepo priložnost za pogovor 
o Vseh vprašanjih, ki tarejo za- 
v°d ali pa zadevajo zdravstvo na- 
8Ploh, ali pa tudi zdravstvene de- 
‘avce same.

družbeno upravljanje?
Na vseh konferencah so veliko 

fazpravljali o družbenem uprav- 
lonju. Ni manjkalo kritike, ki se 

predvsem nanašala na slabo 
sodelovanje in povezavo med 
PPravnimi odbori zavoda s sindi- 
^slnimi podružnicami. V Novi 
gorici so najbolj odločno obso
dbi navado, da upravni odbori 
^sedajo, ne da bi sindikalno po- 
dfužnico vsaj obvestili o tem, ali 
1° seznanili z dnevnim redom za
jedanja in s sprejetimi sklepi. To 
Pl morala biti dolžnost upravnih 
°dborov in le tako bi sindikalna

podružnica lahko posredovala tu
di svoje pripombe na vsa vpra
šanja, ki jih upravni odbor ob
ravnava, ali pa bi jih — po mne
nju sindikalne podružnice moral 
obravnavati. Zato predlagajo 
(predvsem v Murski Soboti), naj 
bi bila ena izmed stalnih oblik 
dela sindikata zdravstvenih de
lavcev tudi stalna posvetovanja 
in sestanki med upravnim odbo
rom zavoda in izvršnimi odbori 
sindikalnih podružnic.

Le maloštevilni zdravstveni 
delavci aktivno sodelujejo v druž-1 
beno političnih organizacijah. 
Zdravstveni delavec še ni postal 
javni delavec, temveč je več ali 
manj izoliran od vseh dogajanj 
v komuni. Večinoma se udejstvu
jejo samo v svoji stroki, namreč 
v poklicnem delu, in ni jih čuti
ti dovolj drugje, najmanj pa v 
delu množičnih organizacij — pri 
tem pa ne izvzamemo tudi sindi
kate. Zaradi vsega tega se doga
ja, da na raznih sestankih (n. pr. 
na sestankih volivcev) ljudje kri
tizirajo zdravstveno službo, vča
sih tudi neupravičeno, čemur pa 
je včasih vzrok to, da niso se
znanjeni z njenimi problemi. Ni
kjer ni zdravstvenega delavca, ki 
bi jim lahko odkrito in pošteno 
odgovoril in raztolmačil to ali 
ono. O zdravstveni službi raje 
razpravljajo v ozkem krogu, kajti 
pokazalo se je, da z večino pere
čih vprašanj niso seznanjeni niti 
vsi člani kolektiva zdravstvenega 
zavoda.

SLABOSTI IN SLABOSTI...
Sindikalne organizacije in ko

lektivi zdravstvenih zavodov se 
redkokdaj poglabljajo v študij 
družbeno političnih problemov, 
gradivo raznih kongresov itd. V 
novogoriškem okraju je n. pr. sa
mo ena podružnicah sindikata 
zdravstvenih delavcev razprav
ljala o gradivu IV. kongresa Zve
ze sindikatov Jugoslavije, ostale 
pa so se izgovarjale, da niso zato 
dobile »navodil« od višjih vod
stev. Zato ponekod ugotavljajo 
(n. pr. v Celju), da je politična 
raven zdravstvenih delavcev iz
pod nivoja delavcev v gospodar
skih organizacijah. Razprave so 
tudi pokazale, da so zdravstveni

delavci premalo seznanjeni z no
vimi predpisi, celo s tistimi, ki 
zadevajo samo zdravstveno služ
bo in socialno zavarovanje.

Tudi medsebojni odnosi čla
nov kolektivov zdravstvenih za
vodov niso najboljši. Kolektiv je 
razdeljen na razne strokovne sku
pine, na višje srednje in nižje 
kadre in opaziti je, da se vedno 
bolj uveljavlja »cehovstvo v ce
hu«. Sindikalne podružnice mora
jo odstraniti razlike med oseb
jem posameznih zavodov, saj so 
vsi, ki delajo v isti ustanovi člani 
istega kolektiva, in morajo biti 
enotni, njihovi medsebojni odno
si pa tovariški.

NE POZNAJO SVOJIH 
PROBLEMOV!?

Sindikalne organizacije zelo 
slabo poznajo gospodarjenje v 
svojih zavodih. Nekateri sodijo, 
da zato, ker mnogi ne poznajo 
raznih predpisov s področja 
splošnega in finančno material
nega poslovanja. Res pa je, da so 
med zdravstvenimi delavci tudi 
taki, ki ne poznajo niti zavodo
vih pravil in ne pravilnika o pla
čah. In kaj šele, da bi kdaj na se
stanku sindikalne podružnice raz
pravljali o cenah uslug, o investi
cijskih in drugih skladih itd.!

Zadnja leta se višji in delo
ma tudi srednji strokovni medi
cinski kadri skoraj sploh ne udej
stvujejo v delu sindikalne po
družnice. Zelo težko je pritegniti 
k različnim občasnim akcijam 
višje strokovne kadre po večjih 
mestih. Boljši je odziv drugod, 
kjer zdravniki radi pomagajo pri 
izobraževanju zdravstvenih de
lavcev in aktivno sodelujejo v 
zdravstveno prosvetnem delu.

Zdravstveni delavci so prema
lo kritični do malomarnih odno
sov zdravstvenega kadra do bol
nikov. Ponekod sicer ugotavlja
jo, da zdravniki v ambulantah 
stalno zamujajo, da delajo med 
delom prevelike odmore, združe
ne s pripravljanjem turške kave, 
kar pri bolnikih vzbuja upravi
čeno razburjanje. Na žalost pa 
velikokrat ostane le pri ugoto
vitvah, ponekod se pa niti ne 
zmenijo za to.

O vsem tem in o številnih dru
gih vprašanjih so razpravljali na 
okrajnih konferencah. Ne more
mo zabeležiti kakšnih pomembnih 
predlogov in sklepov. Razprave so 
potekale zelo sterotipno in so bile 
premalo konkretne. Premalo je 
bila izražena težnja po živahnej
šem delu in bolj odločnem pose
ganju v probleme zdravstvene 
službe, kar vse potrjuje, da sindi
kalne podružnice zdravstvenih 
delavcev v večini primerov niso 
dejavne in niso tisti družbeno 
politični faktor v zavodih, ki bi 
dajale ton dela in odnosov ter se 
borile za nadaljni razvoj zdrav
stvene službe.

Konference so imele tudi svo
jo pozitivno stran: za probleme 
zdravstvene službe in delo sindi
kalnih podružnic so se zaintere
sirali okrajni in občinski sindi
kalni sveti. Tajništvo republiške
ga odbora sindikata zdravstvenih 
delavcev meni, da se bo po vseh 
teh okrajnih konferencah moral 
tudi plenum republiškega odbora 
nekoliko pomuditi pri dosedanjih 
slabostih sindikalnih podružnic. 
Upajmo, da se bodo boljši rezul
tati pokazali že v tem letu.

-ož-

Ali stopite kdaj na kozarček sadnega soka? Gotovo vam prija; ko le ne bi bil tako dragi

Sadni sokovi proti vinu
d V nekaterih naših republikah so znova oživela dru- 
9 štva abstinentov, ki zbirajo v svoj krog ljudi, ki so 
9 se odrekli alkoholu, češ da je vsaka kapljica stru- 
#J/ pena in se pod tem geslom bore proti uživanju alko- 
© hola — ali točneje proti — alkoholu. Menda so na 
© nekem svojem zboru ogorčeno ugotovili, da le v 
© Sloveniji ni društva abstinentov, oziroma društva za 
© boj proti alkoholizmu in da bi ga bilo potrebno 
© ustanoviti. Takega društva res ni, toda nikakor ne 
© drži, da v Sloveniji ni organizirane borbe proti al- 
© koholizmu.

Pred dnevi je bilo v Ljubljani 
posvetovanje vseh okrajnih ko
misij Rdečega križa za boj proti 
alkoholizmu, ki ga je sklical 
Glavni odbor RK Slovenije. Tam 
so pregledali dosedanje delo Ko
misije Glavnega odbora in okraj
nih komisij ter se znova pome
nili o svoji zasnovi boja proti al
koholizmu. Med drugim so raz
pravljali tudi o proizvodnji sad
nih sokov v Sloveniji.

Kot rečeno, so v nekaterih 
drugih republikau ustanovili Dru
štva za boj proti alkoholizmu, v 
katerih so včlanjeni abstinenti. 
Veliko govore o alkoholu kot 
strupu in nekateri predlagajo 
prepoved proizvodnje vina in 
drugih alkoholnih pijač, prepoved 
uživanja alkohola, vsak prekršek 
pa da naj država strogo kaznuje. 
Predaleč bi nas zavedlo, če bi ho
teli razlagati posledice prohibici
je v vrsti držav (in ki so se ’je 
odrekle), vsak bralec bo vedel, da 
so zahteve nemogoče. V nasprotju 
s tem, nastopa Rdeči križ Slove
nije s svojim konceptom, ki pa 
je še vse premalo znan. Rdeči 
križ namreč sodi, da boj proti 
alkoholizmu mora biti kar se da 
široko zasnovan. Razen abstinen
tov naj v njem sodelujejo vsi — 
pa čeprav se niso odrekli vsakega 
kozarca vina — ki razumejo, da 
je alkoholizem družbeno zlo, in 
ki jim je količkaj do usode 
drugih.

Nemajhna je zasluga Rdečega 
križa in njenega široko zasnova
nega boja proti alkoholizmu, da 
v bolnišnicah odpirajo oddelke za 
zdravljenje alkoholikov, da lju
dje razumejo, da gre za zdravlje
nje bolezni. Sveti za socialna var
stva v Sloveniji izplačujejo letno

okoli 280 milijonov dinarjev za 
pomoč socialno ogroženim druži
nam, ki jih je v tako stanje pri
vedel morda samo eden njihov 
član — alkoholik. Komisije za 
boj proti alkoholizmu ne morejo 
same odpirati sanatorijev za al
koholike, ali graditi tovarne sad
nih sokov, toda če imajo močno 
podporo državljanov, lahko za
htevajo od pristojnih organov, da 
to store.

Namen boja proti alkoholizmu 
je preprečiti razvijanje alkoholi
kov, nič manj pa tudi pripraviti 
ljudi do tega, da bodo spremenili 
svojo prehrano. Žal, za sedaj pri 
nas izdamo, na primer, nekajkrat 
več denarja za alkoholne pijače, 
kot za sadje. Dejstvo je, da še 
vedno ni dovolj poskrbljeno za 
proizvodnjo namiznega sadja, 
prav tako pa tudi trgovine s sad
jem ne zaslužijo dobre ocene. Da 
o proizvodnji sadnih sokov sploh 
ne govorimo.

Sadnih sokov proizvajamo 
malo in verjetno so prav zaradi 
tega predragi. Nekoliko na bolj
šem smo s proizvodnjo umetnih 
brezalkoholnih pijač, ki pa nima
jo nikakršne hranljive vrednosti 
in se zato tudi Rdeči križ v boju 
zoper alkoholizem ne opira nanje. 
Račun pove: dva decilitra sadne
ga soka staneta 50 din. Toliko (in 
včasih tudi manj) staneta dva de
cilitra vina. Dolgo časa bo še po
trebno, da bodo vsi uvideli, da za 
isti denar dobijo vendarle več, če 
kupijo sadni sok! Danes še pra
viloma vsak oceni nasprotno in se 
odloči za vino. Proizvajalci bodo 
morali tako ali drugače poskrbeti 
za pocenitev sadnih sokov. Mor
da bo že letošnje leto prineslo 
prelomnico v tem pogledu. V

skoraj vseh novozgrajenih kleteh 
(na Štajerskem, Primorskem) 
bodo začeli proizvajati sadne so
kove, prav tako pa tudi v ljub
ljanski in murskosoboški mle
karni. Le-ti bosta dali na trg ka
šaste sokove, podobne »Vita-soku« 
beograjske »Hladilnice«. Najlepše 
perspektive se odpirajo z gradi
tvijo posebne tovarne sadnih so
kov v Lenartu v Slovenskih go
ricah, kjer bodo lahko proizvedli 
letno 650 ton koncentriranih so
kov. Skupaj — čez dve ali tri leta 
— bodo v Sloveniji proizvajali od 
7 'do 10 milijonov litrov sadnih 
sokov. Ce bodo le tovarne med 
seboj sodelovale, jih torej na trgu 
ne bo zmanjkalo, in tudi tako 
dragi ne bodo več. Seveda bo ob 
tem nastalo tudi nekaj gospodar
skih vprašanj, toda le-te bo re
ševala industrija sama. Vsi, ki jim 
je mar boj proti alkoholizmu, pa 
se naj že. zdaj začno zavzemati 
za to, da bodo vsa gostišča imela 
vedno na razpolago sadne sokove. 
Tisti člani komisije za boj proti 
alkoholizmu, ki so tudi člani ob
činskih ljudskih odborov, pa bodo 
morali prepričati ljudske odbore, 
da bodo le-ti odobrili razne olaj
šave za proizvajalce in prodajal
ce sadnih sokov. Te olajšave naj 
ne bi veljale tudi za umetne brez
alkoholne pijače.

Vsi se moramo zavedati zla, 
ki ga prinaša količkaj večje uži
vanje alkohola. Ce ga delavec 
uživa' »zaradi moči«, ga je po
trebno privajati takšni prehrani 
(in to prav z dobro organizirano 
družbeno prehrano), ki mu bo da
jala več moči kot alkohol, če pa 
ga pije »iz navade«, pa je potreb
no to navado izkoreniniti. Če kdo 
popije kdaj pa kdaj kak kozarček 
vina, še ni alkoholik. Ce pa kdo 
popije dva in to stori vsak dan, 
pa ga je treba pravočasno zausta
viti. Zaustavljenih pa je že veliko, 
kar je pokazal rezultat dosedanje 
borbe proti alkoholizmu.

Končno pa morajo tak koncept 
boja proti alkoholizmu razumeti 
tudi proizvajalci vina. Nekateri 
strokovnjaki namreč že zdaj tr
dijo, da bodo vinogradi letos tako 
dobro obrodili, kot so predlan
skim. Upajmo, da morebitno novo 
vinsko krizo ne bodo reševali z 
gesli: »Nehajte z borbo proti al
koholizmu«, »Vsak odrasli človek 
naj popije dnevno liter vina«, 
temveč bodo presežek grozdja po
slali na trg, ali pa ga predelali v 
sadne sokove. D. P.
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Otroški dodatek
P. I. Dramlje pri Celju: Vzdr-

,uiete svojega brata, ki obisku- 
j® industrijsko šolo. Niti vi niti 
t)ra-t nimata nobenega premože
nja in vzdržujete tudi svojo ma- 
i®r> ki je vdova in stara nad 
-6 let. Vprašujete, ali bi lahko 
dobili za svojega brata-učenca 
Industrijske šole otroški dodatek?
r- Odgovor: Menimo, da bi
lahko uveljavili pravico do 
dfroškega dodatka po 14. členu 
dreclbe o otroškem dodatku, če 
lahko dokažete, da v celoti vzdr- 
2ujete svojega brata, da brat ni- 
dJa nikakršnega dohodka in da 
J® tudi njegova mati brez pre
moženja, brez dohodkov, ki bi ji 
Ohiogočili preživljati svojega si
na. Brat pa ne sme biti star 19 
‘et. Ne morete pa dobiti zanj 
otroškega dodatka, če je družin
ami upokojenec in dobiva po svo- 
lom pokojnem očetu družinsko 
Pokojnino. V takem primeru 
namreč ima brat sam pravico do 
otroškega dodatka po 3. točki 

• člena cit. uredbe. Za nazaj pa 
n® morete uveljavljati pravice 
n® otroškega dodatka, pa čeprav 
ni dokazali, da izpolnjujete za
nj® vse pogoje. Priznati Vam bi

jo mogli samo od dne, ko bi vlo
žili zahtevek za priznanje do
datka.

Skrajšani delovni čas matere
»Preskrba« Tržič: Zaposleno 

imate mater, ki ima eno leto sta
rega otroka. Njen mož je za
poslen v tovarni z osemurnim 
delovnim časom. Prvi otrok je 
star od 6 do 7 let. Stanuje v hi
ši, kjer so tudi moževi starši, ki 
pa z njimi ne žive v gospodinj
ski skupnosti. Prosite za nasvet, 
kako naj bi ravnali, ker ne bi 
hoteli kršiti pravice svoje delav
ke do štiriurne zaposlitve? — 
Odgovor: Iz vašega opisa bi do
mnevali, da vaša delavka-mati 
nima v družini nikogar, ki bi mo
gel negovati otroka. Mož je red
no zaposlen po osem ur dnevno, 
dočim vi poslujete z deljenim 
delovnim časom. Težko bi bilo 

, mogoče se postaviti na stališče, 
da bi lahko mož negoval otro
ka. Za tako negovanje ne pride 
v poštev prvi otrok. Edina mož
nost je, da bi prevzeli skrb za 
otroka moževi starši. To pa je 
seveda stvar dogovora, ki ga pa 
podjetje ne more predpostavljati 
tako, da bi moglo zavrniti mate

rino zahtevo za štiriurno zapo
slitev. Predlagamo, da bi pova
bili na razgovor delavko, pred
sednika sindikalne podružnice in 
morda tudi njenega moža, da bi 
ugotovili čim bolj točno dejan
sko stanje in da bi se nato od
ločiti taiko, da bi ne bila priza
deta materina dolžnost, skrbeti 
in negovati otroka. Verjetno bi 
delavka sama rada delala polnih 
osem ur, saj je prikrajšana pri 
osebnem dohodku, če dela le po 
štiri ure dnevno. Zaradi tega 
najbrž ne bo težko ugotoviti res
ničnega položaja in najti najpri
mernejšo ureditev.

Osebni dohodek za čas odstra
nitve z dela (suspenz)
V. P. Mošnje: Delavca je di

rektor suspendiral in je upravni 
odbor odstranitev potrdil. Pred 
odstranitvijo pa je ta delavec de
lal na akordnih delih in bil pla
čan po akordu. Kako se temu de
lavcu obračuna nadomestilo oseb
nega dohodka za čas suspenza? 
— Odgovor: Po 303. členu zakona 
o delovnih razmerjih ima dela
vec med odstranitvijo z dela pra
vico do nadomestila za osebni 
dohodek samo po tarifni postav

ki za redni delovni čas. Torej 
ne pride v poštev za obračun 
tega nadomestila nobena druga 
osnova za osebni dohodek kot 
samo tarifna postavka za redni 
delovni čas. Suspendiranemu de
lavcu ni mogoče obračunati na
domestila za osebni dohodek za 
čas 'odstranitve z' upoštevanjem 
učinka, ki ga dosegajo njegovi 
sodelavci pri delu v akordu.

Vpliv neupravičenih izostan
kov na osebni dohodek
K, J. Solčava: Delavski svet 

je sklenil, da izgubi pravico do 
plače iz dobička za tri mesece 
delavec za en neupravičen izosta
nek. Vi ste imeli tri neupraviče
ne izostanke in zato ste glede na 
ta sklep izgubili pravico do do
bička kar za vsa prva tri tro
mesečja lanskega leta. — Odgo
vor: Plač iz dobička ni več in 
premalo ste opisali, po kakšnih 
osnovah in merilih Vaša gospo
darska organizacija obračunava 
osebne dohodke. Kljub temu se 
nam zdi, da delavski svet za tak 
sklep nima pravne osnove. Di
sciplinska kazen lahko sledi sa

mo po opravljenem disciplinskem 
postopku. Zakon ne dovoljuje, da 
bi kakšni disciplinski kršitvi sle
dila avtomatično neka kazen. 
Menimo, da bi moral takemu 
sklepu direktor ugovarjati zara
di nezakonitosti. Ima pa delav
ski svet pravico, da v tarifnem 
pravilniku predpiše posebne po
goje za to, da bi mogel delavec 
dobiti del osebnega dohodka. Ti 
pogoji lahko temeljijo na izpol
njevanju obveznosti iz delovnega 
razmerja. Toda to lahko predpi
še samo za tisti del osebnega do
hodka, ki ga izplačuje iz ugo
tovljenih sredstev za osebne do
hodke po zaključnem računu. Iz 
tega bi torej izhajalo, da bi ka
zalo zadevo predložiti pristojne
mu inšpektoratu dela, da zadevo 
prouči in da izda ukrep za od
pravo morebitne nezakonitosti. 
Premalo je v Vašem pismu po
datkov iz tarifnega pravilnika, 
da bi mogli dati bolj opredelje
no mnenje k Vaši zadevi. Meni
mo, da bi se Vi sami morali bolj 
pozanimati za tarifni pravilnik 
pa bi morda v njem našli kaj 
več za svoj odgovor.

Nagrada ob odhodu v pokoj
R. I. Miren: V tarifnerp pra

vilniku podjetja je določba, ki 
priznava delavcu ob odhodu v 
pokoj enkratno nagrado. Njena 
višina se ravna po letih zapo
slitve v podjetju. Ko ste v no
vembru lani stopili v pokoj in 
zaprosili za izplačilo nagrade, so 
Vam odgovorili, da je treba po
čakati na zaključni račun. Radi 
bi vedeli, ali je odgovor pravi
len? — Odgovor: Pravica do na
grade ob odhodu delavca v po
koj je priznana in urejena v ta
rifnem pravilniku. V njem boste 
verjetno našli tudi določbe o tem, 
kdaj se izplačuje. Če bi nam po
slali tarifni pravilnik, da bi ga 
mi proučili, pa bi Vam mogli 
dati zaželeni odgovor, ker drugje 
zanj ni mogoče dobiti nobene 
opore. Ce v tarifnem pravilni
ku piše, da se take nagrade iz
plačujejo po zaključnem računu, 
je odgovor pravilen, če pa take 
določbe v njem ni, potem je se
veda nepravilen zlasti, ako tarif
ni pravilnik določa, da se na
grada izplača delavcu, ko odide 
v pokoj.
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JZ PODJETIJIN- OBČIN

Za 1,500.000 diiuejev
nagrad

V jeseniški železarni je novator- 
ska in racionalizaitojska dejavnost 
zelo razširjena. Prav gotovo sodi to 
podjetje med tista slovenska podjetja, 
ki iimajo največ prizadevnih nova- 
torjev, racionalizatorjev ter avtorjev 
malih obratnih izboljšav. To je pred
vsem posledica pomoči, ki jo dajejo 
avtorjem tehničnih izboljšav tehnični 
proizvodni sektor, organi delavskega 
upravljanja ter sindikalna organiza
cija. Kazen tega pa vpliva na to tudi 
prizadevanje vodstva podjetja, da se 
vsi predlogi naglo ocenjujejo ter iz
boljšave naglo uvajajo v proizvodnjo 
in da se avtorje spodbudno nagra
juje.

Jeseniški železarji vseh kvalifi
kacij so od leta 1945 do letos pred
ložili v oceno in izvedbo že več kfe.- 
kor 1300 koristno opravljenih tehnič
nih izboljšav, ki prinašajo kolektivu 
vsako leto več sto milijonov dinarjev 
prihranka.

Samo v pretekUem letu je bilo 
pozitivno ocenjenih, opravljenih in 
nagrajenih več kakor 75 tehničnin 
izpopolnitev. Zanje so uspešni in pri
zadevni novatorji prejeli na temelju 
prikazanih prihrankov in koristi več 
kakor poldrugi inilijon dinarjev na
grad. Med vsemi obrati so najbolj 
prizadevni in najbolj uspešni nova
torji v vzdrževalnih obratih. Z.

Mu vseh področjih 
prizadevni

Stanovanjska skupnost v Slove
njem Gradcu se je že lepo uveljavila 
in krepko utrdila svojo pot. Pralni
ca, krpalnica in likalnica komaj zma
gujejo številna naročila. Ker prina
šajo slovenjegraške gospodinje toliko 
perila v pranje, so morali pred dnevi 
kupiti še en velik pralni stroj.

Tudi z organizacijo obratov druž
bene prehrane so imeli precej dela. 
Nekaterim namreč ni in ni šlo v 
glavo, da bi imeli v Slovenjem Grad
cu ljudje zanimanje za družbeno 
prehrano. Številke pa nam povedo 
da se danes hrani v teh obratih več 
kakor 600 delavcev in uslužbencev. 
Kaže, da bodo morali obrate še pove
čati, ker število abonentov Iz dneva 
v dan raste. Koristno bi bilo tudi, 
da bi občinski odbor Slovenj Gradec 
dodelil obratu večje zemljišče, na 
keterem bi sami pridelova<!i povrtni
no za svoje potrebe.

Prav gotovo pa je najbolj nujen 
problem v Slovenjem Gradcu razši
ritev otroškega vrtca. Sedanji pro
stori so občutno premajhni, zato 
ostane skoraj vsako leto več kak$r 
tr; četrtine mamic razočaranih, ker 
njihovih malčkov niso sprejeli v to 
ustanovo. V novih blokih so že do
ločili dva velika prostora s pomož_ 
nimi prostori, v katerih bo stano
vanjska skupnost uredila kombinira
no otroško ustanovo. Računajo, da 
bodo s tem uredili problem, ki so 
ga že nekaj let urejali, vendar ga 
kljub dobri volji niso uspeli urediti.

Tudi glede preskrbe z zelenjavo 
so slovenjgraške gospodinje često
krat pritožujejo. Stanovanjska skup
nost je predlagala občinskemu od
bora, da uredi vrtnarstvo na večjih

površinah. Doslej so mogle kupiti 
gospodinje Le razne sadike in podob
no, zelenjavo pa so hočeš nočeš mo
rale pridelovati same. Svet stano- 
vanjske skupnosti je mnenja, da bi 

' bilo umestno sedanjo vrtnarijo pri
ključiti Kmetijskemu gospodarstvu 
Slovenj Gradec.

Stanovanjska skupnost ima Še 
obširen program dela.. V kolikor ji 
bodo pomagale tudi ostale organiza
cije — več kot doslej — lahko pri
čakujemo. da bo stanovanjska skup
nost v Slovenjem Gradcu dosegla 
letos še boljšo uspehe. IVA

Posvetovanje predstavni' 
kov pomurskih opekam

Pred nedavnim jo bilo v Ljuto
meru posvetovanje predstavnikov 
opekarn. Nanj so prišli zastopniki iz 
vseh pomurskih opekarn, iz nekate
rih opekarn na Hrvatskem in iz ne
katerih opekam v mariborskem 
okraju.

Na posvetovanju so govorili o 
planskih obveznostih za letošnje leto, 
o nagrajevanju po ekonomskjh eno
tah, o kalkulacijah in rekonstrukciji 
ter o investicijski dejavnosti. Ugoto
vili so tudi, da so pomurske opekar
ne izvršile petletni perspektivni plan 
žo lani.

Med pomembnejšimi sklepi, ki so 
jih sprejeli po daljši razpravi, je 
omeniti sklep, da bodo sklicali kon
ferenco računovodij vseh opekarn. 
Na tej konferenci bedo izmenjani iz
kušnje o vodenju obratnih analiz in 
o izpopolnjevanju plačnega sistema 
glede na nagrajevanje po ekonom
skih enotah.

Govorili so še o povečanju pro
izvodnje. Največ bo proizvodnjo po
večala ljutomerska opekama — in si
cer kar za 24°/o. Lendavska opekarna 
bo povečala proizvodnjo za TVo, ope
karna v Puconcih za 4*/o, opekama v 
Gornji Radgoni pa za 3#/#.

Mova številka 
»Nove proizvodnje«

Pravkar je izšla iz tiska zadnja — 
šesta številka letošnjega letnika »Nove 
proizvodnje«.

V tej številki opisuje Vasilij Ter
seglav jeseniško železarno ob njeni 
90-letnici. Inženir Alojz Prešeren je 
avtor članka »Poraba kisika pri pro
izvodnji SE-jekla«. Opisuje zanimive 
poskuse direktnega dovajanja kisika 
v kopel z uporabo navadnih cev: 
skozi odprtino za polnjenje. Stolica 
za metalurgijo pri Tehnični visoki 
šoli v Ziirichu je prispevala članek 
inženirja Mirka Dermeija in doktor 
inž. Boruta Marinčka »Električna 
prevodnost surovin za elektroplavže«. 
Dr. inž. Stefan Skledar objavlja na_ 
daljevanje svojega članka »Prispevki 
k vprašanju določevanja pepela v 
premogu«.' Inž. Jože Rodič pa opisuje 
uporabo 18-8 jekel z nizkim ogljikom 
a<li stabiliziranih s titanom ali nio- 
bom.

Ob koncu revije je objavljen tudi 
popis vseh izšlih slovenskih prevo
dov JUS-standardov, ki jih izdaja 
»Nova proizvodnja« v sporazumu fn 
po pooblastilu Zvezne komisije za 
standardiza c i j o.

Posvetovanje o kadrih
Na Republiškem odboru sindi

kata rudarjev, metalurgov in ke
mičnih delavcev je bilo dne 
16. januarja v Ljubljani posveto
vanje predstavnikov premogov
nikov Slovenije, ki ga je sklical 
Centralni odbor sindikata rudar
jev, metalurgov in kemične indu
strije Jugoslavije ter Združenje 
premogovnikov Jugoslavije. Na 
posvetovanju so obravnavali sno
vanje kadrovsko socialnih služb.

INVESTICIJSKA DEJAVNOST V SLOVENJEGRAŠKI OBČINI

Več zanimanja proizvajalcev
Po okvirnih podatkih za družbeni plan pričakujejo mečah in Pod Graško goro. Za 

, . ... , v. , . j, oi • dograditev teh objektov bo mo-gospodarske organizacije m občinski oaJbor slovenj raia vi0žiti občina še več kakor
Gradec, da bodo v tej občini investirali letos skupaj 70 milijonov dinarjev. Tudi z 
vec kakor 79? milijonov dinarjev. Največ bo slo na bodo letos nadaljevali. Predvide-
račun negospodarskih investicij — menijo, da celo ne- vajo. da bodo morah letos vložiti 
, . v, , , .... , .. . najmanj 230 milijonov dinarjev,kaj vec kakor pol milijarde dinarjev. • -*

Za gospodarske investicije v 
industriji je predvidenih 33 mili
jonov dinarjev. Kmetijstvo bo le
tos ’ prvikrat krepkeje poseglo v 
investicijsko dejavnost. V to pa
nogo bodo vložili okoli 106 mili
jonov dinarjev. Največ tega de
narja bo porabilo Kmetijsko go
spodarstvo Slovenj Gradec (55 
milijonov dinarjev), ki bp razen 
drugega začelo letos graditi tudi 
nove hleve in kupilo 200 krav iz. 
uvoza. Kmetijske zadruge bodo 
za 30 milijonov dinarjev kupile 
razme stroje in opremo.

V gozdarstvo bodo vložili sko
raj 90 milijonov dinarjev. To vso
ta pa se bo še povečala, ker bo 
prispevala svoj delež tudi poslov
na zveza.

Za trgovino, obrt in gostinstvo 
je namenjenih več kot 50 milijo
nov dinarjev. Trgovcem, ki so že 
lani več investirali, so Letos začeli

če bodo hoteli, da bo bolnišnica 
dograjena že v prihodnjem letu.

Precej denarja bo porabil3 
tudi stanovanjska graditev. 97 mi
lijonov dinarjev naj bi vložili za 
dograditev 74 stanovanj, ki so 
jih začeli zidati že lani. Ker sred
stva sklada za gradnjo stanovanj 
— ki bodo delno porabila tudi za 
investicije v šolstvu — ne bodo 
zadoščala, bodo morala podjetja 
priskočiti na pomoč s svojimi 
sredstvi skupne porabe.

Doslej so sindikalne organiza
cije posvečale investicijski poli
tiki premalo skrbi. Prav bi bilo. 
da bi se ljudje, ki ustvarjajo 
sredstva, v večji meri vključili v 
razprave o tem, kako in v kakš
ne namene se bodo ta sredstva 
porabila. Ne samo, da je v kolek
tivih malo sestankov o tem, tudi 
na raznih zborih volivcev in 
množičnih sestankih, kjer se go
vori o investicijah, se malokdajiam vec investiran, so letos zaceu TvroiTvainlf-Pv Sin-

slediti tudi gostinci. Letos bo kot ^ganiLcije bodo morale
prvi začel urejati svoje prostore
hotel »Korotan« v Slovenjem 
Gradcu. Za ureditev celotnega 
hotela bo potrebnih skoraj 30 mi
lijonov dinarjev. Računajo, da 
bodo vsa dela opravljena še 
letos.

Večje investicije v trgovini 
pričakujejo v Mislinji, kjer bo 
trgovsko podjetje »Mislinja« gra
dilo nov trgovski dom. V Slove
njem Gradcu pa bo trgovsko 
podjetje »Planika« kompleksno 
moderniziralo vse prostore.

organizacije 
v prihodnje posvečati temu pro
blemu več pozornosti. Iva

Tajništvo republiškega odbo
ra kovinarjev je imelo dne 18. ja
nuarja letos sejo. Določili so 
podjetij, kjer bo Republiški od
bor neposredno sodeloval in pO' 
magal pri snovanju kadrovsko 
socialnih služb. Dne 19. januarja 
pa je bilo posvetovanje z vsem* 
predsedniki sindikalnih podruž-

in.................. nic podjetij elektroindustrije
Za komunalna dela bo verjet- kovinske industrije. Obravnavali

no porabljenih 145 milijonov di
narjev. Ta sredstva bodo šla za 
elektrifikacijo, za vodovod, za 
kanalizacijo in drugo. Kaže, da 
bodo letos do kraja zgradili 
osnovne šole v Mislinji, v Pa

so nekatere značilnosti družbene
ga plana. Ugotovili so, da je ko
vinska industrija presegla lansko
letni plan za 23 %, elektroindu
strija pa za 26 % v primerjavi 
z letom 1958.

Kolektiv tovarne »Stol« v Kamniku je bil lani med tistimi kolek
tivi, ki so prvi uvedli razmeroma najuspešnejše nagrajevanje P° 
učinku dela. Da so to dosegli, je treba pripisati plodnemu delu 
tako organom delavskega upravljanja kakor tudi vsem političnim 
in družbenim organizacijam v podjetju. Posebej še sindikalni or
ganizaciji, organizaciji ZK in klubu mladih proizvajalcev. Na sliki: 

motiv z dvorišča tovarne »Stol«
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V nedeljo bo minilo 10 let, Tedaj, ko se je rojevalo de- proizvajalcev. Vsako leto pri- Proizvajalci pa so kmalu za- 
odkair so v kranjšKi "tovarni lavsko upravljanje, v »Iskri« reja jo večdnevne seminarje za čutili, da delavsko upravljanje 
»Iskra« izvolili prvi delavski niso imeli povsem jasnih poj- člane upravnega odbora, člani ni samo pot k boljšemu gospo- 
svet. mov, kako bo to upravljanje delavskega sveta pa imajo ob- darjenju, ampak da je tudi pot

Zgodovina tovarniških objek- koristilo skupnosti in zaposle- časne konference, na katerih i. boljšemu in prijetnejšemu 
tov »Iskre« je zelo pestra. Na nim. V prvih mesecih je bilo preštudirajo ves material ob „„ -h
kraju, kjer danes delajo zaple- mnogo težav. Ko pa je delavski določeni gospodarski ali druž- ^ ^ *30S
tene električne aparate, je bila svet dobil tudi možnost glob- beni akciji. V zadnjih letih so v tovarni
še leta 1923 pusta gmajna. V ti- Ijega poseganja v gospodarjenje Tako, kakor je raslo dalav- »Iskra« posvečali posebno po- 
stem letu pa so tuji kapitalisti in upravljanje, pa je delavstvo sko upravljanje, je gospodarsko zornost utrjevanju in uveljav- 
napravili — spočetka skromno kmalu povsem dojelo novi čas raslo tudi podjetje. Leta 1950, 1jan ju organov delavskega uprav- 
— tekstilno tovarno. Iz leta v in trdno osvojilo načela in tež- ko je bilo zaposlenih skoro 1800 ijanja ter povezavi dela teh or- 
leto so nastajali novi objekti, nje samoupravljanja. ljudi, je znašal bruto produkt ganov s prizadevanji celotnega
tako da je ob okupaciji bila ta Prvi delavski svet v tovarni na zaposlenega le 550.000 dinar- kolektiva. Izvolili so številne 
tovarna ena najpomembnejših »Iskra«, ki so ga izvolili 24. ja- jev. Iz leta v leto se je ta šte- komisije, ki vselej temeljito 
slovenskih tekstilnih tovarn. nuarja 1950, je imel 95 članov, vilka večala in lani, ko je bilo preštudirajo probleme, o kate- 

Okupator je podjetje po- Dane® iima 85 članov. To je že zaposlenih približno 3200 ljudi, rih potem razpravlja delavski 
vsem preuredil Tekstilne stroje sedmi delavski svet njihove to- je znašal bruto produkt na za- svet. Vsak član sveta dobiva
so odoeliali v Nemčiio namesto varne. Skozi organe delavskega poslenega že 2,600.000 dinarjev, gradivo o seji že več dni prej, ___ , ,
niih m <;r> v ohie-kte'dainnšrnp upravljanja je šlo že blizu 700 Produktivnost je nenehno rasla, tako da jim ostane dovolj časa 1946 le bila sila skromna, toda delo m z dela več sto delavcev, njltl pa so v objekte današnje k j j j nri^Hevnoct vsesa kolektiva ie Uvedli so avtobusne nrevoze
»Iskre« postavili stružnice in

Ob tekočem traku

avtomate. Podjetje je začelo iz
delovati sestavne dele za letala. 
Ob osvoboditvi je ostalo zelo 
malo strojev; iz teh so naredili 
najprej remontno delavnico 
JLA, aprila 1946 pa je nastalo 
podjetje »Iskra«.
VES KOLEKTIV SODELUJE

'Začetek je bil skromen, toda 
iz leta v leto se je podjetje ve
čalo in širilo. 2e leta 1950 — ko 
so izvolili prvi delavski svet — 
je kolektiv štel 1755 ljudi.

Gb obletnici
delavskega

upravljanja 
v »Iskri«

prizadevnost vsega kolektiva je Uvedli so avtobusne prevoze 
omogočila, da so kmalu močno celo za delavce iz Kranja, 
izpopolnili strojni park. Usta- Tovarniška menza obratuje 
novili so nove obrate, letos pa že mnogo let. V letošnjem letu 
je nastopilo obdobje, ko bo so začeli pripravljati tudi toplo 
»Iskra« razvila svojo dejavnost malico. Spočetka je bilo le malo 
tudi v nekaterih drugih krajih, interesentov, danes pa jih je to- 
2e jeseni bosta začela obrato- hko, da so morali odmor med 
vati obrat Avtomehanike v delom prilagoditi zmogljivosti 
Novi Gorici in obrat v Otočah. m©nzs-_ 1 ,

'Prihodnje leto bo imela verjet- Imajo tudi svoj počitniški 
no »Iskra« svoj obrat tudi v dom ob morju. Kaže pa, da bo- 
Novem mestu. Skupaj bodo do urG<iili *e eneSa-

Prizadevne so tudi telesno- 
vzgojne skupine tovarne. Lahko 
rečemo, da skoro ni športne pa
noge, za katero ne bi imel svoje 
skupine tudi kolektiv tovarne 
»Iskra«.

NAČRTI
V zadnjih letih se je »Iskra« 

zlasti zaradi uspešnega delav
skega upravljanja uvrstila med 
tehnično in gospodarsko najbolj 
razvita podjetja v Jugoslaviji. 
Zanimivo je, da v »Iskri« niso 
nikoli iskali pomoči v tujini.

imele samo te podružnice več 
kakor 2000 zaposlenih.

Na osnovi analiz razvoja na
še industrije so tudi v »Iskri« v , izdplu1e10 ip nanrav 
izdelali desetletni perspektivni na&rt:ih‘ m

Povprečno se je povečala vsako za razpravo v kolektivih posa- 
leto za 16 odstotkov. Prav za- meznih oddelkov, 
voljo tega upajo, da bodo že 2a boljše obveščanje so v

»iskri« že čez nekaj let imeli 
celotni letni bruto produkt okoli 
50 milijard dinarjev. V primer-

ijeno po njihovih 
brez licenc!

V »Iskri« imajo še mnogo
_____ „_________ _ m v načrtov ir? mnogo želja. V vseh

let<M ostvarili kar za 10 mili- tovarni ustanovili tudi svoje javi s sedanjo proizvodnjo se bo njihovih delavcih je zavest, da 
jam dinarjev^ bruto produkta, glasilo, ki ga nameravajo letos bruto produkt povečal za 680%. mora vse, kar naredijo, prispe- 
To je za sedaj^ le želja, kajti v izdajati celo vsakih štirinajst Proizvodnost pa bo porasla za vati k še bogatejšemu družbe- 
družbenem načrtu je to število dni. 240%. nemu in gospodarskemu na-
nekohko manjše. Kaže pa — ta- y prvih letih so se organi ’ predku kolektiva in naše socia-
ko zagotavlja skoraj vsak član upravljanja ukvarjali čestokrat SKRB ZA ČLOVEKA listične skupnosti. Razumljivo
kolektiva — da bo želja ures- z drobnimi in malenkostnimi Prizadevanje organov uprav- ie> da morajo biti posebej pri- 
nicena. problemi, danes pa že urejajo Ijanja pa ni bilo usmerjeno sa- zadevni za uresničitev teh te-

Te številke nam gotovo naj- celotno delo in življenje pod- mo v gospodarski napredek ženj zlasti ljudje, ki delajo v 
bolj nazorno prikažejo uspeš- jetja." podjetja, temveč tudi v ne- organih delavskega upravljanja,
nost delavskega upravljanja. teK-wa „. nebno izboljševanje življenjskih Sedaj, ko praznujejo 10-let-
Toda uspehov niso dosegali »ISKRA« RASTE razmer zaposlenih. V zadnjih nico delavskega upravljanja,
brez težav. Zlasti v prvih letih Tudi uspela rekonstrukci- letih je tovarna »Iskra« zgra- lahko brez hvale zapišemo, da 
je bilo mnogo subjektivnih sla- ja podjetja je bila predvsem dila skoro 500 stanovanj. Letos je bilo to desetletje uspešno in 
bosti. Vse je bilo novo, nežna- posledica delavnosti organov pričakujejo, da jih bodo zgra- da so uresničili več, kot smo 
no, neutrjeno... upravljanja. Zapuščina iz leta dili še 70. Vsak dan vozijo na pričakovali.
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V MESTO 
POJDEM...

POD TEM NASLOVOM BOMO SEZNANILI CENJENEGA 
BRALCA Z DROBNIMI UTRINKI IZ ŽIVLJENJA LJUDI, KI 
STA JIH CAS IN POTREBA ZVABILA V MESTO. V NADALJE
VANJIH BOMO ISKALI VREDNOTE ČLOVEKOVEGA DELA 
IN NJEGOVO OSEBNO SREČO, KAR JE MNOGOKRAT OČIT
NEJŠI GOST DELAVCA V KRAJIH, KATERE SLA PO MEST
NEM ASFALTU GLEDA Z ZAVEZANIMI OČMI. MORDA BO 
KDO V TEH SESTAVKIH NAŠEL SAMEGA SEBE; NJEGOVO 
PRITRDILO NAM BO DOBRODOŠLO, NJEGOV NASVET PA 
KAŽIPOT NAŠEMU PERESU!

KV*"
Pot;, 
nih 
kot’

adar v Žireh govore o mestu, 
imajo domačini najraje v mi
sli Ljubljano. Daleč je to za 
ojih! Na koncu Poljanske do- 

je komaj dobra polovica 
Tam sicer ne nosijo takš

na roko izdelanih kvedrovcev 
j0 v Rovtah ali v Gorenji vasi, ima- 
Ij ^ zato tlakovane ceste in pločni- 
r 1 trolejbuse in pa tople kavarne. 
“Po mora biti v mestu, zlasti pozimi, 

se Zire duše v snežnih zametih in
k1*1 3e edini znanilec življenja avto- 

ki pripelje iz Škofje Loke, ali pa 
U(n ne.

Zaradi tega je povsem razumljivo 
Oznansko veselje mladega fanta, ki 

J6 dokončal vajeniško šolo na triogel- 
stolčku in mu delovni kolektiv 

J^pine« nenadoma zaupa službeno 
kjub° V erli izmec* svo^k trgovin v

»Glej ga, zamenjal bo dreto s šta
bno!«
j »Le kaj se je tri leta pehal za čev- 
J“tsko učenostjo, ko bo pa zdaj le 
odajal. Za prodajalca res ni treba,

8 ®o spozna na šive in kopita!« 
..Nekaj skrite zavisti je v poslovil- 
jk besedah tovarišev, ki radi pospre- 
tro ° prav d° avtobusa »novopečenega 
r8°vca«s da mu zažele srečno pot.

»Pa deklet se ogibaj, vemo, kakšne 
v mestu!«
Avtobus potegne in pred potniki se 

nov svet.
j. Vsako leto odide iz Zirov v Ljub- 
jiatio nekaj fantov. Tovarna čevljev 

v mestih svoje trgovine. Za te 
težko dobi prodajalce iz vrst šo- 

Vd V ^Sovske stroke, ki se bolj na- 
dtišujejo za nedeljen delovni čas, za 
odernejši non-stop ali pa seveda za 

^nejši uradniški poklic v kakšni 
Pn pisarni. Prodajalne s čevlji so 

~"ane kot pravcati »kamnolomi« med 
n. novrstnimi trgovinami. Preklada
ma ^atek sortiranje blaga, urejanje 
“čunov in, na koncu, tudi prodaja 

S??18 zahteva dobrega, predvsem po- 
bvovalnega delavca. Obenem naj bi 

ta delavec tudi strokovnjak, ki se 
ažurne na usnje in ve vsakomur sve- 
8vati. Takšnega delavca lahko da — 
Industrijska šola v Žireh. Da bi uvedli 
ratke tečaje za že izšolane trgovske 

Pomočnike, v katerih bi jih sezna- 
di z osnovnimi vrednotami usnja in 
.'diev, zaenkrat ni mogoče. Tudi se
116 izplača.

Zakaj ne?
Odgovor pravzaprav tiči v pogojih, 
katerih žive mlajši delavci »Alpi- 

ae*; te pogoje lahko pogumno in z 
alikim zaupanjem v boljše, znos- 

aajše, prenaša edinole delavec, ki je 
rasei ob mleku in ob žgancih nekje 

, hribih nad zadnjimi obronki Po- 
'Janske doline.

UPOGNJENE MLADIKE
Dan je dnevu na las podoben. Ju- 

J-dPja ura jih sreča v trgovini, opol- 
TOPka se čudi njihovi vztrajnosti in 

se od njih poslovi, spet v

trgovini. Kupci so neodločni pri na
kupu čevljev. Da ugodiš prvemu, se 
moraš nič kolikokrat stegniti na vi
soko polico, mu pokazati najmanj de
set parov, ugibati z njim, kateri mu 
najlepše pristaja in se naposled še 
prijazno nasmehniti, pa četudi kupec 
de, da mu čevelj ne ugaja in da se 
bo morebiti kasneje oglasil.

Kar je »uradno« prostega časa, ga 
je še zmerom premalo za ureditev 
polic. Dnevno prihajajo nove zaloge 
čevljev. Delo v skladišču; ob mesecu 
inventure, bilance, pregledi...

V vsem tem ne more biti niti sledu 
o tistem mestu in živžavu, kakršnega 
si slika domačin v Žireh!

Toda, delo je delo in fantje, ki smo 
jih srečali, ga opravljajo brez jadi
kovanj. Ce že kdaj komu uide tožba, 
jo komaj izgovorjeno zasenči ponos, 
ki mu ne dovoli niti pomisliti na mož
nost povratka domov, v Žiri. Da bi 
zlorabil zaupanje, ki mu ga je izročil 
kolektiv kot popotnico ...?

Kot edino popotnico! Kdorkoli je 
prišel v Ljubljano, vsak se je srečal 
z brigami, ki jih v Žireh ni nihče 
napovedal, ki jih v Žireh niti ne po
znajo v vsej njihovi grobosti. Te brige 
ne žde v trgovini! Milijonski mesečni 
promet v posameznih poslovalnicah 
lahko vsakogar navduši. Drugo pa je 
— življenje izven trgovine! Pomemb
no mora biti za razvoj mladega člo
veka in čeprav je omejeno le na siro
mašne ure resnično prostega časa. To 
življenje, kot smo ga spoznali, pa ni 
vredno počenega groša. Z njim se 
je predstavila cena, ki jo marsikdo 
plačuje po nepotrebnem, da le lahko 
živi v mestu. »

»Za nove moči, ki bodo prišle k 
nam, si ne belite glave. Se bom že jaz 
pobrigal za stanovanja, hrano, skrat
ka, jaz sam jih bom vpeljal v mestni

vrvež, da se vam ne izgube na as
faltu!«

Približno tako povedana misel po
slovodje P. je pomirila kolektiv »Al
pine«, obenem pa okovala v zlato 
poslovodjo, ki mora biti takšen, če 
ga kolektiv prišteva med vodilne 
uslužbence svoje trgovske mreže, 
svojega podjetja.

No, možak res ni ostal pri bese
dah! Kar šest fantov je strpal v klet
ni prostor v lastni hiši. Ta prostor bi 
sicer potreboval, nemara za drva in 
premog ali kakšno nerabno šaro, am
pak uvidevnost do »ptičkov brez 
gnezda« je premagala morebitno se
bičnost in poslovodja P. se je utesnil. 
Da pa le ne bi bil preveč »na tesnem«, 
je vsakemu fantu zaračunal 850 di
narjev mesečne najemnine.

Kdo ne bi bil vesel takšne ponud
be!? Hiša stoji sicer nekje na Ko
deljevem in je pot do trgovine pre
sneto dolga, a kaj, ko pa je streha le 
streha in naj bo le-ta še tako visoko! 
Sest fantov si je v to klet navleklo le
žišča, dve postelji in dve omari jim je 
nabavilo podjetje, posteljnino in dru
go pa so si uredili sami. Upanje, da 
bodo slej ko prej prišli na boljše, jim 
je zaenkrat edini lek, v zimskem času 
pa še topla peč.

Poslovodja P. prebira tisočake in 
je zadovoljen. Zadovoljno je tudi 
podjetje, kolektiv, ki je poslal iz Žiri 
v Ljubljano šest moči za svojo trgo
vino. Kadar nanese beseda na stano
vanjske probleme, se na teh šest »pre
skrbljenih« rado pozabi, saj je ven
dar v interesu vodilnega uslužbenca, 
poslovodje P., da njegovi varovanci 
ostanejo v njegovi hiši. Tisto klet bi 
ne oddal nikomur za tako drag de
nar, tile Zirovčani pa, vajeni vsega, 
se zlahka upogibajo kot mlade leske. 
Končno pa, saj je poslovodja P. nji
hov predpostavljeni, kdo bi se mu 
upiral!

Trgovska mreža »Alpine« v Ljub
ljani je prištedila nekaj milijonov. Z 
njimi je kupila nedograjeno hišo, v 
kateri zdaj urejuje dva stanovanja in 
nekaj samskih sob.

Zanimanja za te stanovanjske pro
store je več kot preveč! Še najmanj 
seveda govore že naprej izbrani, ki 
jim voda niti ne teče v grlo; malo ali 
nič upanja pa imajo tisti, ki so naj
potrebnejši.

Poslovodja S. ima skromno stano
vanje, preskromno za vodilnega 
uslužbenca. Živi sam z ženo, a v ku
hinji nočuje za »drobne domače uslu
ge« prodajalka, ki je sicer doma iz 
Žirov. Poslovodja S. bo dobil stano
vanje. Prav je to. Prav je tudi, da bo 
dobila sobo prodajalka iz Poljanske 
doline.

Na podstrešju, kjer sije skozi line 
sonce ali pa kaplja dež, pa živi pro
dajalec iz Zirov s svojo ženo. Mlada 
sta. Dolgo časa sta se gledala in 
na koncu sta se vzela. Kdo bi jima 
zameril! Stene in strop v svoji »sobi« 
sta prevlekla s papirjem, da jima ne 
uhaja svetloba skozi špranje na cesto. 
Ko sta se vselila, sta računala na me
sec dni, kdo bi se drznil računati na 
kaj več, danes pa sta v tem svojem 
domovanju že leto in dan. Ko je pri
šlo trgovski mreži na uho, da gradi 
»Alpina« hišo, je ta podstrešni stano
valec vljudno vprašal poslovodjo S.: 

»Ali imam kaj upanja, da bom do
bil vsaj Vaše stanovanje, ko se boste 
Vi odselili v novo?«

Logično se mu je zdelo, da bo po
slovodja dobil novo stanovanje.

Odgovor je zvenel malone uža
ljeno.

»Tisto stanovanje bo za nekega 
mojegasorodnika!«

Upravni odbor »Alpine« to ve, 
tudi on odgovarja:

»Da, s starim stanovanjem poslo
vodja S. sam razpolaga!« Ne gre, da 
bi človek rušil avtoriteto človeka na 
vodilnem položaju, najmanj pa, če se 
ob njem zasuka beseda na potrebe 
uslužbencev, prodajalcev.

NESODOBNI ODNOSI MED 
LJUDMI

Dan je dnevu na las podoben. 
Spremembo v trgovino in v življenje 
mladih žirovskih prodajalcev prinaša 
le prihod tega ali onega poslovodje, 
predstavnika »Alpine« iz Žirov, ki se 
rad obregne ob površno založeno 
škatlo ali pa mu pogled kritično po
mete prah iz polic. Za kaj drugega ti 
ljudje, vodilni uslužbenci, ne barajo.

Kdo bi govoril o odpovedi delov
nega kolektiva v tovarni, ki čuva vsak 
dinar, da lahko mehanizira svojo 
proizvodnjo!? Kdo bi prisluhnil te
žavam trgovske mreže, saj je vendar 
dovolj, da le-ta, pa naj bo to v Ljub
ljani, Zagrebu ali v Banja Luki, na 
široko odpira vrata v svet izdelkom 
žirovskih čevljarjev!?

Pravijo, da vse lepo teče! Ustvar
jeni milijoni so na dlani. Ce pa že 
ljudje, ki jih tudi ustvarjajo, ne vedo 
dosti o delavskem samoupravljanju 
in o pravicah, ki jih imajo razen dolž
nosti, to »pomanjkljivost« izbrišejo 
dobro tekoči posli.

Delodajalec —» je izraz starega 
kova! Spominja nas na odvisnost de
lavca od gospodarja, govori nam o iz
koriščanju mladega rodu. S tem izra
zom se pri nas že dolga leta ne sre
čujemo več, srečali pa smo ga, če 
dovolj natanko prisluhnemo utripu 
vsakdanjega življenja žirovskih va
jencev, trgovskih pomočnikov. Med 
njimi bi Dickens zlahka izrisal nov 
obraz sodobnega Oliverja Twista!

Predanost žirovskih delavcev, ki 
so zaposleni v poslovalnicah v mestu, 
dokazuje že dejstvo, da se fantje polni 
dve leti tako rekoč samovoljno odpo
vedujejo boljšemu zaslužku. Čeprav 
so kvalificirani delavci, saj so dokon
čali industrijsko šolo čevljarske stro
ke, jih podjetje v trgovini plačuje kot 
nekvalificirane, dokler ne napravijo 
izpita za trgovskega pomočnika. O na
grajevanju po učinku ni bilo doslej 
govora, ta sistem bo podjetje uvelja
vilo v trgovski mreži šele v letošnjem 
letu.

Iščemo krivca! Mogoče se skriva 
med posamezniki, ki se, milo pove
dano, z uveljavljanjem takšnih od
nosov norčujejo iz naše stvarnosti. 
Nekomu je več vredna polnočnica, 
drugemu spet lastno ugodje. Glavno 
je, da gre barka svojo pot, vse drugo 
pa je piš v vetru!

Po vsem tem ni čuda, da beže ljub
ljanski trgovski pomočniki iz trgovin 
s čevlji! Nihče ne izdrži v takšnem 
kaosu nesodobnih odnosov med 
ljudmi.

Zdrže samo fantje, ki jih je zibala 
Poljanska dolina. Drugo jim tudi ne 
preostane. Povratek v tovarno bi bil 
enak udarcu v obraz! Jadikovanje ni 
moža vredno. Utapljajo se v upanju, 
da bo nekoč boljše, znosnejše, da bodo 
tudi oni enkrat spoznali lepote tla
kovanih cest in pločnikov, udobnost 
trolejbusov in pa toplih kavarn. Toda, 
nekoč bodo tisti, o katerih danes pri
povedujemo, sami gospodarji. Kdo pa 
jih bo učil gospodarjenja, učil ceniti 
in spoštovati človekove težnje, o tem 
pa sedanjost skrivnostno molči.

Dušan Kralj

Zunaj je strupen mraz, a v dvorani, kjer po 
visokem odru neslišno stopajo raznovrstni mo
deli in vzorci naše tekstilne industrije, je prijetno 
toplo. Toplota veje iz ventilatorskih naprav, to
plota diha iz tisoč luči, ki iz vseh mogočih zornih 
kotov osvetljujejo MODO 60, nagajivo mladenko, 
ki tudi ogreva prisotne da je kaj!

»Za damč in gospode!«
Kdo bi si zapomnil vse mogoče izraze, ki jih 

sipa sodoben čas na izume bolj ali manj iznajd
ljivih krojaških Škarij!? Kdo bi sproti zapisoval 
imena kamgarnov in svil, pa žametov in gabar- 
denov, ko bi bil sicer ta spisek dolg kot Tržaška 
cesta in prav zavoljo tega brez posebnega haska!?

Razburljivejše so cene, ki si jih velja vtisniti 
v spomin. In pa vzorci, ki jih na reviji še lahko 
gledaš, potem pa se znajo skrivnostno izgubiti v 
ljubljanski megli!

Mariborska »Pletenina« je sklenila že v prvih 
dveh dneh sejma za 32 milijonov dinarjev pogodb. 
Te pogodbe so podpisovali predstavniki trgovske 
mreže iz Splita, celo iz Zrenjanina; domači trgov
ci se še niso oglasili. Mogoče bodo pohiteli zadnji 
dan, da pobero vsaj tiste modne novosti za poletje. 
Hi so danes pravzaprav le mnogo obetajoči načrt 
mariborske »Pletenine«, a se šivalni stroji še niso 
zagrizli v blago, ki ga je zagotovil, a ne dostavil 
Tvorpam iz Zagreba. Mogoče bo svojo obljubo 
izpolnil na poletje, a takrat bo prepozno!

Napovedovalka vztrajno napoveduje:
»Za dame in gospode!«
Pentlje, ki očarajo, pasovi, ki so povsod dru

god, samo ne ob pasu, robovi, ki opletajo, barve, 
ki se prelivajo ... Tisoč glav se enakomerno vrti 
za svojimi pogledi, kot bi jih vodil avtomat. Pri
tajen dih. Aplavz. Valčki in podobno padajo na 
mrmrajoče komentarje v dvorani.

Konfekcija! Lepo se nosi, dokler jo nenadoma 
ne opere dež. Potem poskoči notranje platno in

Tihe želje
ob MODI 60
njen lastnik se za vselej poslovi od elegance. 
Varteks toži nad industrijo, ki mu za drag denar 
pošilja slabo platno!

Čeprav je lansko leto padla cena bombažnih 
izdelkov za 20 odstotkov, tega potrošnik v cenah 
konfekcije še ne občuti. Bombažni damast, za pri
mer, je nenadoma poskočil kar za 200 din pri 
metru. Zakaj? Tega ne povedo v Zagrebu, spet v 
Tvorpamu, ki dobavlja bombažni damast ljub
ljanskemu »Obrtniku«. Cena bombaža je ista, po
vpraševanja in ponudba sta si približno enaka in 
vendar!?

Revija nam predstavlja ljudi v jutranjih oble
kah, v večernih toaletah, primere oblačil za ku
hinjo, trg, pisarno... Radi bi se ozrli še za pri
meri trpežnih delovnih oblek, v katerih bi se de
lavec lahko postavil ob stroju!

V Kranju so svoje čase izdelovali žamet. Na
vaden, črn, cenen žamet. Danes ga ne izdelujejo 
več! Hlače iz tega žameta pa so priljubljeno obla
čilo za vsakogar. To trgovci vedo, to bi morala 
vedeti tudi tekstilna industrija. A vendar ni takš
nih hlač nikjer na razstavnem prostoru niti ne 
na reviji.

Lov za vzorci in modeli, eleganco in ekstrava
ganco, za ugoditev razvajenim okusom za vsako 
ceno, je utrudil marsikaterega sodelavca sejma 
in revije, da je enostavno pozabil na nekaj, kar 
potrošnik pričakuje ob modnih novosti: na do
stopno ceno!

Toper v Celju se je moderniziral! Stroji s 5000 
ubodi v minuti so omejili čas, ki je potreben za 
izdelavo moške srajce na pičlih 25 minut! Delovna 
storilnost v podjetju raste. Proizvodnja je večja iz 
dneva v dan. Blago je dobro, potrošnik je zado
voljen. V dvorani A na Gospodarskem razstavišču 
je največja gneča pred prostorom, na katerem 
Toper nazorno prikazuje celoten postopek dela v 
svojem podjetju. Domiselna udeležba na sejmu.

Ali pa vse to novo in sodobno zmanjšuje pro
izvodne stroške, ali že tudi vpliva na ceno?

Za zdaj še ne!
»Za dame in gospode!«
Lepo, zvrstili so se vsi modeli. Ljudje so na

sitili svojo radovednost in počasi odhajajo iz dvo
rane. Nekatere je prevzelo, drugi si brezbrižno pri
žigajo cigareto. Novega dovolj, a presenetljivega 
manj! Dame in gospodje — drugih nazivov ne po
znamo več!? — so res prišli na svoj račun. Kaj 

m pa drugi?
H V prazni dvorani še diši po parfumu in cvet- 
g licah, zunaj na ploščadi pa se ostra zima poigrava 
|i z belimi snežinkami. -Ij.

Fotografski aparat 
nam le siromašno 
predstavlja ne- 
vzdržnost, ki do
muje med štirimi 
stenami v kletnem 
prostoru ali pa za 
podstrešnimi tra
movi skritem pri
bežališču človeka 
(Foto: Milan Špa

rovec)
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OD TEDNA DO TEDNAmi

Konferenca o Keniji
V Londonu se je v torek začela konferenca 

o ustavnih reformah v Keniji. Predvidoma bo 
trajala tri tedne.

Tom Mboja, ki na čelu 14 izvoljenih pred
stavnikov zastopa afriške interese, je po pri
hodu v London izjavil: »Naša osnovna zahteva 
je proglasitev neodvisnosti Kenije v letošnjem 
letu in s parlamentarno demokracijo, ki bi bila 
zanovana na načelu ,en človek, en glas*. To je 
osnova sleherne demokracije v naši deželi.«

Na konferenci so že takoj v začetku nastale 
težave. Afriški delegati se niso hoteli udeležiti 
prve seje iz protesta proti sklepu britanskih 
oblasti, da kenijskemu političnemu voditelju 
Koinangeju ne bodo dovolile udeležbe na kon
ferenci. Povabili so ga kot svetovalca afriške 
delegacije, Britanci pa ga obtožujejo, da je pred 
časom sodeloval v gibanju Mau-Mau. Ko so 
z ministrom za kolonije dosegli' kompromis, da 
se Koinangeju dovoli vstop v poslopje, ne pa 
tudi v konferenčno dvorano, sc predsta\niki ev
ropskega prebivalstva v Keniji s tem niso stri
njali. Afriški delegati so zaradi tega nadaljevali 
bojkot

Razgovori o defemciji Mali
V Parizu so se končali preliminarni raz

govori o bodočem položaju federacije Mali, ki je 
od Francije zahtevala neodvisnost. V sporočilu 
je rečeno, da sta vladni delegaciji uspešno za
ključili razgovore ter določili splošna načela in 
metode zaključnih pogajanj. Izdelali sta navo
dila, ki bodo strokovnjakom obeh delegacij 
omogočila formulirati sporazum o prenosu pri
stojnosti s Francosko-afriŠke skupnosti na fe
deracijo Mali.

Glede na zahtevo federacije Mali, naj dobi 
suverenost, ne sme pa izgubiti francoske po
moči, pričakujejo, da se bo spremenilo tisto do
ločilo v ustavi francoske skupnosti, po kateri 
dežela članica, ki postane neodvisna, neha biti 
članica skupnosti.

PARIZ — Zaradi nesoglasij, pred
vsem pa zaradi različnih konceptov o 
gospodarski in finančni politiki Fran
cije, je minule dni 6dstopil minister 
za finance Pinay. Le-ta je bil že nekaj 
časa v stalnih prepirih z ministrskim 
predsednikom Debrejem, ki zastopa v 
gospodarski politiki posebno stališče.

BEOGRAD — Minuli torek so bili v Beogradu, jugoslovansko-kubanski raz
govori med delegacijama obeh držav. Jugoslovansko delegacijo je vodil državni 
sekretar za zunanje zadeve Koča Popovič, kubansko pa minister za zunanje 
zadeve Kube dr. Raul Roa Garcia, Visoki gost, ki je že obiskal številne dežele, 
je pri nas gost Koče Popoviča, Med obiskom ga je sprejel predsednik republike 
Tito.

Sovjetski sklep o zmanjšanju 
oboroženih sil

Vrhovni sovjet ZSSR je soglasno sprejel 
predlog, ki ga je v imenu sovjetske vlade raz
ložil premier Hruščev, in sprejel zakon, poka- 
terem se bodo oborožene sile zmanjšale za 
1,200.000 ljudi. Vrhovni sovjet je prav tako po
slal parlamentom in vladam- vseh dežel po svetu 
poziv, naj se borijo za zmanjšanje svojih obo
roženih sil ter s tem prispevajo k utrditvi miru 
v svetu in varnosti narodov.

Obrambni minister Malinovski je poudaril 
v govoru pri aktivu oficirjev moskovske garni
zije, da se mora zmanjšanje oboroženih sil za
ključiti do jeseni t961. Dejal je, da bodo ob 
tem zmanjšanju demobilizirali nad 250.000 ofi
cirjev, generalov in admiralov.

Ameriško-japonska vojaška 
pogodba

V Washingtonu so podpisali novo ameriško- 
japonsko vojaško pogodbo. Ta pogodba, ki bo 
nadomestila začasne sporazume, sklenjene ob 
koncu okupacije Japonske, daje Združenim dr
žavam med drugim pravico, da ohranijo na ja
ponskem ozemlju vojaška oporišča. Dokument 
prav tako predvideva medseboino ekonomsko 
in vojaško posvetovanje. Vladi obeh dežel bosta 
sestavili nov organ za vojaška posvetovanja, 
tako imenovani posvetovalni komite za varnost.

Spremembe v alžirski vladi
V začasni alžirski vladi so nastale spremem

be. Predsednik ministrskega sveta je še nadalje 
ostal Ferhat Abas, medtem ko je postal Krim

Belkasem podpredsednik vlade ih minister za 
zunanje zadeve. Drugi podpredsednik vlade je 
Mohamed Ben Bela. Imenovali so tudi pet novih 
ministrov. Dosedanjih ministrov za zunanje za
deve, za kulturo, za oborožitev in za preskrbo 
ni v novi vladi.

Nacionalni svet začasne alžirske vlade je 
sprejel tudi sklep o ustanovitvi »vojnega komi
teja«.

Misija dobre volje v Gvineji
Po obisku Sierre Leone se je jugoslovanska 

misija dobre volje ki jo vodi član ZIS Sergej 
Kraigher, teden dni mudila v Gvineji. Ob tej 
priložnosti so Člani misije obiskali predsednika 
Gvineje Seku Tureja. V razgovorih so ugotovili 
istovetna stališča do najvažnejših mednarodnih 
problemov, pa tudi to, da obstoje vsi pogoji 
In da sta obe deželi pripravljeni najširše sode
lovati na mednarodnem ter na gospodarskem in 
kulturnem področju.

Konferenca za »okroglo mizo« 
o Kongu

Y sredo se Je ▼ Bruslju začela konferenca 
za »okroglo mizo* o Belgijskem Kongu. Na njej 
sodeluje 81 delegatov Konga, člani belgijske 
vlade in predstavniki treh političnih strank v 
belgijskem parlamentu.

Predsednik belgijske vlade Aiskens je začel 
konferenco in izjavil, da bo Kongo postal ne
odvisen. Menijo, da je ta izjava izraz belgij
skega realizma, hkrati pa tudi želje po ohra
nitvi dobrih odnosov med Belgijo in Kongom, 
ki čedalje odločneje zahteva neodvisnost. ^

Menda bo konfernca trajala tri ali štiri 
tedne.

BERLIN — Akcije antisemitskih demonstracij se še vedno vrstijo. Na foto
grafiji vidimo uslužbenca mestne uprave v Berlinu, ki s spomenika, posvečenega 
padlim v svetovni vojni, skuša zbrisati kljukaste križe.

DELAVSKA ENOTNOST, štev. 3 — 23. januarja 1960

Pred desetimi leti — 26. januar
ja 1950 — so v Indiji sprejeli prvo 
ustavo in razglasili republiko. Čeprav 
je Velika Britanija že nekaj let poprej 
zapustila indijski podkontinent, Id je 
iz znanih razlogov razdeljen na neod
visni državi Indijo in Pakistan, velja 
ta datum formalno in dejansko za rojst
ni dan sodobne Indije. V določenem 
smislu je ta datum tudi začetek neod
visne politike azijskih dežel, ki je imela 
vseh deset let blagodejni vpliv v sve
tovni areni.

Desetletni razvoj republike Indije 
je dobro znan v Jugoslaviji, kjer visoko 
cenimo indijski prispevek k stvari mi
ru na svetu ter nacionalni osvoboditvi 
in napredku po vsej Aziji in Afriki. 
Zemljepisno in po številu prebivalstva 
je Indija druga dežela velikega afro- 
azijskega področja. Zaradi tega in po 
zaslugi Nehrujevega modrega vodstva 
je Indija bistveno pripomogla k po
stopni likvidaciji kolonializma v Aziji 
in tudi izven nje, kjer sta antikolonial- 
no gibanje v velikem obsegu spodbu
jala in navdihovala prav indijska po
litika in zgled te dežele. Desetletni raz
voj Indije se pravzaprav časovno skla
da z razdobjem, v katerem se je večji 
del Azije postavil na noge in ko isti 
procesi prehajajo na afriška tla, kjer 
se razvijajo s takim tempom in tako 
na široko, da je letošnje leto upravi
čeno dobilo vzdevek »leto Afrike«.

Prve korake v zunanji svet je na
pravila Indija pod geslom »panča sile« 
— pet načel — ki so bistvo koncepcije 
o aktivni koeksistenci. V znamenju teh 
načel je Indija najprej uredila svoje 
odnose s sosednjimi deželami, kasneje 
pa je na istih temeljih sprožila akcijo 
v okviru petih držav — Indije, Paki
stana, Burme, Cejlona in Indonezije — 
znanih pod imenom skupina Colombo. 
Ta skupina dežel je s svojim delova
njem pripravila teren za znano ban- 
dunško konferenco, katere dokumenti 
pomenijo prvi organizirani nastop afro- 
azijske politike na svetovnem prizori
šču.

V nadaljnjem razvoju je ta politika 
prodrla na vsa področja Afrike in Azi
je, hkrati pa se je — zlasti z obiskom 
našega predsednika na tistih področjih 
in s kasnejšim brionskim sestankom 
leta 1956 — povezala tudi z evropskim 
področjem. Zdaj ni več treba poudar
jati, kolikšnega pomena je bila takšna 
dejavnost neodvisnih dežel širom po 
svetu za boj proti hladni vojni in vojni 
nevarnosti nasploh. Z neutrudnim pri
zadevanjem v Organizaciji združenih 
narodov in izven nje je politika teh 
dežel odločilno vplivala na zaključek 
hladne vojne in na pomiritev po svetu, 
zlasti v odnosih med Vzhodom in Za
hodom, ter se hkrati pojavila kot osnov
na sila v OZN in je vedno o pravem 
času zasnovala najbolj potrebne akcije.

Vzporedno s tako dejavnostjo na 
mednarodnem prizorišču sta se notranji 
razvoj in preobrazba Indije gibala na 
naprednih temeljih in sta blagodejno 
vplivala na okoliška področja. Indija, 
ki je izhajala iz načrtov in graditve,

kakor jih je formuliral Nehru, je spro
žila velikansko bitko proti zaostalosti 
in revščini, za globoko in vsestransko 
tehnično-industrijsko revolucijo, ki naj 
bi utrdila pridobljeno neodvisnost in 
zagotovila graditev dežele v skladu s 
sodobnimi pojmovanji, težnjami in po
trebami.

V tem velikem naporu je Nehrujeva 
Indija uporabljala pridobitve sodobne 
znanosti in izkušnje sodobnega, zlasti 
socialističnega sveta ter brez omaho
vanja in predsodkov sprejemala vse, 
kar ji je lahko olajšalo in pospešilo 
preobrazbo dežele. Če bo šel notranji 
razvoj po začeti poti, kar Nehru vztraj
no zahteva, bo čas pokazal, da je vloga 
Indije v progresivnem usmerjanju raz
voja enakega pomena, kakor je bila 
tudi njena vloga v usmerjanju zuna
njepolitične dejavnosti azijskih dežel 
nad hladno vojno.

V dneh hladne vojne, ko so po eni 
strani prikazovali komunizem kot pri
kazen in najhujše zlo, po drugi pa so 
le malo storili, da bi take zgodbe raz
krinkali in demantirali — zato je tudi 
Aziji grozila nevarnost komunistične 
histerije — je Nehrujeva Indija naspro
tovala tem težnjam. Zavračala je takš
ne »teorije« in poudarjala, da niso v 
skladu z neodvisno politiko, še manj pa 
z naprednimi težnjami Indije in Azije. 
Nehrujeva Indija se je dostojanstveno 
in trezno postavila po robu antikomu- 
nističnl histeriji ter v času hladne voj
ne v dokajšnjem obsegu omogočila pro- 
tikolonialnemu gibanju v Aziji in Afri
ki, da je našlo pravo pot ter čedalje 
uspešneje združevalo in povezovalo 
nacionalne in socialne težnje.

Hkrati s procesom pomiritve med 
Vzhodom in Zahodom pa so lani nasta
le v Aziji nove težave med Kitajsko na 
eni ter Indijo in drugimi azijskimi de
želami na drugi strani. Desničarske sile 
v Indiji in zagovorniki blokovske po
litike v Aziji so menili, da je prišel 
čas, ko bo mogoče zlomiti hrbtenico 
neodvisne politike tako v Indiji kakor 
v Aziji. Malodušni, kratkovidni in blo
kovsko zaslepljeni ljudje v deželi in 
izven nje so sprožili kampanjo za opu
stitev neodvisnih pozicij ob istočasni 
orientaciji v nepopravljivo poslabšanje 
spora s Kitajsko. Vztrajnost in dosled
nost, s katero je Nehrujeva Indija na
sprotovala takim težnjam, ki so hkrati

Obisk Ljupča Arsova končan
Član Zveznega izvršnega sveta LJupčo Arsov 

je v ponedeljek zaključil obisk v Tuniziji in 
odpotoval v Jugoslavijo. Ob koncu sedemdnev
nega obiska je Ljupča Arsova sprejel predsed
nik Tunizije Habib Burgiba.

Ob odhodu iz Tunizije je Ljupčo Arsov 
izjavil, da so ga povsod toplo in prijateljsko 
sprejeli. Stiki in razgovori s tunizijskimi držav
niki so bili neposredni in prisrčni, v čemer se 
kažejo simpatije in zanimanje Tunizije za po
litiko Jugoslavije in za njene izkušnje pri gra
ditvi dežele.

O svojem obisku v Maroku, kjer je bil štiri 
dni pred prihodom v Tunizijo, je Ljupčo Arsov 
izjavil, da je dobil vtis, da so večje in širše 
možnosti za razširitev ekonomskih in drugih 
stikov med Jugoslavijo in Marokom.

hotele tudi prekiniti napredno notrafl^ 
politiko Indije, zaslužita več kot
čajno pozornost, saj gre za spor. ob
katerega izida je odvisen ne le nad3'' 
nji razvoj Indije in njene zunanje P 
litike, temveč še mnogo več. Z3 
spremlja napredni svet z določeno ’1. 
skrbljenostjo sedanje dogodke V 
deželi.

Sodeč po rezultatih pravkar kon^ 
nega letnega zasedanja Kongres^ 
stranke v Bangaloru stoji prepričlj’1^ 
večina stranke in naprednih sil deze _ 
trdno na strani Nehruja in njeg°v3 
trezne, daljnovidne politike. Očitno P 
je še dokaj dolga pot do dokončne st" 
bilizacije te politike, do tega, da 
postala last in stvarnost dežele. Pra 
tako je namreč očitno, da se desnič^ 
ske sile (pa tudi tiste, ki stojijo za nji^ 
izven dežele) zavedajo, da bi slabit® 
in razbijanje neodvisne politike in 0 
prednih naporov v Indiji sami laltKv 
prineslo zaželene spremembe ne 1® 
tej deželi, temveč na vsem podroci 
okoli nje, kar je bilo vrsto let bloko 
skim ambicijam trn v peti.

V drugo desetletje neodvisnega ^ 
Ijenja stopa Indija kot dežela z veli^ 
mednarodnim ugledom in kot ena1* 
med vzmeti progresivne smeri 
azijske politike. Številni razlogi upr" 
vičujejo domnevo, da bo Indija, ki 
vodi daljnovidni Nehru, tudi v prih0 ^ 
nje igrala enako vlogo kakor doslej . 
Aziji in po svetu, v katerem je n’® 
prvim desetletjem obstoja pustila ^ 
globoke, vsestranske in pozitivne sle0, 
ve s svojim prispevkom miru, napt®0 
ku in aktivni koeksistenci.

Jure Putnik

Raul Roa v Jugoslaviji
Kubanski minister za zunanje zadeve 

Roa Garcia je bil tri dni v Jugoslaviji 
uradnem obisku. S prihodom v JugoslavJ^ 
je minister Roa vrpil obisk Koči PopovičUt * 
je bil minulo jesen \ Havani.

Kubanskega ministra s soprogo je sprci^ 
predsednik republike in se z njim dalj & 
razgovarjal. Podpredsednik Zveznega izvr*®* 
sveta Edvard Kardelj je priredil gosto® 
Kube na čast kosilo, minister za zunanje ** 
deve Koča Popovič pa slavnostni sprejem*

Med bivanjem ministra Roa so bili v ^ 
gradu uradni jugoslovansko-kubanski razgov®
V sporočilu v razgovorih je rečeno, da so v P ^ 
jateljskem, prisrčnem vzdušju in duhu medse 
bojnega zaupanja in razumevanja ugotovili P 
dobna stališča do mednarodnih problemov# ^ 
so jih obravnavali.

Z •zadovoljstvom so ugotovili da si obe 
zelo prizadevata za vsestransko razširitev 
med obema deželama. Sporazumeli so se, 
bodo v cilju nadaljnje krepitve sodelova11^ 
kmalu sklenili trgovinski sporazum, pogodbo 
tehničnem sodelovanju in kulturno konveB<^ 
med FLRJ in republiko Kubo. ^

Predsednik republike Josip Broz-Tito )e 
zadovoljstvom sprejel vabilo, naj obišče K°^! 
ko bodo možnosti za to. Prav tako so posl® 
predsedniku vlade Kube Fidelu Castru vabi0’ 
naj obišče Jugoslavijo.

Minister Roa je v torek odpotoval iz ^ 
grada v Rim.
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Ašer Deleon

Babica družbenega razvoja
VTISI S POTI PO LATINSKI AMERIKI

Razumljivo in logično je, da nastopajo delavska gibanja in 
delavske organizacije latinskoameriškega področja šele zadnje 
čase kot odločilnejši činitelj na torišču družbenega in ekonom
skega dogajanja.

Težko je odgovoriti na vprašanje, kateri družbeni činitelj 
je bil vrsto desetletij odločilen, in sicer ne samo zato, ker so raz
mere v raznih deželah zelo različne, temveč tudi zaradi tega, ker 
za te dežele ni mogoče uporabiti klasičnih shem o vlogi buržoa- 
zije v socialistični družbi. Razložiti je namreč treba vlogo, ki so 
jo imeli v večini latinskoameriških dežel tako ostanki fevdalcev 
kakor veleposestniki, diktature, vojaške vlade in vojaške junte.
Zapletene probleme pojasnjujejo in 

razlagajo poznavalci Latinske Amerike 
in predstavniki političnih grupacij do
kaj različno, začenši od gledanja na 
latinfundiste in diktatorske režime kot 
na »zastopnike tujih interesov« mimo 
psiholoških razlag o vzrokih pojavov 
diktatur do nezaupanja glede sedanjih 
možnosti za spremembe, ki bi mogle 
pomeniti v manjšem ali večjem obsegu 
družbeno preobrazbo, začenši pri po
enostavljeni razlagi vojaških junt kot 
»navadnih eksperimentov vladajočega 
kapitalističnega razreda« mimo pojmo
vanja o »jezičku na tehtnici« do po
skusov, analizirati vlogo vojske kot po
litičnega in ekonomskega činitelj a, ki 
nastopa, da bi nadomestil »pomanjka
nje drugih« v pogojih nerazvitih pro
izvodnih sil in nerazvite socialne struk
ture. Tako so se desetletja menjavale 
vlade kot eksponenti raznih rodov voj
ske, obljubljale ljudstvu rešitev zaple
tenih ekonomskih in drugih problemov, 
najpogosteje pa so jih vrgle druge po
dobne vlade, ki prav tako niso mogle 
razvezati vozla notranjih nasprotij in 
močneje razviti gospodarstva. Nekate
rim režimom je uspelo vsaj malo po
spešiti razvoj proizvajalnih sil, neka
teri so se koncentrirali na reševanje

socialnih problemov in delavskih za
htev (kot na primer peronizem), nobe
den izmed njih pa ni dokazal, da je 
sposoben perspektivno razvijati proiz
vajalne sile, večati produktivnost dela 
in na tej osnovi dolgoročno zagotoviti 
temelje za izboljšanje življenjskih raz
mer, oziroma zagotoviti materialno 
osnovo za demokratični razvoj.

Imam vtis, da imata delavski raz
red in delavsko gibanje zdaj čedalje 
več pogojev, postati tista družbena sila, 
ki bo zagotovila gospodarski razvoj ter 
na tej osnovi tudi demokratične od
nose in višjo življenjsko raven. K temu 
je pripomogla ne le številčna krepitev 
delavskega razreda, marveč prav tako 
splošna družbena ' struktura, v kateri 
more imeti delavski razred večjo vlogo, 
kot bi to po absolutnih merilih ustre
zalo njegovi številčnosti. Zdi se namreč, 
da bodo lahko delavski razred ter nje
gove politične in ekonomske organiza
cije v Latinski Ameriki po svojem 
družbenem pomenu in družbenem vpli
vu kmalu postali močnejši kot v deže
lah, v katerih so številčno sorazmerno 
močnejši.

Za delavska gibanja na latinsko
ameriški celini je zdaj značilen proces 
združevanja in boj proti depolitizaciji

sindikalnih organizacij. Medtem ko J 
za Azijo kot velikansko nerazvito P00' 
ročje tipičen sindikalni »pluralizem'1 
t. j. obstoj večjega števila raznih, 
gosto konkurenčno razpoloženih sine0j 
katov, pa je za Latinsko Ameriko — “ 
lahko rekli — značilna graditev enot* 
nih, združenih sindikalnih gibanj.

V Čilu in Boliviji imajo že dol? 
enotni sindikalni centrali (CUTCH 1 
COB), ki sta rezultat konstruktivne? 
sodelovanja komunistov, socialist0*’ 
pristašev revolucionarnih gibanj, tro®' 
kistov, anarhistov, krščanskih socim1' 
stov in drugih. V Argentini je dol? 
delovala bolj ali manj enotna General', 
na konfederacija dela, pa tudi zdaj p 
osnovna smer naprednih družbeni 
grupacij hkratno ustanavljanje noViD 
sindikatov, temveč ali ustanovitev noV®> 
velike konfederacije ali pa delovanj 
znotraj sedanjih sindikatov. V Urugv8' 
ju se že dlje časa zbližujejo razlic01 
sindikati. Na nedavnem kongresu v te- 
nezueli so ustanovili enotno sindikaln0 
centralo, v kateri sodelujejo Accion de' 
mocratiche, komunistična partija t°r 
stranki URD in ČOPI. V Mehiki s° 
ustanovili Blok delavske enotnost' 
(BUO) kot svojevrstno obliko sodelova
nja skoraj vseh sindikatov, katerih P°' 
lovica je združenih v Konfederaciji nn®' 
hiških delavcev (CTM). NovembrsKj 
kubanski sindikalni kongres je 01 
močna manifestacija volje in potreb P° 
enotnosti delavskega razreda in njego
vega sodelovanja v združeni konfede
raciji (CTC). Tudi v vrsti manjših de
žel Južne in Srednje Amerike so sindi
kalna gibanja enotna ali pa so zago
tovljene vse možnosti za njihovo tes
nejše sodelovanje ali bližnjo združiteV' 
To zgovorno priča o stopnjevanju čutu 
odgovornosti delavskih organizacij tal<° 
do delavskega razreda kakor do Ijn0' 
stva.

V stikih z mnogimi sindikalnimi 111 
drugimi delavskimi voditelji Latinske 
Amerike sem kmalu spoznal, da je da
nes zanje odpor proti depolitizaciji de
lavskih in sindikalnih organizacij ®n8 
največjih nalog. Tam postaja čedaij® 
očitneje, da se sindikati ne more]0 
omejiti na skrb za »cent več ali manj'1 
da se ne morejo boriti samo »za delite^ 
slaščic«, da se lahko manj kot drugod 
koncentrirajo na delovni čas, na so
cialno zavarovanje ipd. Delavske 1°

e
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Tisto aj^ašanje na novinarsko beležnico skoraj vedeo škoduje tisku. 
Vtsta’ „ a-r Je. naP*sano> se zdi popolno, nekako v odlomkih. Ostane 
^ralcpneiZr'e^en^1 P0dr?^n0S^ *n. z nj° notranji nemir. Morda bi 
,l' bil Zanima^° tudi tisto, kar je bilo izpuščeno, česar trenutno 
^anpl? ni0?.0fe »obesiti« na določeno tefaio. Prav zato ta zadnji 

K o vtisih iz Maroka v bistvu nima okvirne teme. 
rad 'av S°tovo bom tudi to pot preskočil marsikaj, nekaj bi pa 

Povedal: lepo je biti Jugoslovan v Maroku.
1 oglejte, zaJkaj!

Sko^ aa Primer v mladinsko delav- 
sična ®clališče, kjer je na sporedu kla- 
2^UdpVriSto!anova komedija. Malce ste 
Aristofni’ kako to, da je na sporedu 
vas nr-an' Nimate časa vpraševati, ker 
stav0 *']azn' gostitelji peljejo med pred- 
razum .prve vrste. Poslušate, vendar ne 
tem d-a Predstava j® v arabščini. Po- 
Vat»b a6 odmor- Ner ste Jugoslovan, 
ko So od° razložili vse od prvega koraka, 
do j .^tenovili delavsko gledališče, pa 
laveevay.’ ki 80 bile pri Pritegovanju de- 
tneaa Ak. predstavam, do vzgojnega po- 
žeoe ^^Stefanovega dela, v katerem se 
Govor-?-r° možem in prevzamejo oblast.
2tlanci .Vam bodo iskreno kot staremu 
minutu’ cePrav se poznate komaj nekaj

s kmjj Pa: v Safiju, »kraljestvu sardin«
^__ tai sto tovarnami konserv, so rekli

a^leva po ustanovitvi sindikata
Jpbta poroča Prensa Latina, stavita že 

te<lna 5000 delavcev na plantažab 
‘'Tuj.j *®ga trsa v Caialti v severnem delu 
n. - ■ Saže, aa se k«, stavka razširila tudi^ drli “

nasade sladkornega trsa v deželi. 
i^Bovui01 zahtevajo, naj Jim dovolijo 
«lci t> ’u sindikat. Niti vlada niti dcloda- 
“do j” nočejo ugoditi tej zahtevi. Ker ul 
"apovortl,?,6®0 Izhoda, so plantažni delavci 

^ aa,i stavko.
lri(i!>nalna federacija delavcev sladkor- 

ustrlje je pripravljena napovedati 
“e nn” slavko 35.000 svojih članov, s čimerPodpria stavkajoče v Caialti.

Spopadi v luki Banan
T tlavMiriStanlSČU Oo*11*0’ kjer se ustavljajo 
jzv»2 “em ladje, ki natovarjajo banane za 
‘avep' Je Prišlo do spopada med stavko de-

zaposlcnih ameriški družbi^v. ________ __ ______
PUieea Frult«. Delavci zahtevajo višje

hlo naa j« morala z letali poslati v Gol- 
stavU(j eiJske okrepitve, ki naj bi »upo- 

red-« v pristanišču.

Konferenca o Cipru
taiu adeležbi ministrov za znnanje zadeva 
Holu™*11*;®. Grčije in TnrČije — Lloyda, 

^ Zorluia — etnarha Makariosa in 
r°hu trbi clPrs^*k Turkov Kučuka je bila v Lofl- 
^ i konferenca o Cipru. Končala se
^itUst^spchoni. Preden so se sporazumeli, sta 
m Vero^ ^or^u odšla s konference,

pa g0 fi0 nadaljevali v zmanjšani se-

J^taSJ^ltni predmet razlik na konferenci so 
uVe hu5 oporišča na Cipru in vprašanje nji- 
fttevo ha°če administracije. Med britansko za- 
P?iprav*,? 510 kvadvarnih kilometrih in ciprsko 
J»h kijft,Je"0St^0» da bo odstopila le 90 kvadrat
no fw?im?trov’ j® globok prepad. Makarios prav 

•hacijjJ ,no načenja vprašanje njihove admini- 
kef no^e* da bi se ta oporišča spre- 

fePu£lik Deke vrsle kolonijo na ozemlja ciprske

1* Se ?e^®nc* konference so se strinjali s tem, 
.ra2glasitev neodvisnosti Cipra — napove- 

Se° dni Za lel)ruar odloži za me-

“»»iiiiiii lll!llllllllllll!lllllllllllllll!lllllllllllll!IUIIIIIIIIIIIIIIIIII!lllllll!lll

organizacije se morajo zdaj 
2 vsemi temeljnimi nacional- 

imj. vPrašanji: z agrarno reformo, z 
dorJT^dlizecijo, z viri akumulacije, z 
oblit ta tujimi investicijami. Iz- 

i ati morajo stališča do zagovitve 
ža„j P^ratičnih svoboščin, do nacionali- 

' bo h® ^astnine, do investicijske politike, 
ro0l.p1Verzifikacije gospodarstva itd. Ne 
»e ®J0 .^imo teh vprašanj in jih tudi 
belarneta Prezreti, in sicer tako zaradi 
razv i ?ga razreda kakor tudi zaradi 

| fle^jtaih perspektiv latinskoameriških

se ^recej priložnosti sem imel, da sem 
ž^ftaPričal, da se sindikalna gibanja 

j?aio te svoje vloge in odgovornosti. 
žUe]T®d obsežnimi pripravami na vene- 

! do a ' Ingres so izoblikovali stališča 
btik§rarne P°'itike, do petrolejske po- 
P°liri tnvesticij, do razvoja prometa, 
Žele-t6 cen> mednarodne politike de
bilu 'ta. Značilno je, da se je zdelo Fi- 

' tantr i ^ Potrebno prav na plenumu
. alnega sindikalnega vodstva — 
boli' t>ra lani — razložiti dotlej naj.

' ekr>n Cetavito koncepcijo nadaljnjega
batl P^kega in socialnega razvoja ku- 
ske j? rev°tacije. Na kongresu kuban- 
mii “konfederacije sindikatov so skle- 
Sg ’ na se bodo odpovedali delu plač, 
Vaij ?Y*. da bodo prostovoljno prispe- 

1 za i Sbri odstotke prejemkov v sklad
deže[PVesticije in za industrializacijo

iem0 .s“rnbolično in za razumevanje 
dilatacije kubanskih sindikatov zna-j^taacij, _______ ________ _______
Voj.0 te. da sem opazil pri svojem pr- 
gen srečanju z Davidom Salvadorom, 
tad ra™'m sekretarjem CTC, na steni 
lave n'legovo glavo napisano geslo »De
je j0’ tvoj največji prispevek revoluciji 
'nora revoluciji čas«. To pomeni, da 
Miv*razred> ki naj od te revolucije 
P<>m ■ ‘tebi, tudi največ dati. Hkrati 
Pretita’ da bi neumerjene zahteve in 
ogl^tani pritisk delavcev lahko zdaj 
bel 0'n 'n kompromitirali revolucijo, 
in sVvt' razred prevzema odgovornost 
revoi in bolj zaveda, da je »usoda 
rev0i .te odvisna od njega, prihodnost 
Veg "cionarnega razvoja pa od njego- 

a stališča do revolucije« (Castro), 
nasprotju s tem pa je bilo precej 

Tj k ,ov. depolitizirati delavski razred. 
Cjjg °skusi so prihajali iz taborov reak- 
Wj ta te vojaških krogov, delno pa 

12 vodilnih krogov nekaterih sindi-

ribičem, da bi se Jugoslovanski novinar 
rad z njimi pogovoril o njihovem življe
nju, zahtevah in željah. V tesni sobi tik 
na morski obali je zvečer kakih dvajset 
ljudi, med katerimi je le redkokdo znal 
peščico francoskih besed, po cele ure od
krito pripovedovalo o vsakdanjih teža
vah, o trpljenju in ekonomski diskrimi
naciji, ki še vedno ni izginila, o intimnih 
željah. Naj opišem eno teh želja. Delavci 
želijo, da bi teh sto tovarn sardin vzeli 
tujcem in jih nacionalizirali. Mi smo 
proti izkoriščanju, pravijo ribiči, pa naj 
so gospodarji Francozi ali Marokanci. 
Zato nacionalizacija sama po sebi ne bi 
pomenila mnogo, če bi maroški aparat 
ali Marokanci enostavno zamenjali 
Francoze. Nacionalizacija je smiselna le 
takrat, če se spremenijo socialni odnosi. 
Takole pravi^b ribiči: tovarne naj vodijo 
iz delavcev sestavljeni upravni odbori. 
Država naj zagotovi le dovolj tehnikov 
in strokovnjakov. Potem naj sestavijo 
odbor strokovnjakov s posvetovalno pra
vico. Ti bodo urejali tehnično stran v 
podjetju. Zadnjo, odločilno besedo naj 
imajo delavci, upravni odbor.

Priznam, presenetila me je zrelost ne
pismenih in na pol pismenih ribičev na 
zelo občutljivem terenu družbenega gi
banja, ki ga ne razumejo mnogi učeni 
delavski voditelji v zelo razvitih deželah.

Vem, zanima vas,.ali so ti ribiči kaj 
slišali o našem delavskem upravljanju. 
Rekel bi, da niso, vsaj do konca razgo
vora, ko sem na željo gostiteljev pove
dal nekaj o življenju jugoslovanskih de
lavcev. To pa seveda še ne pomeni, da 
niso ničesar slišali o Jugoslaviji. Na
sprotno, v Safiju sem srečal mladinca in 
sindikalnega aktivista, ki sta me pozdra
vila z »zdravo« in rekla, da je Jugosla
vija prelepa dežela hrabrih ljudi. Po
navljam, za Jugoslavijo vedo, za delav
sko upravljanje morda ne, vendar so Ju
goslovanu zaupali svojo intimno željo.

V Marakešu sem doživel pravcati na
vzkrižni ogenj. Rekli so mi, da se bom 
zvečer lahko srečal z nekaj sindikalnimi 
voditelji v mestu. V moje veliko prese
nečenje je teh nekaj naraslo na štirideset 
aktivistov. Posedli smo v prostorni dvo
rani, v nekdanji sodni dvorani marake- 
škega paše El Glauija, ki je kot vsemo
gočni gospodar tam delil pravico ma
roškim kmetom in delavcem (mimogre
de: to palačo nekdanjega najbolj mo
gočnega maroškega fevdalca so spreme
nili v sedež sindikatov). Kakor po navadi 
sem vpraševal in si prizadeval, da bi do
bil kar najjasnejše odgovore.

Potem so se vloge nenadoma zame
njale. Komaj sem utegnil odgovoriti na 
eno, že so mi zastavili drugo vprašanje.

katov. V tej smeri so neposredno in ! 
posredno pritiskala nekatera sindikalna i 
gibanja izven ameriškega področja. Če
dalje očitneje je, da so take koncepcije 
zastarele in da ne morejo ustrezati 
tamkajšnjim razmeram. Takih zastare
lih pojmovanj je precej tudi v ORT?. 
Odpor proti težnjam za depolitizacijo 
sindikatov je pogosto odpor proti toko
vom, ki izvirajo v ORIT (področna 
ameriška organizacija MKSS). Na vpra
šanje, katere so glavne vloge in cilji 
ORIT, navaja eden njihovih vodilnih 
funkcionarjev naslednje tri: prvič, boj 
proti domačim diktaturam, drugič, an
tikomunizem, in tretjič izboljšanje živ
ljenjske ravni s tarifnimi akcijami, s 
kolektivnimi pogodbami ipd. Na prvi 
pogled je jasno, da je ta program po
manjkljiv in naiven, če upoštevamo vso 
zapletenost latinskoameriške problema
tike in obsežnost vseh tistih ekonom
skih in socialnih ciljev v sklopu resne, 
globoke preobrazbe, ki so pred delav
skim razredom, delavskim gibanjem 
kot celoto in še posebej pred sindikal
nimi organizacijami Latinske Amerike.

Družbena situacija je v teh deželah 
zapletena. Konservativne sile so še 
vedno močne. Reakcionarni režimi še 
vedno vladajo na večini celine. Nevar
nost obnovitve nedemokratičnih reži
mov grozi skoraj povsod tam, kjer so 
te režime strmoglavili. Imperialistični 
pritisk od zunaj je čutiti od Ognjene 
zemlje do karibskega področja. Igra ve
lesil in blokovska razdeljenost vplivata 
v latinskoameriških deželah tudi na 
napredna gibanja in jim včasih po ne
potrebnem delata ovire. Gospodarska 
nerazvitost, katere neposredna posledi
ca je nerazvitost delavskega razreda, 
otežuje njegovo hitrejšo družbeno afir
macijo.

Kljub tem in drugim pogojem pa 
lahko predpostavljamo, da bo boj za 
enotnost delavskega razreda in delav
skih organizacij, za združevanje in so
delovanje mestnih in podeželskih de
lavcev kakor tudi boj za družbeno 
aktivizacijo in za bolj neposredno so
delovanje pri reševanju socialne in 
ekonomske problematike prispeval k 
postopni krepitvi delavskega razreda — 
tako delavskega gibanja kakor nacio
nalnih, revolucionarnih, plebejskih in 
sindikalnih gibanj — kot »babice« druž
benega in ekonomskega razvoja.

Zakaj ste po vojni dali prednost indu
striji in ne kmetijstvu? Kakšni so odnosi 
med vašimi sindikati 4n političnimi orga
nizacijami? Kako upravljajo tovarno? 
Ne bi našteval vseh. Vprašali so celo to, 
ali majo učiteljice enake plače kakor 
učitelji? Razšli smo se pozno ponoči. 
Vsem sem segel v roko, kakor je v Ma
roku navada, oni pa so se vztrajno opra
vičevali: »Nemara smo vas preveč utru
dili, vendar si tako želimo zvedeti kar 
največ o vaši deželi...«

Priznam, takrat sem bil prijetno 
utrujen.

Nekajkrat sem bil na kosilu v hišah 
maroških prijateljev. Vedno v sobi za 
goste, ki precej spominja na tisto, čemur 
pravijo pri nas »turška soba«. Obedo
vali smo za okroglo, nizko mizo. jedli 
smo po maroško: s prsti iz sklede. Prvič 
mi je bilo malce nenavadno. Kasneje sem 
se privadil, spoznal sem celo, da je tako 
intimneje, bolj neposredno. Verjetno 
zato, ker smo vmes kramljali o tem in 
onem, povsem prosto, neuradno.

Zdi se mi, da sem si ob takih prilož
nostih izpopolnil predstavo o maroških 
ljudeh. Prav gotovo ste iz tega že spo
znali, da so Marokanci gostoljubni. Do
dajam: znajo ceniti prijateljstvo in pri
jatelje. Prepričal sem se ne le ob 
tem, ker so mi odkrito govorili o pri- 
hodosti, ki je morda še precej daleč, 
temveč tudi o svojih blodnjah in stran
poteh. Počutil sem se »domačega« ka
kor med svojimi. Kasneje sem se vpra
šal, ali morda zato, ker sem Jugoslovan. 
Ali je pri tem kakšna povezava ali le 
golo naključje? Rekel bi, da ni na
ključje.

Najtežje ml je bilo, ko so me pred 
odhodom prosili, naj dam izjavo za nji
hov sindikalni list. Težko je strniti' v 
nekaj stavkov tisto najbolj značilno za 
sodobni Maroko. Zdaj, ko je zadnje »na 
svidenje«, izrečeno na velikem letališču 
kakih trideset kilometrov izven Casa
blance, vedno bolj v preteklosti, se mi 
zdi, da je to še vedno prav tako težko, 
kot je bilo takrat. Vendar sem odgovoril, 
čeprav nepopolno, na obroke v vsakem 
izmed prejšnjih sestavkov. Če ml je to 
uspelo, se moram zahvaliti predvsem 
svojim ustrežljivim gostiteljem.

Vsekakor ostane iskrena želja, naj bi 
prebujenje, ustvarjalni nemir in težavni 
vzpon pripeljali maroške ljudi na zaže
lena obzorja.

B. Rakidžič
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V S A KDANJE NA TUJE M

Spričevalo o 
sterilnosti

Na balonih, ki so jih kakor vsako 
leto tudi letos pred božičem na veliko 
prodajali v Italiji, ni bilo običajnega na
pisa »Srečne praznike!« Namesto tega Je 
bilo nekaj drugega. Prodajalke v velebla
govnicah so napisale na pisane balone 
svoje zahteve. Na prvem mestu so zahte
vale, da poročni prstan ne sme biti vzrok 
za avtomatično odpoved službenega raz
merja.

V mnogih italijanskih podjetjih in 
celo v bankah ni dela za poročene žen
ske. Dolgoletne delavke, pa naj so še 
tako pridne in vestne, odpustijo tisti tre
nutek, ko se izve, da so se poročile.

Ti pojavi so zavzeli zlasti v velikih 
trgovinah tak obseg In tako obliko, da so 
nekateri delodajalci zahtevali od deklet, 
ki so Jih sprejeli v službo, tudi spriče
valo o sterilnosti. Takšno in podobno 
ravnanje je povzročilo ogorčenje v jav
nosti, zato so sestavili anketno komisijo, 
ki naj bi proučila dejstva o nemogočib 
delovnih pogojih.

Prodajalke In druge delavke očitno 
ne verjamejo preveč v učinkovitost tega 
ukrepa, zato še nadalje s stavkami pro
testirajo proti sedanjemu stanju.

,>.& r./ta’»

Medtem ko nekateri delodajalci za
htevajo spričevala o sterilnosti, pa drugi, 
kot na primer tisti iz Firenc, nc marajo, 
da bi kak delavec prišel na delo z dež
nikom. Nedavno je delodajalec enostavno 
odpustil delavca, ker si Je »drznil« za
radi plohe uporabiti zaščitno sredstvo, ki 
ga gospodar ne mara. Po tistem nerod
nem izreku »klin s klinom« pa so na
slednji dan, ko je spet deževalo, prišli 
na delo vsi delavci z dežniki. Med nji
mi je bil tudi odpuščeni tovariš.

Gospodar je moral popustiti. Ta »so
vražnik dežnikov« Izdeluje klobuke. Zna
no Je, da bo tisti, ki gre po cesti go
loglav, v nenadni plohi prej kupil dež
nik kot pa klobuk. Cernu naj bi kupo
val dežnik, ko pa »sovražnik dežnikov« 
Izdeluje izvrstne klobuke in lahko zadosU 
največjemu povpraševanju!

So pa še drugi delodajalci, ki jih ne 
motijo dežniki In ki ne zahtevajo spri
čeval o sterilnosti ter ne odpuščalo de
lavk zaradi poroke. Tem je ženska de
lovna sila zelo všeč, ker je mnogo cenej
ša, na primer v oljčnih nasadih. S tem 
pa še niso povsem zadovoljni. Da bi se 
jim kupčija še bolj obnesla, postavljajo 
pri sprejemu na delo enega Izmed dveh 
pogojev. Delavke moralo imeti med de
seturnim delom v ustih majhno piščal
ko, da ne bi mogle pojesti nekaj oliv, če 
bi bile lačne, ali pa brez piščalk dobijo 
nekoliko nižjo plačo.

STAVKE IN AKCIJE
Stavka poštnih nameščencev

Med štirinajstdnevno stavko poštnih 
nameščencev v Buenos Airesu Je nastal 
skoraj popoln zastoj v poštni službi. Nad 
dvajset milijonov poštnih pošiljk je na
polnilo skoraj vsa skladišča. Poštni name
ščenci so napovedali stavko z zahtevo, 
naj jim za 50 % zvišajo plače. Uprava 
pošt In brzojava je bila pripravljena zvi
šati plače za 33 do 40 %. Stavkati so ne
hali, ko so se začela zaključna pogajanja 
med upravo PTT in predstavniki sindi-

Kmalu po prekinitvi pa so stavko ob
novili v znamenje protesta proti aretaciji 
treh sindikalnih voditeljev. Zaradi nove 
stavke je spet povsem zastal poštni pro
met.

Poziv laburistov k bojkotu 
južnoafriških proizvodov
Britanska Laburistična stranka Je po

zvala dvanajst milijonov svojih članov 
in simpatizerjev, naj bojkotirajo proiz
vode Južnoafriške unije v znamenju 
protesta proti njeni rasistični politiki. 
Laburisti pozivajo svoje pristaše, naj 
marca ne kupujejo južnoafriškega blaga, 
ki ga uvažajo v Veliko Britanijo.

Laburisti so se odločili za tako akcijo 
v času, ko Je predsednik vlade Macmil- 
lon na obisku v Afriki, kjer naj bi se 
sestal tudi z Južnoafriškim premlerom.

Spričo tega pa menijo, da je ta akcija 
usmerjena v to, da bi podprla gibanja, 
ki se borijo proti rasistični politiki v 
Južni Afriki.

Sekretar Laburistične stranke Mor
gan Philiphs Je pozval krajevne partijske 
organizacije in sindikate, naj izvedejo ta 
bojkot na prostovoljni osnovi. Rekel Je, 
da sl laburisti ne delajo utvar, da bo ta 
akcija »spravila Južnoafriško vlado na 
kolena«, vendar pa pričakujejo, da bo ta 
protest vsekakor zbudil pri vladnih kro
gih Južnoafriške unije skrb zaradi po
sledic, ki bi lahko nastale.

Ce bi ta poziv naletel na splošno pod
poro Laburistične stranke, bi se južnoaf
riški uvoz v Veliko Britanijo marca zni
žal vsaj za dva milijona funtov, oziroma 
za 40 odstotkov.

Zahteva po večjih mezdah
Sindikat gradbenih delavcev Velike 

Britanije Je objavil zahtevo po večjih 
mezdah za gradbene delavce. Zahteva, ki 
so Jo predložili predstavnikom delodalal- 
cev, vsebuje za štiri penije višje mezde 
na uro. V Britaniji je približno milijon 
gradbenih delavcev.

Komiteju, ki posreduje med deloda
jalci in delavci, je nacionalna zveza ru
darjev prav tako predložila zahtevo, naj 
se tedenslce mezde rudarjev zvišalo za 
deset šilingov. Zahtevo so predložili v 
Imenu «80.000 britanskih rudarjev.

EDINI IZHOD: P1ANIRANJE
»Belgija ima žalostno znafiilnost, da 

je ena izmed redkih dežel po svetu, ka
terih zakonodaja ne predvideva gospo
darskega proračuna, ki bi dajal pobudo 
za politiko polne zaposlitve,« je nedavno 
zapisal neki funkcionar Splošne fede
racije dela Belgije (FGTB). »Belgijska 
industrija se razvija počasneje kot indu
strija drugih dežel... Naš davčni sistem 
je globoko reakcionaren ... Odnosi zno
traj podjetij so čisto kapitalistični: de
lavci nimajo prav nobenih pravic do 
sredstev, ki so jih kolektivno ustvarili 
s svojim delom, niti do proizvodnje, v 
katero so vložili svoje moči.«

To so hkrati tudi nekateri argumenti 
— povedani sicer v drugačni obliki — 
iz obširnega programa belgijskih socia
lističnih sindikatov, program, v katerem 
zavzema gospodarsko planiranje poseb
no mesto. Sindikati so sprejeli ta pro
gram že leta 1954, o njem v Belgiji 
mnogo pišejo in razpravljajo, na ne
davnem kongresu FGTB pa je bil spet 
osrednja točka v razpravi delegatov in 
v kongresnih resolucijah.

Kaj se v tem programu razume kot 
planiranje in kakšni so osnovni elementi 
belgijskih sindikatov?

BELGIJSKO GOSPODARSTVO 
ZAOSTAJA

Predvsem trdijo sindikati, da je ne
ugodna bilanca razvoja belgijskega go
spodarstva v povojnem obdobju nepo
sredna posledica pomanjkanja sleher
nega plana, od tod pa izvira tudi po
časni tempo gospodarskega razvoja. Za 
ilustracijo najpogosteje primerjajo Bel
gijo z deželami Skupnega trga v celoti, 
kjer se je industrijska proizvodnja v le
tu 1957 povečala v primerjavi z letom 
1950 za 76 odstotkov, v Belgiji pa le za 
32 odstotkov. Opozarjajo tudi na soraz
merno visok odstotek brezposelnih: v 
minulih desetih letih 6—8 % v »boljših« 
in 10—12 % v »slabših« letih.

»Mar ni sam predsednik krščansko-llbe- 
ralne vlade že tolikokrat priznal, da ustvarja 
takšno privatno kapitalistično gospodarstvo 
resne probleme?« To Je stavek, brez katerega 
ni bil v belgijskem sindikalnem tisku napi
san skoraj noben članek o gospodarskih 
vprašanjih. Sindikati upravičeno grajajo ka
pitalistični značaj gospodarstva v Belgiji, kjer 
zajema kontrola najvažnejših gospodarskih 
panog s strani holdingov zelo velik obseg, 
posledice take koncentracije pa so več kot 
očitne. V Belgiji kontrolirajo holdingi zdaj 
78 odstotkov Industrije premoga, 87,5 odstot
ka električne energije, 92 odstotkov metalur
gije, 90 odstotkov plastičnih snovi, 60 odstot
kov cementa, socialno zavarovanje in banke 
pa z 61,5 odstotka oziroma 98 odstotkov. Sin
dikati ugotavljajo, da ima kakih deset fi
nančnih skupin na ta način v rokah gospo
darsko In s tem tudi v dokajšnjem obsegu po
litično usodo dežele.

Sindikati se sklicujejo ha ta dejstva in 
opozarjajo, da je sistem planiranja edini Iz
hod za belgijsko gospodarstvo.

i holdingi so oblika združevanja finančne
ga kapitala.

»Planiranje Je zavestni napor, da M do
segu ekonomske in socialne cilje, zastavljene 
glede na prioriteto. Tako bo mogoče usmeriti 
celotno gospodarsko dejavnost dežele v dolo
čene cilje.« Cilje so sindikati že zdavnaj na- 
značili. To so predvsem zagotovitev polne za
poslenosti, dalje odstranitev strukturne neza
poslenosti na posameznih gospodarskih pod
ročjih, likvidacija določenih strukturnih po
manjkljivosti gospodarstva (nezadostna za
poslenost v kmetijstvu, anarhija v sistemu 
transporta, kronična premogovna kriza itd.), 
odstranitev nekaterih socialnih krivic (nede
mokratična struktura prosvete, pomanjklji
vosti davčnega sistema itd.), pomoč nerazvi
tim deželam, zlasti Kongu. To so cilji.

Pa obUke in pot k njihovi uresničitvi?

TRI STOPNJE PREOBRAZBE 
PODJETIJ

Takoj je treba poudariti, da so sin
dikati zasnovali ves ta program na mir
nem, evolucijskem razvoju. V procesu 
spreminjanja podjetij iz privatnokapi- 
talističnih v socialistična vidijo tri stop
nje. Za prvo stopnjo je osnovna značil
nost zasebna lastnina, kontrolirana po 
holdingih. Na tej stopnji naj bi sindi
kati izvajali kontrolo po tovarniških 
odborih.

Druga stopnja je nacionalizirano pod
jetje, ki ga obkroža kapitalistični sistem. 
V tem stadiju bi družba zagotovila de
lavcem znatne pravice. Tovarniški sveti 
v podjetjih bi sprejemali sklepe, ki pa 
bi jih moral potrditi nacionalni admi
nistrativni svet. Ta naj bi bil v dokajš
njem obsegu neodvisen od države, da bi 
preprečili morebitni vpliv kapitalistov. 
Za zaščito interesov delavskega razreda 
naj bi vsaj polovico članstva admini
strativnega sveta sestavljali delegati 
nacionalnih sindikalnih federacij.

Tretja stopnja je »splošna socializa
cija« velikih industrijskih podjetij. Za 
razliko od prejšnje stopnje bi važnejših 
sklepov o orientaciji in programu pro
izvodnje ne sprejemali več v okviru pod
jetij, temveč izključno na nacionalni 
ravni, temeljili pa bi na določenem pla
nu. V tej fazi bi izoblikovali instrumen
te demokratičnega upravljanja, delavci 
v podjetjih pa bi dobili maksimalno 
oblast v soglasju z interesi družbe kot 
celote.

Očitno Je za uspešno funkcioniranje tako 
zastavljenega planskega gospodarstva potreb
na tudi ustrezna sprememba strukture obla
sti. Čeprav nejasno, dajejo sindikati tudi sli
ko reorganizirane državne uprave, s čimer 
bi zagotovili koncentracijo vseh ekonomskih 
in finančnih ukrepov. Pri tem je predviden 
predvsem komisariat za plan, ki bi sprejemal 
kratkoročne in dolgoročne plane ter kontro
liral njihovo izpolnjevanje.

Ker so Investicije posebnega pomena, bi 
bilo nujno ustanoviti nacionalno društvo za 
investicije z znatnimi materialnimi sredstvi. 
Kadar sindikati zdaj govorijo o investicijah, 
pravijo najpogosteje takole: »Belgija investira 
ne le malo, temveč slabo.«

Učinkovita kontrola investicij v pogojih 
prevladujočega zasebno kapitalističnega go
spodarstva pa ni izvedljiva brez spremembe 
politike do holdingov. Zato zahtevajo v pro

gramu, naj bi vsa podjetja dajala državnemu 
kontrolnemu organu točne, izčrpne podatke o 
svoji gospodarski dejavnosti. Kontrolni organ 
bi prav tako Izvajal ankete o raznih vidikih 
gospodarske koncentracije in objavljal vse 
te podatke. Celotna dejavnost tega organa bi 
bila tesno povezana s komisariatom za plan. 
Planski organ bi s svoje strani predlagal 
ukrepe, ki bi prisilili privatni kapital, da bi se 
prilagodil v planu zastavljenim nalogam.

PROGRAM NACIONALIZACIJE — 
NEJASEN

Manj jasno je v programu poglavje 
o nacionalizaciji. Medtem ko na eni 
strani izjavljajo, da »mora javni sektor 
dajati drugemu delu gospodarstva ton« 
in da »je treba nacionalizirati določene 
gospodarske panoge, da bi zagotovili 
planiranju učinkovitost«, pa se po drugi 
strani zahteva po nacionalizaciji omeju
je že vrsto let na industrijo premoga in 
električne energije (ti dve gospodarski 
panogi sta najbolj deficitni!). Stališče 
nasprotnikov nacionalizacije v vrstah 
sindikatov je jasno. Dokazati skušajo
— najpogosteje na britanskem primeru
— da nacionalizacija ni nujno »dobra 
stvar« in da niti ni nujna za socializem.

Avtorji programa planskega gospo
darstva pa menijo, da je vrednost na
cionalizacije pogojena s planiranjem: 
»Brez planskega gospodarstva izgubi 
nacionalizacija del svojega pomena. Mi 
torej ne opuščamo svojih načel, temveč 
hočemo povedati le, da je treba zagoto
viti tisto, kar je v tem primeru osnovno. 
O upravičenosti nacionalizacije so še 
dvomi, o planiranju pa jih je čedalje 
manj.«

V sindikalnem gibanju razpravljajo 
o programu in ga grajajo v glavnem v 
dveh smereh. Del članstva meni, da so 
postavke programa dobre, vendar ni 
dovolj vztrajnosti, da bi program s kon
kretnimi akcijami uveljavili v praksi. 
Drugi pa pravijo, da ves problem go
spodarskega planiranja in intervencije 
države v gospodarstvu še vedno ni jas
no formuliran, da je nekaj protislovij in 
da so nujno potrebne dopolnitve.

___________ C. C.

Spopadi med Gverilci 
in Frcmkisti

V severozahodni Španiji so se spopadli 
gverilci ter policijske In gardne enote. 
Uradno sporočilo pravi, da trajajo v po
krajini Jerone boji že več dni in da so po- 
licijski odredi bnje uničili del upornikov. 
Trdijo, da gverilce vodi Francisco Sabatar. 
znani anarhist In udeleženec državljanske 
vojne na strani republikancev.

Frankističnim enotam v Jeronl so po
slali izredne okrepitve z nalogo -nagle li
kvidacije- gverilskega oporišča v nekate
rih bližnjih vaseh kakih deset kilometrov 
od Jerone. Poveljstvo policijske postaje v 
Jeronl ni hotelo objavit! števila žrtev na 
strani policije In garde; zadovoljilo se je 
le s sporočilom, da gverilce zdaj preganjajo 
znatno močnejše frankistične enote.
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IZOBRAŽEVALNA DEJAVNOST V DRUŠTVIH LJUBLJANSKEGA OKRAJA

AKU-AKU

I

Vsi se spominjamo, s kakšnim 
zanimanjem smo prebirali pred 
leti knjigo Kon-tiki, nenavadno 
pripoved o še bolj nenavadni vož
nji s splavom po Tihem oceanu do 
otokov Oceanije. Norvežan Thor 
Heyerdal je s to vožnjo dokazal, da 
so tihomorski otoki bili naseljeni 
z ameriške celine, Heyerdal pa se 
ni zadovoljil samo s tem, ampak je 
pozneje še večkrat vodil arheolo
ške ekspedicije in sam raziskoval 
otoke Tihega oceana. Posebno ga 

je privlačeval Velikonočni otok, »Popek sveta«, kakor ga 
imenujejo otočani sami. Zanimala ga je skrivnost ogromnih 
kamnitih kipov in figur, ki jih je na tem otoku vse polno. 
Kdo jih je gradil, kdaj, zakaj? Stoletja so bili ti kipi uganka 
raziskovalcem in znanstvenikom. Po enoletnem bivanju, raz
iskovanju in odkopavanju je Heyerdal spoznal vrsto po
drobnosti iz skrite preteklosti teh kamnitih velikanov. Pri 
tem se je spoprijateljil z domačini, ki so mu rade volje po
magali. Tako je zvedel in videl stvari, ki jih doslej še ni 
videl noben Evropejec., Vsa ta svoja raziskovanja, odkritja, 
žiiAjenje in običaje današnjih in nekdanjih prebivalcev otoka, 
je nenavadno živo in zanimivo opisal v knjigi Aku-aku, ki 
je tako kot Kon-tiki, zaslovela že po vsem svetu. Pred krat
kim pa je postala dostopna tudi slovenskemu bralcu. V pri
kupni opremi in s pestrimi ilustracijami je knjigo izdala 
založba Mladinska knjiga v svoji popularni zbirki »Globus« 
in prav gotovo bo našla veliko bralcev. ms

| Koncert zbora | 
I Slovenske filharmoniie I

i

15. januarja se nam je v Veliki 
dvorani Slovenske filharmonije 
prvič v tej sezoni predstavil naš 
osrednji pevski zbor (zbor Sloven
ske filharmonije) s samostojnim 
vokalnim koncertom. Ze nekaj let 
nazaj so samostojni nastopi tega 
ansambla vse bolj na redko pose
jani med našimi koncertnimi pri
reditvami in jih — žalostno, toda 
zelo simptomatično! — spremlja 
vselej bolj ali manj nezasedena 
dvorana. Ni naša naloga in naloga 
tehle vrstic, da se lotijo tako perečega in ne zgolj na naš 
filharmonični zbor vezanega problema. Skrajni čas pa je že 
(in koliko zamujenih let si moramo v tem pogledu prišteti 
v lastno škodo!), da pričnemo kolikor mogoče natančno pre
iskovati vzroke tega neprijetnega in zaskrbljujočega stanja, 
ki ni šele od včeraj in se tudi ne bo dalo popraviti kar čez 
noč. Javna razprava 6 tem vprašanju gotovo ni edino zveli
čavno zdravilo, vsekakor pa je stvar, ki utegne mnogo ko
ristiti že po tistem starem pravilu, da več glav več ve in več 
rok več zmore.

Filharmonični zbor, katerega težišče je prej v sodelovanju 
na velikih vokalno-instrumentalnih koncertih (tako priča 
vsaj praksa zadnjih let ter repertoarni načrt letošnje sezone) 
kot pa študiranje samostojnih zborovskih programov, se nam 
je na zadnjem koncertu predstavil z mešanim sporedom tujih 
in domačih (za Ljubljano večidel neznanih) avtorjev. Pisano 
zaporedje umetnih in narodnih pesmi je nudilo pester, efek
ten večer, čeprav s stališča jasno začrtane programske politike 
ni pomenilo kdo ve kake nujnosti ali odkritja. Bolj smo se 
razveselili samega zbora, ki je (z izjemo nekaterih intonanč- 
nih spodrsljajev ter glasovno ne ravno blestečih solistov) po
kazal presenetljivo glasovno kulturo in dokajšnjo ritmično 
zanesljivost. Vsekakor smemo v tem videti tudi velik delež 
dirigentovega dela. Ljubo Babič, ki je kot gost vodil koncert 
je namreč temperamenten in muzikalen dirigent, ki zna vsaki 
pesmi ustvariti lastno obličje in ljubi zunanji blesk zborov
skega ansambla.
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V svetu fantazije
Fantastično v umetnosti je bilo 

vedno nekaj korakov pred zna
nostjo, toda ne zato, da bi znanosti 
kazalo pot, ne, teh pretenzij ni ni
koli gojilo. Ti izleti v fantastične, 
daljne pokrajine, ki jih še ni, in 
med dogodke, ki se še ne morejo 
zgoditi in se verjetno kljub logični 
možnosti tudi ne bodo nikoli zgo
dili, so le redkokdaj namenjeni 
sami sebi, se pravi — niso upodob
ljeni zaradi tehničnih podatkov 
teh izletov, temveč zaradi poetič

nega, moralnega, vzgojnega ali kakega drugega namena, ka
teremu služijo frapantna fantazijska odkritja le kot sredstvo 
za v realnem okolju neizvedljivo obravnavanje teh pro
blemov.

Novo leto nam je s posredovanjem Radia Ljubljana na
treslo dve mladinski slušni igri, od katerih se vsaka po svoje 
poslužuje fantastike.

V »Čudovitem potovanju« Milana Baškoviča potuje Mi
hec na Luno, kjer ga potrebujejo tamkajšnji znanstveniki, da 
bi jim pojasnil nekaj zemeljskih nejasnosti. Igra je duho
vito in domiselno napisana (jezikovni predalčki, ki omogo
čajo pomenek med luniki in zemljani, Mihčeva dvojnost — 
ostal je na zemlji, obenem pa so prenesli njegovo podobo na 
Luno, iz česar se razvije vrsta zanimivih zapletov), žal ji pa 
manjka problemske zaokroženosti in zaključene etične poan- 
tiranosti. Igro je zrežiral Mirč Kragelj.

Baba Dijen in Košček sladkorja je druga mladinska slušna 
igra, napisal jo je Claude Aveline: nekje v Afriki se je v 
črnski vasi nenadoma pojavil majhen bel deček, vsi se uba
dajo z mislijo, od kod se je tako čudežno in nenadno vzel, vse 
se hudo zaplete, dokler se ne izkaže kot posledica fantastič
nega znanstvenega podviga, ki omogoča spreminjanje barve 
polti. Avelinovo delo je napeto in privlačno, poetično in rasno 
strpnost propagirajoče. Zrežirala ga je Draga Ahačičeva.

m
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Razveseljiv porast
Pred dnevi je predsedstvo okrajnega sveta »Svo

bod« in prosvetnih društev v Ljubljani obravnavalo 
izobraževalno dejavnost v prosvetnih in delavskih dru
štvih ljubljanskega okraja v lanskem letu. Izobraže
valna komisija, ki dela v okviru sveta, je članom pred
sedstva obrazložila pomen tega dela in s statističnimi 
podatki dokazala, da se je lani vzgojno iidejstvovanje 
v društvih močno okrepilo. Predsedstvo je po živahni 
in razgibani razpravi sklenilo obravnavati vzgojno de
javnost na posebnem plenarnem zasedanju sveta »Svo
bod« in prosvetnih društev in na enem izmed plenarnih 
zasedanj okrajnega odbora Socialistične zveze.

Nekaj številk. Lani so prosvet
na in delavska društva v ljub
ljanskem okraju organizirala nad 
310 poljudnoznanstvenih preda
vanj. Predavanj se je udeležilo 
približno 37.000 ljudi. Pri nekate
rih predavanjih, zlasti vzgojnih, 
je bilo prisotnih tudi po 350 ob
iskovalcev. Zdaj deluje v pro
svetnih društvih in »Svobodah" 
51 izobraževalnih komisij oziro
ma odborov, 11 filmskih krožkov, 
od tega 3 na šolah, 15 klubov, ki 
se ukvarjajo izrazito z vzgojnim 
delom, in 12 potujočih kinemato
grafov. Za razliko od prejšnjih 
let je bilo lani opaziti razveseljiv 
porast načrtnega dela izobraže
valnih komisij in odborov. Te ko
misije so lani menda prvič v 
svoji praksi sestavile programe 
dela in jih skušale v celoti ures
ničiti. Treba je poudariti, da so 
odbori znali prisluhniti potrebam 
in interesom ljudi. Na prvem me
stu so bila vzgojna predavanja, 
ki se 'jih je udeježilo največ lju
di, sledijo zdravstvena, poljudno
znanstvena in druga.

Lani so izobraževalne komisi
je pri prosvetnih društvih in 
»Svobodah" navezale tesnejše 
stike z vodstvi delavskih univerz. 
Sodelovanje z delavskimi univer
zami je dalo koristne rezultate, 
tam pa, kjer niso razumeli po
mena in vloge takega medseboj
nega sodelovanja, ni tolikšnih 
uspehov na vzgojnem področju. 
Pokazalo se je, da mnenje izobra
ževalnih odborov: »kaj pa naj
zdaj, ko imamo univerzo, mi de
lamo," — izvirajo iz nepoznava
nja splošnih hotenj in teženj na 
vzgojnem področju. Zato je pred
sedstvo sklenilo ponovno obrav
navati sodelovanje izobraževalnih 
komisij in vodstev delavskih uni
verz na posebnih sektorskih po
svetovanjih, ki bodo v večjih sre
diščih ljubljanskega okraja.

Nekatera društva so na obč
nih zborih, ko so govorili o pro
gramih dela, nekoliko nepravilno 
razumela vzgojno in izobraževal
no dejavnost. Zavedajoč se, da je 
ta stran udejstvovanja v društvih 
najvažnejša, so načrte za kon
kretno vzgojno delo postavili v

prvi plan, kot da n. pr. izobraže
vanje z amatersko dejavnostjo 
nima nobene zveze. Se pravi, da 
niso povsem razumeli bistva in 
vloge vnašanja vzgoje v celotno 
delovanje društev. Pri nekaterih 
starejših amaterskih skupinah se 
je zaradi tega začelo negodova-

Delavska univerza mariborske- 
skega okraja je že opravila vsa 
organizacijska dela v zvezi z 
ustanavljanjem svojih izobraže
valnih oddelkov in občinskih de
lavskih univerz. Prav tako je iz
delala okvirne programe za vsa 
področja izobraževanja odraslih. 
Ob upoštevanju ljubljanskih iz
kušenj in uspehov se je maribor
ska delavska univerza organiza
cijsko odločila za lastno pot. 
Večji del odgovornosti za izobra
ževanje je prenesla že v začetku 
svojega delovanja v občine. Prvi 
uspehi, ki jih dosegajo okrajna in 
občinske delavske univerze, jas
no kažejo, da je taka usmerje
nost pravilna, saj vključuje v na
črtno izobraževanje odraslih vse 
pomembnejše politične in gospo
darske činitelje občin.

Občinske delavske univerze, ki 
so bile ustanovljene povečini v 
zadnjih mesecih lanskega leta, so 
se uveljavile zlasti v tistih obči
nah, kjer so bila na razpolago 
primerna ali vsaj najnujnejša 
gmotna sredstva. Tako je poseb
no uspešno delo delavskih uni
verz v občinah Maribor-Center, 
Slovenji Gradec, Maribor-Tezno, 
Radlje ob Dravi in drugod. De
lavsko univerzo Center je izdatno 
podprl občinski ljudski odbor. Ko 
bo imela ta delavna in pomemb
na ustanova tudi lastne prostore, 
bo njeno delovanje lahko še 
uspešnejše. Slovenjegraška delav
ska univerza je že v prvih mese
cih svojega dela ustvarila 400.000 
dinarjev lastnih dohodkov in pre-

nje, češ da upravna vodstva dru
štev in izobraževalni odbori for- 
sirajo zgolj to delo, zanemarjajo 
pa ostalo, predvsem amtersko 
dejavnost.

Postavljati izobraževalno in 
vzgojno delo v prvi plan celot
nega udejstvovanja, pri tem pa 
prezreti pomen in razširjanje te 
dejavnosti v vse obstoječe skupi
ne, bi pomenilo pospeševati to 
delo enostransko, kampanjsko, 
kar ne more dati tolikšnih re
zultatov, kot si jih želimo.

Ni dvoma, da bo Svet »Svo
bod" in prosvetnih društev ljub
ljanskega okraja dal v tej smeri 
še marsikak odgovor na ta in po
dobna vprašanja o vzgojni de
javnosti. Letos lahko pričakujemo 
nadaljnji porast te dejavnosti, 
ker se zanimanje zanjo skoraj 
povsod razveseljivo krepi.

—m—

jela od podjetij 540.000 din dota
cije.

Delavska unverza na Teznem 
je pripravila vrsto dobro obiska
nih predavanj. V Radljah ob 
Dravi imajo več tečajev in semi
narjev. Na Taboru, v ruški obči
ni, v Slovenski Bistrici, v občini 
Dravograd in posebno še na Rav
nah so prvi uspehi delavskih uni
verz lep obet za njihovo nadalj
nje delo. Težave gmotnega zna
čaja so v prvih mesecih dela 
dokaj zavirale delovanje občin
skih delavskih univerz v občinah 
Ormož, Lenart v Slov. goricah, 
Ruše, Dravograd in Košaki. Vse 
te občine so za delavsko univer
zo sicer pokazale razumevanje, 
vendar niso imele sredstev, da bi 
jih primerno podprle. Vprašanje 
prostorov je pereče v več obči
nah, razen v Centru tudi v Ptuju, 
Lenartu, na Taboru, v Rušah, v 
Dravogradu.

Okrajna in občinske delavske 
univerze so pritegnile okrog 400 
predavateljev, in sicer 146 za 
ideološko-politično izobraževanje, 
68 za družbeno-ekonomsko in 175 
za poljudno-znanstveno izobraže
vanje. Za predavatelje je okrajna 
delavska univerza priredila več 
seminarjev, v katerih so obravna
vali predvsem vsebino in metode 
izobraževalnega dela. V okraju 
deluje 106 izobraževalnih centrov 
na mestnih terenih, pri stano
vanjskih skupnostih in po vaseh 
ter 52 centrov v podjetjih.

M. S.

PRVI USPEHI
DELAVSKIH U im i VERZ

Industrija
zahteva

strokovnjake
SprlCo zahteve prosvetni11 

delavcev, da bi g!ede na v®‘ 
like naloge v zvezi s šolsko 
reformo obnovili organizacij8 
Zveze komunistov v šolah. J8 
bilo pri ideološki komisiji C" 
ZK Slovenije posvetovanje * 
aktivom pedagogov ter poi' 
tičnih in prosvetnih delavcev 
o šolskih problemih. Leva 
Modica, sekretarja ideološke 
komisije pri CK ZK Slovenije, 
smo naprosili, naj nam odgo
vori na nekaj vprašanj, ki 50 
jih obravnavali tudi na posve
tovanju.

® Verjetno ste razpravljaj1 
tudi o strokovnem šolanja- 
Povejte nam kaj o tem, pr0" 
sim.

»Strokovno šolstvo se pre
oblikuje. Vsebinsko ni na za
dovoljivi ravni. Preveč J8 
usmerjeno v obrtniško, ne P" 
v industrijsko usposabljanj8 
učencev. Šolske programe pre
obremenjujejo ozko strokovnj 
predmeti. Družbeni in ek0' 
nomski vzgoji ni posvečena 
zadostna skrb. Strokovno šol
stvo je raslo preveč šablonsko 
In na temelju formalnih kva
lifikacij — šole za kvalificira
ne, za visokokvalificirane de
lavce, tehniške, srednje stro
kovne šole, višje in visok8 
šole itd. — ne pa na osnov* 
potreb posameznih gospodajj- 
skih panog. Poseben prob.enj 
je veliko število honorarnin 
predavateljev, ki se razen a® 
svojo uro ne zan'majo za b®' 
predek šole in ne prispevajo 
k enotnim naporom predava
teljskega kolektiva.«

® Povejte nam kaj o- od
nosu industrije do kadrov, k> 
prihajajo iz strokovnih šol.

»Predstavniki posameznih
industrijskih panog ne ma
rajo sprejeti ljudi, ki so do
končali strokovne šole, češ da 
ti ljudje ne ustrezajo njiho
vim potrebam. So primeri, ko 
se nekateri predstavniki indu' 
strije v šolskih odborih 0, 
strinjajo s tem, da bi šolskj 
režim postal svobodnejši >*j 
boilj podrejen širši družben* 
vzgoji Pravijo, da industrija 
potrebuje »disciplinirane« d8" 
lavce — nihče ni proti takim 
zares discipliniranim delavcem 
— ne pa »diskutantov«, ki ho
čejo imeti pri vsaki stvari od
ločilno besedo. Dejansko 2re 
za obrtniško in ne za indu
strijsko pojmovanje izobraže
vanja novih strokovnjakov.
Teh primerov sicer ni mnogo, 
vendar kažejo, da bomo mo
rali vztrajno premagovati za' 
starela šolsko-vzgojna načela. 
Hkrati se bomo morali od oc- 
no spoprijeti z delno še moč
nimi tehnokratskimi pojmova
nji določenega dela vodilnega 
kadra v industriji.« ,

® Ali ste razpravljaj! tud* 
o vzgajanju delavske mlad n8 
ne le v šolah, temveč tudi v 
internatih?

»Vsekakor. Internati so po
seben problem. V njih bi mo
rala imeti naša vzgojna na
čela največje oporišče. Prav 
v intenatih je — da tako te
čem — vojaško-disciplinski od
nos. V nj h so po navadi upo
kojeni učitelji z zastarelim* 
pojmovanji, ki jim pravzaprav 
ne moremo prepuščati vajen
cev niti za šest ur v šoli, kaj 
šele za osemnajst ur v inter
natu. Glede na togi režim se 
učenci neradi pritožujejo pri 
upravah zaradi nepravilnosti, 
ker se bojijo, da jih prihod
nje leto ne bodo več sprejeli, 
kakor Je bilo v Tolminu.

LJ. M-

Blaž je krepko potegnil za 
ročico in jo pomaknil kar se da 
naprej. Veliki boben se je hre- 
šče premaknil in vrv se je če
dalje hitreje odvijala. Podoba je 
bila, kot da se vije debela kača 
skozi pečevje na piano. Na letvi, 
koder so bila naznačena obzor
ja, je nagloma brzela kazalka 
mimo zarez. Potlej je Blaž pri
jel drugi vzvod in ga jel vleči k 
sebi.

Tedaj je zazvonil telefon in 
javil, da bodo na obzorju vsaj 
četrt ure razkladali jamski les.

»Ti preklicani ponedeljkih 
se je namuznil Blaž, potlej pa 
je vzel kos papirja in jel nanj 
čačkati note.

Sinoči je bil pevcem razde
lil nove partiture. Zastran te
norjev ga je skrbelo, ker je nji
hova partitura zahtevala pre
cejšnje višine. Kar se tiče ba
sov, se je nanje zanesel. Mar
sikatero zahtevnejšo melodijo 
so že odpeli brez težav. Potlej 
pa drugi tenorji: če jih ne bo 
izpilil, kot je treba, mu bodo 
pokvarili ves trud.

»Takole napravim,« je raz
mišljal, da so se mu kotički ust 
nakrivil kot lastovičji repki na 
telefonski žici. »Najprej jih pri
peljem do korone fortissimo, da 
bo njihova melodija izzvenela 
kot krik... Potlej sledi pavza. 
Tačas peljem prve tenorje »tja- 
ri, tjari, orijari«, medtem pa 
ostanejo basi na tistem zate
glem geju dotlej, da se oglasijo 
prvi tenorji.. .«

Telefon je vnovič zazvonil.
»Jaaa, saj slišim,« se je ne

jevoljno javil.
Ročico je spet potisnil kar se 

da naprej in pospešil hitrost.
Na letvi z zarezami se je na

glo dvigala kazalka, Blaževe gu
be okrog ust pa so se zabrisale.

Koš je drvel mimo drugega 
in mimo prvega obzorja do čr
ke »P«. Veliki medeninasti zvo
nec se je drdraje oglasil. Na
znanil je, da je koš priromal na 
cilj.

Spet se je oglasil telefon.
»Zmanjšaj hitrost!«

\________ __________________

»Jaaa,« je zateglo odgovoril 
Blaž, vnovič pognal motor in se 
zazrl v vrv, ki je nenavadno tr
zala.

»Ti preklicana štrena,« se je 
pridušal, »zdaj se bo že začela 
kujati.« In je bil sila nejevoljen, 
ker se ni mogel povrniti k svo
jim notam.

Zavrtel je telefon in vprašal 
v stolp: »Kaj tudi pri tebi tr
za?«

Ko je tovariš odgovoril, da 
nič ne opazi, je Blaž skočil k 
bobnu in ga napeto motril.

Mrmral je: »Ti preklicani 
kolovrat, ti klepetec stari, ti ve
teran ti idrijski, ti že pokažem. 
Boš...« mu je zagrozil in stari

kolovrat si ni drznil več pona
gajati.

Potlej se je Blaž vrnil k ro
čicam im. je spet privedel koš 
točno, kamor so javili.

Spet se je lahko vrnil k svojim 
notam. Vzel je svimčnik name
sto taktirke. Tam, kjer so bile 
stopnice v spodnje prostore 
strojnice, je videl prve tenorje, 
motorju je dodelil vlogo drugih 
tenorjev, stol v kotu strojnice 
pa je tokrat nastopal namesto 
basov.

Potem je s svinčnikom uda
ril ob pult in začel vaditi zbor.

»Nak, nak, nak,« je ustavljal 
zdaj tenorje, zdaj base, »saj ne 
gremo na boj! Mehkeje, meh
keje. Triarara lalija triarara...«

Spet se je oglasil preklicani 
telefon.

Blaž je pognal motor in po
časi vlekel za ročico, da je hi
trost polagoma naraščala. Kma

lu je žičnata vrv drvela z na
vojev navzgor in prek vitla v 
jamo, tja do zadnjega obzorja. 
Zdaj so naložili dinamit, ki ne 
sme ostati na površju, in ga pre
peljali na četrto obzorje.

Blaž se še ni utegnil znova 
utopiti v dirigiranje, ko so to
vor razložili in mu sporočili, 
naj dvigne koš na prvo obzorje.

Neutrudni dirigent je hotel 
izkoristiti čas, ko se je koš dvi
gal in si je po spominu obnovil 
tisto mesto od korone naprej, 
da bi potlej vadil s svojimi ne
mimi »pevci«.

Izrisal si je notni sistem, po
tem pa ga izpolnil s trebušasti
mi točkami, ki so se zdele kot

vojaki s prapori. Zadovoljno se 
je muzal, ker mu je uspelo ob
noviti tisto zahtevno mesto.

Telefon je zazvonil, zvonec 
pa je začel zvoniti.

Vse to zvonjenje kot da je 
del muzike, ki je nastajala pod 
njegovimi rokami. Preslišal je 
zvonjenje, zarisal črto in napisal 
naslednjo frazo.

Kazalka na letvi je hitela 
mimo zarez do prvega obzorja 
in naprej, vse više in više. 
Kmalu je zmanjkalo črtic in za
rez, v stolpu je zahreščalo, te
lefon je divje zvonil in tedaj se 
je Blaž strahoma ovedel. Spu
stil je svinčnik, se zmedeno za
zrl v kazalko in zvonec, ki je 
divje pritrkaval, pa spet v bo
ben, na katerem je bil poln svi
tek vrvi.

Oblil ga je pot.
»Le kaj bo zdaj?« je prestra

šeno izdavil

Šiloma je utišal motor in vzel 
slušalko z vilic.

»Šalobarda zmešana,« je vpij 
jezen glas v telefonu. »Kaj imaš 
pisker namesto butice, ti muzi' 
kant prismojeni? Koš si spravil 
čisto do stolpa. Zdaj pa se pfi' 
pravi na zagovor!«

Blaž se je šele zdaj osvestil
»Kaj bi se lahko zgodilo!« ie 

zaječal.
Komisija je pregledala iz

vozni jašek in ugotovila, da ie,
Blaž Rogovile po malomarnosti 
zakrivil, da je koš zdrvel mimo 
prvega obzorja in se zagozdil J1 
lesen opaž pod stolpom. Sledi' 
la je disciplinska kazen.

V soboto na pevski vaji je ti' 
sto mesto pred korono v resnici 
izzvenelo kot krik. Inženir, ki 
je pel pri prvih tenorjih, je* bl1 
naravnost sijajen. To je bil član 
komisije, ki je raziskovala Bi®' 
ževo malomarnost minuli ponC' 
deljek. Prav pri koroni, ko le 
nastala tišina, da bi lahko sli
šal muho, ki je brenčala P°“ 
stropom, je inženir dvignil Prst 
in ga počasi pomikal kvišku. 
Vsi so vedeli, da cika na Bla
ževo smolo in so bušili v ne
ugnan smeh.

Blaž pa je imel v rokah tak' 
tirko in je bil tu, v rudarski 
dvorani sploh gospodar polo
žaja.

Zato je resno zaklical:
»Tovariši, zanič, ponoviti šti

ri takte pred korono!«
Potem je veljalo, da je tik 

pred korono kdo izmed pevcev 
dvignil prst in so potlej zme
rom znova ponavljali tisto me
sto.

Koncert je uspel. Toda, ker 
se je razvedelo, zakaj je tista 
pesem tako užgala, je pol dvo
rane ploskalo, pol pa držale 
kvišku prst, kar je pomenilo1 
»Bravo, Blaž,« ali pa je bil° 
tudi nekoliko posmehljivo.

Res pa je, da Blaž po vsem 
tem ni nikdar več zapeljal koša 
tako, da bi se zagozdil v lese
nem opažu.

Nande Z^ižek____ ___ J

BLAŽEVA
CORONA
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Iz ameriških načrtov za osvajanje vse- 
mirja: levo — raketa »Mali Joe«, ki naj 
bi prva ponesla človeka na poskusni 
let v vesolje; desno zgoraj — pilota 
»tlačijo« v njegovo kabino; desno spo

daj — pred instrumenti v raketi

JOK IN SOLZE
s°lz- h »Vsakdanjih pogovorih slišimo mnogo netočnosti o joku in 

' književnosti pogosto beremo: 
pretočila je potoke solza!«

v redkokaterem romanu ne berete tega ali česa podobnega: 
^olze so tekle kot dež!«

da ^adar rečemo ali zapišemo, da je kdo potočil »potoke solza«, 
s]j So.solze »lile kot dež« ali kaj podobnega, govorimo ali pišemo 
ljaJaJda smešno netočnost. Podatek naj nazorno ovrže splošno ve- 
lost*1-0 P°jmovanje o »pretakanju solza«. Kadar smo najbolj ža- 
^0jai.ali nas kaj neznosno boli, ne steče iz enega očesa nikoli več 

v 1 grame solz na dan. Potok solza lahko torej tehta le 6 gramov, 
čeprav teče ves dan.

pogosto slišimo:
0 dekle je zares cmera!«

^ * Pa o ženski. Nikoli o moškem. 
prav°, ■i® druga netočnost. Moški lahko 
le v * a^° i°ka kakor ženska, razlika je 
teles.ern’ da so ženske bolj občutljive za 
čaj0 .e,ak duševne bolečine, ki povzro- 
kaj0 to solze, ter zato pogosteje jo-

v pesmi omenjajo junake, ki
To ■ trenutkih »točijo grenke solze«. 
2rnaniJrarn0t:a’ ni® poniževalnega, to ne 
pojja^.i® moškosti, kakor zdaj napačno 
laClf1*0- Po sedanjih pojmovanjih 
Vo^j ciel5ieta ali ženske jokajo po mili 
Pa sl otoški pa sme le »solzico spustiti«, 
bole;c to v najhujši bolesti. Pri telesnih 
n6g Ulak mu ni dovoljeno jokati. Takš- 

^ moškega imajo za slabiča.
Posjj. f^ke solze« v naših narodnih 
slano 80 točna oznaka. Solze so zares

p 'Srenke.
Vlij komično analizo solz so napra- 
slkain eta 1846 v Franciji. V solzah so 

Tei6 S0^’ °d tod grenko-slani okus. 
jok. ®sr“a in duševna bolečina povzroča 
fiašajp^mns se po živčne sistemu pre- 
dražji -V možgane, tam pa se zasnuje 
sol?nIaI’ ki deluje na živce, povezane s 

žlezo.
Zaš^i26 80 veliksga pomena ne le za 
razki,? ker so sestavljene tako, da 
terijei:uiei0 in uničujejo določene bak- 
naniostmaerVeč 80 Pomemb>ne tudi za zu-
odv^J obraza, ženskega ali moškega, je 

f od oči, od njihovega izraza ali

sijaja, izraz in sijaj pa od solz. Lepote 
oči ne sestavljata le oblika ali barva, 
črna, modra ali katera druga, temveč 
tudi tanka vlažna plast, ki nenehno na
maka prednji del oči. Če bi te vlage ne 
bilo, bi bile oči drugačne. Beločnica in 
mrežnica bi izgubili sijaj, spremenili bi 
se v suho, grbasto, steklasto površino. 
Veke se ne bi mogle premikati. Človeške 
oči bi postale hrapave kroglice. Ne bi 
jih premaknili, pa čeprav bi se še tako 
trudili.

Solzna žleza je v gornjem prednjem 
delu očesne votline. Zelo majhna je. Se
stavlja jo množica nevidnih cevk, ki so 
na eni strani zaprte. Te cevke nenehno 
izločajo solzno tekočino, ki prihaja na 
gornji del mrežnice in se širi po vsem 
telesu, nazadnje pa se zbere v tako ime
novanem »solznem morju«, ki je v očes
nih kotih. Potem tečejo solze po solznih 
kanalih skozi solzne vrečke in se gibljejo 
skozi nosno votlino. Na tej poti izvrstno 
izpopolnjujejo svojo nalogo. Oblijejo 
oko, navlažijo prostor med očesom in 
vekami, izpirajo prah, ki se nabere na 
očesu. Bi kdo vprašal, kako to, da pri 
tem ne zdrsne ta ali ona kapljica čez 
veke. Tudi to je urejeno. Tam, kjer se za
čenjajo trepalnice, so drobceni kanali, ki 
izločajo maščobo, ta pa se razlije v tanki 
plasti po robovih vek in tako oblikuje 
oviro, čez katero solze ne morejo. Ta 
zaščitni zid omogoča, da solze tečejo čez 
oko in tako bistrijo pogled. Samo takrat, 
kadar jokamo — takrat izločimo več solz 
— te naše »grenke solze« planejo čez zid.

R .B.

RAZPIS
KOMISIJA ZA SKLEPANJE IN ODPOVEDOVANJE 

DELOVNIH RAZMERIJ 
razpisuje naslednja delovna mesta:
1. tehničnega vodje
2. sekretarja podjetja
3. pogonskega tehnika
4. finančnega knjigovodje
5. knjigovodje osnovnih sredstev
Pogoji so naslednji:
pod 1. fakultetna izobrazba — inženir elektro stroke

2. višja strokovna izobrazba ali popolna srednje
šolska izobrazba s 5-letno prakso v sekretarskih 
poslih podjetja

3. srednja strokovna izobrazba
4. srednješolska izobrazba s 3-letno prakso v fi

nančni stroki
5. srednješolska izobrazba
Prošnje je treba dostaviti na naslov: »Elektrarna 

Fala, pošta Fala.«
Plača po tarifnem pravilniku. Nastop službe takoj 

ali po dogovoru. Samska ali družinska stanovanja na 
razpolago.

SINTETIČNA VLAKNA
v tekstilni industriji

Dolga stoletja se je človek oblačil le v tkanine 
iz naravnih rastlinskih ali živalskih vlaken, kot 
so bombaž, lan, svila, volna ali še nekatere red
keje uporabljane naravne surovine. Človek je de
jansko dolga stoletja izpopolnjeval način izdelave 
tekstilnega blaga iz naravnih surovin. Tako je bilo 
še približno pred štiridesetimi leti. Pojav prvih 
umetnih vlaken je pomenil pravcato revolucijo v 
tekstilni industriji. Samo v minulih nekaj letih so 
začeli uporabljati kakih 20 povsem novih vlaken,

ki poprej nihče ni vedel zanje, pa niti kemiki, ki 
so delali prve poskuse, niso slutili, da bodo nova 
vlakna v večini lastnosti celo boljša od naravnih.

Umetna vlakna so nastala zato, ker so se posa
mezne dežele s slabo surovinsko bazo naravnih 
vlaken, kakor so lan, bombaž ali volna, hotele re
šiti odvisnosti od dežel proizvajalk teh naravnih 
vlaken, hkrati pa so želele ustvariti tekstilna vlak
na, ki bi bila cenejša od naravnih.

Po dolgotrajnem delu so kemiki iz
delali dve vrsti sintetičnih vlaken. Se 
zdaj jih delimo tako. V prvo vrsto sodijo 
tista, ki nastanejo pri predelavi surovin, 
ki imajo v naravi vlaknato strukturo, pa 
jih brez izdatnejše kemične obdelave 
vendarle ni mogoče uporabljati v tek
stilni industriji. Ta skupina obsega vlak
na, ki so nastala pri predelavi celuloze 
iz lesa in drugih rastlinskih snovi ter pri 
predelavi naravnih beljakovin, na pri
mer lanitala iz mlečnih beljakovin. Po
sebna oblika takega vlakna, izdelanega 
na temelju celuloze, je 'viskoza, ki jo 
široko uporabljajo za izdelavo tako ime
novane umetne svile, dalje tkanin bom
bažnega ali volnenega tipa (gabardin itd.) 
samostojno ali kot primes svili, bom
bažu in volni.

Vlakna druge vrste sd povsem sinte
tična. Začetne surovine za njihovo pro
izvodnjo nimajo nobene zveze s snovmi 
vlaknate strukture. Te surovine so na 
primer apnenec, acetilen, premog, pe
trolej in druge. Enostavne spojine, pri
dobljene iz teh začetnih surovin, se v 
kemičnih procesih, ki zahtevajo poseben 
postopek, ali združujejo ali povezujejo 
druga z drugo, podobno kot členi verige, 
in tako oblikujejo velike, tako imenova
ne makromolekule. Mri"b|ica takih mo
lekul se v tekstilnem vlaknu kasneje pri 
raztezanju povezuje med 'seboj tudi po
vprek s kemičnimi vezmi, zato so ta 
vlakna izredno močna. Medtem ko ima
jo naravna vlakna omejeno dolžino in 
različno kvaliteto, ki je odvisna od kli- 
matičnih in drugih razmer (dolžina ovčje 
volne ali mesta na koži, kjer je zrasla), 
pa sintetična, v tovarni pridobljena vlak
na dolžinsko niso omejena, njihova kva
liteta pa je izenačena. Ta vlakna prido
bivajo v tovarniških napravah v obliki 
dolgih niti. Debelino niti, njen sijaj in 
druge lastnosti določa proces in z njim 
skrbna kontrola, tako da je mogoče do
seči močno izenačene lastnosti na vsej 
dolžini niti. Ta dolga vlakna je mogoče

Žepna ščetka
Prva vojvodinska ščetarska zadruga iz 

Novega Sada je patentirala žepno ščetko, ki 
bo nedvomno uporabna zlasti na poti, na de
lovnem mestu, pa tudi drugod. Ščetka ima 
dlake pritrjene v plastično snov, spravljena 
pa je v votlem ročaju, iz katerega jo poteg
nemo s trakom.

Nadomestek za lesene 
železniške pragove

Ing. Živadin Radojkovič iz Beograda je 
dal patentirati armiran prednapeti betonski 
prag s prožno zvezo. Konstrukcija tega be
tonskega praga je taka, da bo verjtno iz
podrinil dosedanje lesene na železniških pro
gah. Znano je, da porabi železnica gore lesa 
za te pragove, ki jih je treba pogosto menja
vati kljub vrsti impregnirnih postopkov. 
Ta izum bo omogočil velik prihranek lesa, 
hkrati pa bodo armiranobetonski pragovi ob
čutno dlje časa služili svojemu namenu.

Nova sovjetska 
kozmična raketa

V Sovjetski zvezi so izdelali novo kozmično 
raketo. Z njo bodo izstreljevali težke satelite 
in vesoljske ladje, ki naj bi letele na druge 
planete. Glede na bližnjo preizkušnjo te ra
kete je izjavil akademik Anatolij Dorodnjic- 
ki: »Očitno je, da bo večja teža sputnikov 
omogočila tudi montažo več znanstvenih apa
ratov, s katerimi bomo natančneje in popol
neje proučili kozmični prostor. Nova sovjet
ska raketa je posebnega pomena zato, ker bo 
utrla pot v drug svet sončnega sistema.« 
Znanstvenike zanima problem koristnega to
vora, ki bi ga raketa lahko ponesla na kak 
drug planet. Teža tega tovora bo odvisna od 
moči raketnih motorjev.

Vodno letalo 
na kopenski stezi

Neka tovarna iz Toronta je uspešno pre
izkusila posebno napravo, s pomočjo katere 
bodo vodna letala lahko vzletala tudi na ko
penskih stezah. Ogrodje s kolesi pritrdijo k 
vodnemu letalu, ki potem vzleti. Ko doseže 
določeno hitrost, se ogrodje loči in se samo 
ustavi, letalo pa nadaljuje polet.

Prikolica, dolga 21 metrov
V ZDA so izdelali 21 m dolgo prikolico, s 

katero bodo prevažali medcelinske balistične 
izstrelke.

Aparat za merjenje 
krvnega pritiska na prstu

Londonski zdravnik J. H. Green iz bol
nišnice Midllessex je izdelal nov aparat za 
merjenje krvnega pritiska. Novi aparat uspše- 
no nadomešča klasične aparate, ki jih je 
treba pritrditi na mišico. Sestavlja gd cilin
drična cev, ki si jo nataknemo na prst na 
roki ali na nogi. Majhen kristal spreminja 
utripe arterije na prstu v električne impul
ze, ki delujejo na zračno črpalko. Ta črpal
ka polni z zrakom notranjo membrano v 
valju.

Prednost novega sistema merjenja krvne
ga pritiska je v tem, ker ga je mogoče upo
rabiti za daljše obdobje. Spremembe pritiska 
je torej mogoče spremljati nekaj ur. Krvni 
pritisk lahko merijo z novim aparatom med 
spanjem, kar je velikega pomena, če ga je 
treba ugotavljati vsake četrt ure.

rezati v določenih dolžinah in jih kasne
je presti, če hočemo dobiti proizvod, ki 
je podoben bombažu ali volni.

Zdaj pozna tekstilna industrija že celo 
vrsto sintetičnih vlaken: poliamidna
vlakna (nylon, perlon, rilsan, grilon itd.), 
poliestrska (terilen, dakron) in poliakril- 
nitrilna (orlon).

IVERI
MORSKA VIDRA se ne more nikoli 

zmočiti »do kože«, čeprav v glavnem živi v 
vodi. Ima dvojno krzno.

V SAN FRANCISCU je bila leta 1835 
ena sama lesena koliba, kjer je živel neki 
Richardson.

KOMPAS OMENJA že poročilo o bitki 
med Kitajci in Mongoli pred dobrimi 5000 
leti. V Evropi se je pojavil kompas šele 
v 13. stoletju.

ŠKORPIJON LAHKO DOLGO STRADA.
V teksaškem mestu Dallasu je ostal živ še 
po 22 letih, ki jih je prebil zalit v betonski 
steber.

NAJVECJI METULJ na svetu živi na 
Novi Gvineji. Cez razpeta krila meri 28 cm. 
Takega metulja je mogoče prodati za sto 
dolarjev.

RIBA NE MORE ŽIVETI V CISTI 
VODI, ker kemično čista voda ne vsebuje 
razstavljenega kisika.

NAJVECJI GLOBUS NA SVETU so iz
delali leta 1900 za mednarodno razstavo v 
Parizu. Imel je premer 46 m.

PRVO STALNO VOJSKO, ki je bila 
pod orožjem tudi v mirnem času, je imel 
leta 1665 francoski kralj Ludovik XIV.

FRANgoiS VILLON, francoski pesnik, 
in Fedor Dostojevski, ruski pisatelj, sta 
bila obsojena na smrt, vendar so ju pred 
izvršitvijo kazni pomilostili.

PAPIR SO ZACELI IZDELOVATI v 
Franciji v 13. stoletju, v Italiji in Nemčiji 
pa malo kasneje. V Angliji in na Češko
slovaškem se je začela proizvodnja papir
ja šele v 15. stoletju.

OSVAJALEC MEHIKE pustolovec Fer- 
nando Cortez je obvestil španskega kra
lja, da so se Spanci med najhujšo lakoto 
obdržali v Mehiki le zaradi pijače, ki so 
jo pridobivali iz čudodelne rastline. Spo
ročal je, da domačini tako cenijo to rast
lino, da uporabljajo njena zrnca celo 
kot denar. Nenavadna rastlina: kakaovec.
v________________ y

Traktor: 10 ton
V ZDA bodo kmalu začeli izdelovati deset

tonske traktorje za kmetijstvo. Traktorski 
motor bo imel 208 KM in šest cilindrov, vle
kel pa bo lahko do tri tone težke pluge. Tak 
stroj bo baje obdelal 12 oralov zemlje na uro.

Dolga gasilska lestev
Neka tovarna v zahodnonemškem mestu 

Karlsruhe je izdelala gasilski avto z zelo dol
gimi lestvami, ki lahko sežejo do dvajsetega 
nadstropja. Normalno dolge merijo 61 m. Na 
vrhu je ploščad, ki se dviga hkrati z ljudmi 
In s cevjo brizgalne. Zgoraj je radijska na
prava, ki vzdržuje zvezo s strežnim osebjem 
na tleh.

Revolucionarni 
enocilindrični plinski motor
Nizozemski profesor Rinia je po 22 letih 

raziskovalnega dela konstruiral v tovarnah 
Aindhoven enocilindrični motor, ki je bolj 
ekonomičen kot vsi dosedanji, lažji od Die- 
selovega in uporaben kot pogonsko sredstvo 
na najrazličnejših področjih. Novi motor ima 
40 KM, razvija pa specifično energijo 120 KM 
na liter. V primerjavi z njim zmore motor 
»Florid« 47, »Ferrari Grand Tourisme« pa 80 
specifičnih konjskih moči na liter. Enocilin
drični motor potroši 165 gramov goriva na 
KM/h, standardni turistični avtomobili pa 
300 gramov. Kot pogonsko sredstvo uporablja 
tople pline, deluje pa tudi na drugo gorivo, 
na primer na bencin, nafto ali razne druge 
tekoče derivate. Druga goriva je mogoče upo
rabljati brez sprememb v motorju. Tako so 
na prototipu tega motorja uporabljali grelno 
olje. Enocilindrični plinski motor ne potre
buje mazivnega olja in se skoraj nič ne ob
rabi. V motorju ni korozivnih snovi, bat se 
premika počasi (3 m na sekundo ali okoli 1500 
obratov v minuti). Zaradi popolnega ravno
težja med vztrajnostnimi silami deluje tiho 
in brez tresljajev. Po svojih lastnostih ustre
za novi enocilindrični motor na tople pline 
štiricilindričnemu motorju z notranjim izgo
revanjem.

Črta moko
Člani ameriške znanstvene akademije so 

nedavno objavili načrt, po katerem bodo pri
hodnje leto začeli vrtati v zemeljsko skorjo.

Vrtina naj bi bila kakih 10 km globoka. 
Vrtati bi začeli nekje na oceanskem dnu, ker 
je tam prva plast zemeljske skorje najtanj
ša. Prevrtati nameravajo prvo plast In pre
biti mejno črto med to in drugo zemeljsko 
plastjo.

Ta mejna črta ima ime »linija moho« po 
našem znanstveniku Andriji Mohorovičiču, 
ki jo je prvi dokazal. Načrt je dobil naziv 
»Mohole plan« (bole pomeni v angleščini 
luknjo).

Sredi posebne ladje, ki bo potrebna za 
uresničenje tega načrta, bo stal visok stolp, 
podoben tistim na naftnih poljih. Svedri naj 
bi predrli črto moho in segli še petdeset me
trov globlje. S tem bi bilo delo opravljeno. 
Trajalo bi približno štiri let*., stalo pa bo 
15 milijonov dolarjev.

Za sedaj lahko znanstveniki le domneva
jo, kaj bodo našli v notranjosti zemlje. Vrtal
na naprava bo verjetno spravila na površje 
temno kamenje neznane sestave. V drugi 
plasti, torej pod črto moho, je pritisk 2000- 
krat močnejši kot na zemeljski površini. To
likšen pritisk lahko napravi le takšno kame
nje, ki tudi dobi strukturo diamantov.

Ameriški »Mohole plan« pa ni In ne bo 
edini, ker pravijo tudi ruski znanstveniki, da 
so vse pripravili za podobno delo in da Išče
jo najprimernejše mesto na zemeljski po-

Sintetični vlakna imajo vrsto lastno
sti, zaradi katerih so uporabna v indu
striji in priljubljena tako za izdelavo go
spodinjskih predmetov kakor tekstilnega 
blaga. Vlakna so zelo odporna. Nylon na 
primer je v avtomobilski industriji že 
občutno izpodrinil platno. Sintetična 
vlakna so odporna proti kemikalijam in 
proti mikroorganizmom, lahko jih je 
prati in sušiti, prožna so, trajna in trpež
na. Kljub široki uporabi pa imajo umet
na vlakna tudi nekaj nezaželenih last
nosti. Tako na primer slabo vsrkavajo 
vodo. To je po eni strani dobra lastnost, 
ker se take tkanine lahko sušijo, po dru
gi pa na primer obleka iz njih ne vsr
kava znoja, kar je zelo neprijetno in 
nezdravo. Hkrati se take tkanine umaže
jo prej kot tiste iz naravnih vlaken. Ker 
nastaja na površini teh vlaken statična 
elektrika, se na takem blagu in sploh 
na izdelkih iz teh snovi zelo rad nabira 
prah. Seveda pa se moramo sprijazniti 
s tem, da ni mogoče izoblikovati vlakna, 
ki bi imelo vse zadovoljive lastnosti, to
rej da bi se lahko pralo in sušilo, da se 
ne bi mečkalo, da bi dobro vsrkavalo 
znoj, da bi ga bilo prijetno nositi, da bi 
bilo mehko in bi lepo padalo ter da bi 
bilo odporno, trpežno in poceni. Vseh 
teh lastnosti ni mogoče združiti v enem 
samem umetnem vlaknu, prav tako pa 
sintetična vlakna ne morejo popolnoma 
nadomestiti in izpodriniti naravnih. 
Kljub temu se zaradi vrste lastnosti sin
tetičnih vlaken in širokih možnosti kom
binacije z naravnimi bolj in bolj ures
ničujejo človekove težnje pri iskanju 
vlakna, če že ne idealnega, pa vsaj ta
kega, ki bo uporabno v kar največ in
dustrijskih panogah.

Naša dežela zdaj uvaža sintetična 
vlakna, iz katerih izdelujemo v doma
čih tovarnah razne potrošne predmete, 
na primer nogavice, jopice itd., ali pa 
tkanine za obleke, za gospodinjstvo i. dr. 
Vendar vse kaže, da nam jih v bližnji 
prihodnosti ne bo več treba uvažati. Pri
pravljena sta dva načrta za graditev to
varn umetnih vlaken. Eenega je pripra
vilo združenje kemične industrije Jugo
slavije, drugega pa Sekretariat za indu
strijo pri Zveznem izvršnem svetu. Gra
ditev tovarne sintetičnih vlaken zahteva 
Poslovno združenje tekstilne industrije v 
Leskovcu, koksarna v Lukavcu, kemična 
industrijska skupnost in »Hromos« v Za
grebu, dalje nekaj podjetij iz Hruševca, 
Skopja, s Kosova in Metohije ter iz Slo
venije.

Jugoslovanska investicijska banka je 
razpisala natečaj, sredstva za graditev 
tovarne pa bo dobil tisti, ki bo ponudil 
najugodnejše pogoje. Natečaj traja do 
letošnjega junija. Osnutke, ki sta jih iz
delala Združenje kemične industrije Ju
goslavije in Sekretariat za industrijo, 
bodo kasneje uporabili za elaborate.

Inff. C. V.

Opica Sammy potem, ko je prestala po
skusni let v raketi; čeprav je minilo 
od tega ameriškega poskusa že precej 
časa, so šele zdaj objavili prve posnetke 
s podrobnostmi o njem — tudi Ameri
čani niso več tako glasni pri objavlja
nju rezultatov o svojih vsemirskih po

skusih ...
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ŠPORT V JESENIŠKI ŽELEZARNI

Ugodna bilanca

Takšna je moderna telovadnica, ki so jo te dni zasteklili v Velenju

Zaključki prvega jugoslovan
skega kongresa za telesno kulturo 
kolektiva jeseniške železarne ni
so niti najmanj presenetili, mar
več samo še spodbudili pri delu 
za medobratna tekmovanja v raz
nih športnih panogah. Delavski 
svet je p’ovrh še sklenil, da bo 90. 
obletnico železarne in hkrati 40. 
obletnico ZKJ in SKOJ počastil z 
živahnejšo športno dejavnostjo. 
Športna komisija sindikalne po
družnice železarne Jesenice je se
stavila pestre načrte za celotno 
tekmovalno sezono, hkrati pa si 
omislila še poseben sistem za toč
kovanje, ki naj bi izluščil naj
boljši obrat, in sicer ne samo v 
posameznih tekmovalnih discipli
nah, marveč v vseh panogah. To

VELENJSKA PALETA — VELENJSKA PALETA — VELENJSKA PALETA — VELENJSKA PALETA

Vaditeljev manjka
Zakaj v velenjskem rudniku ne zaposlijo vsaj enega strokovnjaka za telesno vzgojo

Velenjsko društvo »Partizan- steklih v teh dneh, bo vsekakor 
Rudar« je precej znano v naši pripomogla k nadaljnjemu raz- lovno silo veliko narediti. Skrat- 
ožji domovini. Pred leti je prav mahu vseh športnih sekcij. Seve- ka, prav verjetno je, da bo Vele- 
to društvo postalo kamen spotike, da bo treba v Velenju zgraditi nje dobilo za Kranjem drugi zim- 
ko so združili športno in parti- vsaj še eno telovadno dvorano, ski plavalni bazen, 
zansko društvo v enoten, čvrsto vendar bo že sedanja znatno orni- Ena najbolj perečih točk ve- 
povezan kolektiv. Takrat je mar- lila pereče pomanjkanje zimskih lenjske telesnovzgojne dejavnosti 
sikdo novemu društvu prerokoval prostorov, ki so ga v Velenju ta- 
skorajšnjo »smrt«. No, kljub raz- ko zelo občutili vsa leta. 
nim prerokbam pa na »smrt ob- Letos pa se bodo v Velenju 
sojeni bolnik« še vedno kaže zna- smelo lotili še ene naloge, namreč

kolektivov in s prostovoljno de- prispeval za izgradnjo telesno-

Telesnovzgojni delavci v »Par

ke življenja. Lahko trdimo, da se 
telesnovzgojno delo v Velenju v 
marsičem vztrajno razvija in gre 
po poti napredka.

Velenjski »Partizan« ima 9 
sekcij. Vse seveda niso enako de-

gradnje zimskega bazena. Lokaci
ja je že odobrena ob rudarsko in
dustrijski šoli, idejni načrti so 
tudi že izdelani. Gre samo še za 
to, da se dokončno zedinijo za 
glavni projekt, torej za to, ali bo

pa so nedvomno kadri. Primanj
kuje jih v partizanskem društvu, 
prav tako pa v šolah. V vsaki sek
ciji imajo le po enega, največ 
dva »garača«, ponekod pa še ene
ga ne, zato se seveda sekcije ne
morejo tako razmahniti, kot bi bi- rigenta za godbo na 
lo želeti. Tudi na šolah je prema
lo moči za telesno vzgojo. Vele- vek ustvaril prave čudeže. V tako

je še zlasti povečalo zanimanje za 
ta tekmovanja.

Prireditve so bile zares mno
žične, saj so zajele več ko 7000 
delavcev in delavk jeseniške že
lezarne. Seveda moramo pri tem 
upoštevati, da so nekateri tekmo
valci nastopili kar v dveh ali pa 
celo več panogah.. Tako je n. pr. 
Janez Mlakar tekmoval v štirih 
atletskih disciplinah in zasedel 
štirikrat prvo mesto (100 m, 200 
metrov, daljina, višina). Marjan 
Medja pa je zmagal v teku na 400 
metrov in zasedel drugo mesto v 
teku na 800 m in v skoku v dalji
no. Razen teh dveh odličnih atle
tov lahko omenimo še znanega 
hokejskega igralca CenaValentar- 
ja, ki se je odlično izkazal v na
miznem tenisu, štafeti 4 X 100 m, 
nogometu in seveda hokeju na le
du. Podobnih primerov bi lahko 
našteli kajpak še več.

Odziv na tekmovanja je bil iz
redno zadovoljiv, enako pa tudi 
tekmovalni rezultati. Tako je sa 
mo v kegljanju na ledu tekmova
lo 20 ekip z več ko 100 tekmoval 
ci. Najboljši med njimi so bili 
delavci mehanične delavnice.

V odbojki je v 21 ekipah tek
movalo 189 članov, zmagala pa je 
vrsta Javornika III. Kar 28 mo
štev se je pomerilo v kegljanju

... , na domačem štiristeznem keglji-vzgojmh naprav, za kar gre temu še svojevrsten rekord pa so do_
kolektivu vse priznanje. Vendar ^ nogometašL Nič ne pretira- 
ne smemo pozabiti, da nam tudi vab fie iš da doslej še 
najlepse športne naprave prav ^ v jug0Slaviji hi
malo koristijo, ce nimamo ob na- dalo na ^ogomJetno igrišče kar 24 
pravah tudi sposobnih strokov- moštev! To5je uspelo jeseniški že 
njakov. lezarni. Elektrodelavnice s hoke

jistoma Valentarjem in Trebuša-tizanu-Rudar« pravijo o tem pro- Jkom so ala tudi v tej j j z 
blemu takole:

»Pred dobrim letom je velenj
ski rudnik namestil plačanega di- 

pihala. V

veliko žogo.
Se večji pa je 

»kraljico športov«
bil odziv za 

— atletiko.
, iigema za gouoo ua piuaia. v oi,,,rinn 197 klanov se ie nomerilo
J pičlem letu je en sam plačan člo- v aUetskTh disciplinah. Najboljšo

lavne in uspešne. Največ uspe- zimski bazen dolg 33 ali 50 me-
nje ima dve osemletki ter rudar- 
sko-industrijsko šolo. Na omenje-

kratkem času je godba »Svobo-

hov žanje vsekakor dvigalska 
sekcija, o kateri smo v našem li
stu pred nedavnim že poročali. 
Tudi plavalna, nogometna, roko
metna in smučarska sekcija so 
precej storile, zlasti za razvoj 
množičnega športa med mladino. 
Odbojkarji bodo verjetno krepko 
zaživeli s prihodom dr. Žarga, 
ki bo prišel v Velenje iz Kamni
ka, kjer je bil eden izmed glav
nih pobudnikov za razmah odboj
ke v tem kraju. Kegljači so tre
nutno brez kegljišča, zato ne mo
rejo razviti svojih načrtov.

Nedvomno največje uspehe pa 
so Velenjčani v zadnjih dveh, 
treh letih dosegli pri izgradnji 
novih telesnovzgojnih objektov. 
Zdaj imajo v Velenju krasen sta
dion z vsemi igrišči za nogomet, 
rokomet, odbojko, košarko in dru
ge panoge. Nedaleč od stadiona se 
razprostira lepo velenjsko jezero 
z urejenimi napravami za skoke 
v vodo in plavanje ter waterpolo. 
Te dni so dobili še sodobno, veli
ko telovadnico ob osemletki. S 
tem so v Velenju rešili problem,

trov. Ker že danes ogrevajo stav- nih treh šolah je več kot 1500 di-
be v Velenju s toplo vodo iz ve
lenjske termoelektrarne, bo imel

jaške mladine. Kljub temu pa vojni skok in se iz nepomembne- 
imajo v Velenju le dva poklicna ga ansambla razvila v eno naj-

ekipo so dale elektrodelavnice 
, (12.456), nato pa mehanična de
de« prav po zaslugi plačanega lavnir, nl 4221 Med nosamezniki 
profesionalca naredila velik ras- poi,vS Ja“"S

OHO, hudo, hudd so nas 
osramotili košarkarji Crvene 
zvezde, ki so turnejo po Poljski 
dopolnili še s tihotapskimi posli. 
Zgodilo se je celo, da sta dva 
državna reprezentanta potovala 
prej še posebej v Italijo, da sta 
tam nakupljeno robo nato lahko 
preprodajala na Poljskem. Tako 
sta svojemu športnemu slovesu 
storila kaj slabo uslugo in ka
zen dosmrtne prepovedi na
stopanja ju je doletela povsem 
zasluženo.

AHA, lepa je tudi ta. Letoš
nje tekmovanje v zvezni hokej
ski ligi se je zapletlo že kar v 
začetku — po zaslugi sodnikov. 
Le-ti so namreč sila pristranski 
in gostujočim igralcem ne dajo 
»dihati«. Nepristranski opazo
valci trdijo, da bo treba nekaj 
ukreniti, če nočemo uničiti tega 
tekmovanja. Toda kaj — to je 
vprašanje...

OHO, le kam — kolo? Tako 
se sedaj sprašujejo najboljši ju
goslovanski kolesarji, ki bi po 
prvotnem načrtu morali te dni 
dirkati »okoli Egipta«. Ker pa 
prireditelji niso ob določenem 
roku uredili vseh formalnosti, je 
naša zveza udeležbo reprezen

tance odpovedala. Vse lepo in 
prav, toda kje bodo sedaj treni
rali naši reprezentant je? Napo
sled smo vendar v olimpijskem 
letu...

AHA, Gortina. Ta italijanski 
zimskošportni paradiž je že dru
gič pokopal upe naših smučar
jev. Nezadovoljiva uvrstitev na 
cortinskih olimpijskih igrah 1956 
je sprožila čudno stališče jugo
slovanskega olimpijskega komi
teja do odhoda naših smučarjev 
v olimpijski Squaw Valley 1960, 
nedavni padci naših na skakalni 
prireditvi za cup Kongsberg 
istotam pa so ta sklep še pod
črtali. Gortina je pač ostala — 
Gortina (beri: krtina)...

OB ROBlj
Dolgoročna
investicija

V začetku tega šolskega leta t,r>'
1* ponovne natečaje za namesti^
prosvetnih delavcev-predavateljeV
raznih šolah. Skoraj povsod je 
treba natečaje za predavatelje ih

.vU3**1
ker se na prvi nateCaJ ni javil no',e,

di »

davateljice telesne vzgoje pona'

kandidat. Enako se je zgodilo tud- ^

sfdrugem. Razlog Je znan: ni
predavateljev telesne vzgoje in ' 
razmerno zelo majhno število Stud 

Priroanjl^
dosega samo v LR Hrvatski - P° v ( 
priliki - kakih tisoč strokovni3* 
za telesno vzgojo!

Skoraj obenem, ko številne ®3 
zadnjem času pa tudi delovni 

lektivl iščejo kvalificirane in *dl ^ 
predavatelje telesne vzgoje ali 
nike za športno razvedrilo zapos*6 
odraslih ljudi, pa skoraj nikjer 
beremo o natečajih za štipendije s 
dentom, ki bi se posvečali tem ^ 
iskanim strokam. Videz je, kakor 
bi bilo strokovno znanje naših k3* 
čih delavcev in nameščencev že ^ 
dostno, in bi se niti ne zavedali, 
nam za večjo proizvodnost in le‘ 
življenje niso potrebni tudi pop0 , 
spretnost, razpoloženje, čilost, k1 
vztrajnost in mnogo veščin, ki J1* . 
mogoče doseči z redno telesno v3“ 
igrami, na izletih ter pri organi*^ 
nem razvedrilu.

Po eni strani iščemo strokovni , 
za telesno vzgojo, hkrati pa Jik 
ne šolamo!

posebnim prk^c doSlelGlede na to 
njem objavljamo naslednje,

seveda bazen tople vode na pre- učitelja telesne vzgoje, in sicer na boljših godb v naši ožji domovi-
tek. Z delovno silo, gradbenim osemletkah, medtem ko si poma- ni. Ta ukrep rudnika je bil vse-

ki jim je dolga leta zadajal hude materialom in denarnimi sredstvi gajo na rudarsko-industrijski šoli '----------11— ;----- - ’----—
skrbi. Telovadna dvorana v za- verjetno tudi ne bo prevelikih s strokovnjaki, ki jim telesna
družnem domu je bila seveda v zadreg. Delavski svet rudnika je vzgoja sicer ni tuja, vendar pa to
prejšnjih letih večkrat zasedena z že sprejel sklep, da je treba za- delo ni njihov osnovni poklic. To-

kakor pravilen in vsi športniki se 
veselimo uspehov ter napredka, 
ki ga dosega »Svoboda«. Istočas-

karja (100 m — 11,8, 200 m — 25,3, 
daljina — 5,99 m in troskok 12,19 
metra), Igorja Luznerja v teku na 
3000 m (9:57,0), Marjana Medjo 
(400 m — 56,0) in pa štafeto 4X100 
metrov elektrodelavnic (Luznar, 
Preželj, Trebušak, Valentar — 
50,0). To so prav gotovo odlični 
rezultati, če upoštevamo, da se 
nihče med tekmovalci aktivno ne 
ukvarja z atletiko.

Malokalibrska puška je priteg
nila 24 obratov s 505 tekmovalci 
(107 ekip). Najboljši posamezniki 
so bili Edi Dobrovec (84), Metod 
Kolan in Jože Otrin (po 82). Ena
ko število tekmovalcev se je po
merilo še z belo žogico. Ekipa Va- 
lentarja (elektrodelavnice) je 
zmagala tudi v tej konkurenci.

V železarni je še mnogo od
ličnih smučarjev — dokaz je zma
ga na III. mednarodnih metalur
ških igrah. Iz železarne so tudi 
znani jugoslovanski reprezentanti 
Lakota, Klinar, Pračkova, Lan
gus, Zidar in še drugi.

Delo jeseniškega TVD »Parti
zana« pretežno sloni na članih 
kolektiva železarne. Najboljši 
med njimi so dosegli celo repre-

neznane podatke o skrbi za nove s ^ 
kovnjake na okrajnem področju 
Slavonskem Brodu. Tamkaj so ,e ^ 
načrtno začeli šolati predavatelje 
strokovnjake za telesno kulturo, 
kjer ni takih kadrov pripravije®1^ 
kar pomeni, da jih moramo vzS" 
sami. Slavonski Brod in Vrpolje 
dala šolati 1 predavateljev, trened 
in prednjakov. Okrajni ljudski o^, 

enega študenta iu
teivin sicer znano >

Xo!Ue*
Okrajni ljudski odbor daje prav *** 
štipendijo za enega slušatelja tre3 .

eno slušateu1^ 
zvezne Pre

Beogr3^
Občinski ljudski odbor v Slavonske« 
Brodu je namenil Štipendijo P° e 0 
mu študentu Visoke Sole za 
vzgojo v Beogradu in enemu na ^ 
pedagoški šoli v Zagrebu. Tudi 
ski odbor vrpoljske občine se je 
ločil za štipendiranje enega študc° 
telesne vzgoje na Višji pedagoški

Štipendira PO enega smucutu 
dentko na Visoki šoli za telesno ^ 
turo v Zagrebu 
vadko Filipčičev© in atleta

skega oddelka in 
prednjaškega oddelka 
njaško-trenerske Sole v

no pa se vprašujemo, zakaj ne bi ,entativni razred (Oblak Celes 
raznimi sestanki, tako da so mo- četi zimski bazen graditi že letos, da to velja samo za šolsko telesno mogli tudi za telesnovzgojno de- „ rnlnr):na } ’ dohrj
rali fizkulturniki marsikdaj pre- Po izkušnjah iz Trbovelj, Zagor- vzgojo in za društvo. Kaj pa pri >■
kiniti s svojim delom. Nova mo- ja in drugih velikih rudarskih tem prispevajo tisti organi, ki bi
derna telovadnica, ki so jo za- središč vemo, da se da ob podpori lahko poskrbeli za telesno vzgojo Ce se ozremo na res velike uspe-

ŠAH V DELOVNIH KOLEKTIVIH

Spet Ij ubij anski vrvež

odraslih, torej že zaposlenih? 
Rudnik lignita v Velenju ima za
poslenih več tisoč rudarjev, med 
njimi najmanj tisoč mladine v 
starosti okoli. 20 let. Ali ne bi bi
lo pravilno, da bi rudnik namestil

he v kulturni dejavnosti, bi tudi 
za športno delo lahko tem bolj 
upravičeno zahtevali takšnega 
poklicnega strokovnjaka. Ali je 
morda telesna vzgoja in zdravje 
delavcev manj vredno kot pa kul-

enega ali dva plačana strokov- turna dejavnost? Prepričani smo, 
njaka, ki bi se poklicno ukvarjala da bodo pristojni činitelji spo- 

T inhllanskih sindikalnih ša- net lie medtem ko sn lani bile 53010 5 telesnovzgojnimi naloga- znali nujnost, da tudi za telesno- 
hovskdi ekio se ie naoosled snet samo tri Skupno tekmuj torej mi med rudarji? Nedvomno bi vzgojno delo med rudarji čimprej 
lotila tekmovalna mrzHea Okrai samo v Liubliani 48 šestčlanskih bil tak strokovnjak (še bolje, če dobimo vsaj enega plačanega

sSsSSSŽ

prezentantki Adi Klančišarjevi.
Seveda pa je na Jesenicah 

največ zanimanja za hokej na le
du. Ekipa, trikratnega državnega 
prvaka je hkrati tudi moštvo že
lezarne.

Vsi ti lepi tekmovalni in 
vzgojni uspehi kažejo, da ima 
šport na Jesenicah že dolgoletno 
tradicijo, njegovi nosilci pa so 
prav delavci. To niso dokazali 
samo na medsebojnih tekmah in

venstvo za sindikalno šahovsko tudi v ostalih krajih Ijubljanske- 
prvenstvo Ljubljane. In ne samo ga okraja.

movanj, bodisi s strokovnim de
lom. Doslej je rudnik ogromno

dejavnosti
rudarjev.«

velenjskih
P. kvalitetnega športa. S. Ivkovič

razpisala! Tudi pripravila je že 
vse potrebno, da je tekmovanje 
steklo kakor je treba.

Letos je bil odziv podružnic 
številnejši kakor vsa prejšnja le-

Moštvo Inštituta »Jožef Ste
fan« brani v I. in najelitnejši ligi 
prvenstvo, ki ga je premočno 
osvojilo lani. Boj za prvo mesto 
utegne biti letos bolj izenačen kot

Zimske igre 
Elektre

ta. Tako so prireditelji morali v minuli sezoni, kajti ni dvakrat 
razvrstiti prijavljene ekipe kar v reči, da so lanske visoke zmage

vendar zazibale inženirsko ekipo 
v spanje favorita. Sicer pa —po
čakajmo. Ekipe so bile razvršče
ne v turnirsko tabelo v nasled
njem zaporedju: 1. DOZ, 2. Na
rodna banka, 3. ekipa slepih »Ka
rel Jeraj«, 4. Železničar I, 5. »Jo
žef Stefan«, 6. RTV Ljubljana, 7.

Ugodne snežne razmere so ta- Litostroj 1, 8. Elektroprojekt, 9. 
koj izkoristili prizadevni športni PTT I, 10. DSNZ. 
delavci Zveze sindikalnih šport- Tudi v II. ligi je 10 udele- 
nih aktivov Elektre ter za danes žencev. Novinca Delo in Rog, ki 
in jutri razpisali svoje IV. zim- sta se na temelju lanskih prvih 
ske športne igre. Ker so ta tek- mest v III. ligi uvrstila v to sku- 
movanja že po tradiciji pomem- pino, mnogo obljubljata. Vpraša- 
ben športni dogodek, nanj še po- nje pa je seveda, kako se bo kon- 
sebej opozarjamo ljubitelje zim- čal prvenstveni ples. Turnirska
skega športa. Tekme bodo na 
Partizanskem vrhu nad Trbovlja
mi v organizaciji delovnih kolek
tivov podjetij Elektrarna Trbov
lje im, Elektro-Trbovlje. Podroben 
spored je tak:

DANES — ob 14. uri otvoritev 
ter ob 14.30 tek na 5 km;

JUTRI - ob 10. uri veleslalom 
in ob 14. uri razglasitev rezulta
tov in zaključek.

tabela: 1. Litostroj II, 2. Lek, 3. 
PTT (delavnice), 4. Delo I, 5. Za
vod za soc. zavarovanje, 6. OLO, 
7. Ljubljanske mlekarne, 8. Že
lezničar II, 9. Rog, 10. Obč. sind. 
svef Šentvid.

V tretji ligi je 10 udeležencev, 
v četrti in peti pa jih je po devet. 
Za igralni dan so določili torek, 
tekme I. lige pa bodo — kot je že 
tradicija — v šahovskem Domu.

Gibčnost in gracioznost — lepi vrlini deklet, ki se ukvarjajo s telesno vzgojo, Ne zamudite torej,
vključite se v naše vrstel

najkoris*111
:uV»“

Zagrebu.
To so dolgoročne, 

investicije za razvoj telesne k1 
na posameznem področju. VsaK ^ 
predek množične športne dejanj*0 
vsaka reforma v šolah in pove#1 ^ 
programa telesne vzgoje ter Spofi i/ 
ga razvedrila zunaj šole pri08* , 
obrise spopada s stalnim vprašani®^ 
kje naj dobimo strokovne kadre- ^ 
ozko grlo se da razširiti samo s ^ 
kim postopkom, kakršnega so 
v prej omenjenem okraju. ^ j 
zgled bi morali posnemati tudi ^ m 
Vsako zamujanje pomeni hkrati 
odlaganje izboljšanja razmer na 
občutljivem in pravzaprav najo^ 
Ijivejšem kraju. H- ^

Kaj pa 
zavarovanje?

V množični športni dejavnost i 
še več nerešenih problemov, 
temi je prav gotovo pomembno 
sanje zavarovanja poškodovani* 
movalcev, ki bi se dalo 
osvetliti na konkretnem primeru- ^ 
lavec C. iz ladjedelnice v Pulju ^ 
igral na domačih delavskih i£ral1 .. 
svoj obrat. Pri tem je nesrečno ^ 
dei in si zlomil ramensko kost 
nerodno, da se zdaj že dva nie 
zdravi v rovinjski bolnišnici. 
čas odteguje zavod za socialno ^^ 
rovanje ponesrečenemu petino . 
služka, ker se pač ni poškodoval 
delu in na delovnem mestu.

Tako je sodelovanje pri špori ^ 
razvedrilu odraslih delovnih Uu . ^ 
čeprav tod število nezgod ni ve\.y 
jih pa ni mogoče povsem izklju^1^ 
postalo za udeležence nevarno ^ 
ganje, saj se delavci na opozoril0 ^ 
tem primeru s skrbjo sprašujejo^ ^ 
ne bi bilo mogoče zasnovati 11 ^ 
drugačno zavarovanje za primor 
kih sicer redkih, a vendarle m° ^ 
čih nezgod in začasnih nesposob^
za delo? Bodisi s kolektivnim z‘a'eia'

•Ž3V'rovanjem za vse udeležence 
skih športnih tekmovanj pri W 
nem zavarovalnem zavodu? Bools‘ 
obveznostjo sindikata za vse uo ^ 
žence delavskih športnih iger, ^ 
nadomestil morebitno škodo POIie 
čenemu članu?

Vsekakor sindikat iz svoji*
red'

nih sredstev ne bo mogel Kriti ^ 
teh stroškov, saj gredo skoraj -aiu

sin61110
izdatki za prirejanje in sodelov* 
v delavski športni dejavnosti na 
gov račun. Hkrati pa le ne 
dopustiti, da bi to nerešeno vPraa^ 
nje zadrževalo delavce in name5 
ce pri sodelovanju na teh prijet° 
koristnih in zabavnih igrah, ^ 
in tekmovnjih.
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vedno pameten. Ze stokrat sem*VC! 1 _ > ptUllCbCl£. M-iU O l/1/ IV1 tl U .1C1II
Jeiaio i- k(^o te je napravil takega! Nipak 

-j u<^?’ ^ ne daj0 boljšega P<Jlo-.Ta - - hvalnega oficirja . . .«
Spremljevalec 

je začel
»j, posmehovati.

^voj c«’ “e • . . Mar misliš, da je lahko biti 
ta ^geillIjevalec?« mu je Gruj o vrnil milo

<lantuifLala sta se in se napotila v inten- 
Stečai 0’ ker bila večerja že pripravljena,, 
•el a sta brigadnega komisarja, ki je pri- »j? nekod.
Vorit? c110 Prav, Iso, da se vidiva. Pogo- 

»Au ♦ moram s teboj.«
tako<i?« ga je vprašal obveščevalec, 

kbarn -brej pojej, potem pa pridi! Tudi jaz 
Vor u opravke. Kasneje se bova pogo- 
komjca kaj še ne mudi tako zelo,« je rekel 
bi 7^?1r *h odšel z dolgimi koraki. Nikoli 
dilo.^1 boditi počasi, vedno se mu je mu-

*hisar0 80 zamislil. Lo o čem se hoče ko- 
i^S^ovor ti z menoj? Ali mu je ko. 

k*i aht ie vse povedal? »Sicer pa,« je re- 
* (af? Sias, »kaj bi, če mu je povedal, mu 

" “ ‘ Upam, da me bo razumel.«
Je Dal(? glas, »kaj

h« kTi' z roko. Tako ravnodušen pa 
»7* •’ skrb ga je začela gristi.
1» si naletel nao« i. "o iiftietei na drugo mino, Isan,«

Žo t Oglasil Grujo. »Ne bo dobro, ko so se 
ko^ husarji vmešali. Tem je težko priti na 
litičn ’ saJ veš. vsako stvar jemljejo s po- 
tkupai ^Iati- Kjer se začne politika, pa vse 
te ^ ze ^ več tako preprosto, zlasti če 
Vati “hiejo v Precep in te začno prepriče-

smo si jih omislili, Grujo. Ljudje 
litif do opravljati svoje dolžnosti. Tudi po- 
lini«”0 treba gledati na reči. Linija je 

»n Jjonec koncev smo komunisti.«
kbro' tako Praviž. Boš že 

Prt komisarju. Ne bi se 
J:;. ^ /in h er človek

videl, 
rad za- 

vendar . . Kadar 
rži, se

,r_____ _______ !e kaj si
rtoril narobe? Skušam ugotoviti, ali 

kie česa zabrkijaj ...«

Vsi',.\'okH'e in se pn tem resno drži, 
6jj,t ,..r!aJl)re,) vprašam: Grujo, 
tdse,

In „vlšla sta do kuhinje, se pogovorila to 
polnil0 8 kuharico, dobila jod ip jo molče 
be^v^vila. Dobrodušni kuharici sta se zdela 

hi nenavadna, preveč resna sta bila. 
tin, ^o, fanta, kaj je? Nekam kislo se dr- 

•8°. se vama povesili brki?«
Mia-fihrtja, tudi tebi ni vedno do smeha. 
testuia Prav tako smeva biti kdaj pa kdaj 
^flin Prtivijo, da le cigani govorijo med 
*ovoHiGruJ® ln iaz to upoštevava,« je od- 
n,. ,"1 Iso, vendar s takim glasopi, da Je 

S* Prizadel.
v fni, s;° Je še nekaj borcev, Z menažkami 
Cif, i**!! so drug za drugim stopali h kotlu, 

in Iso sta šla,
bii 'a Poti proti brigadnemu štabu, ki je 
k(, v sosednji hiši zraven razpotja in črpal- 
zii ^es dobrega vodnjaka, je komisar opa- 
pf0J;“Veščovalnega olicirja in mu stopil na-

.“^aj ko bi se malo sprehodila, Iso? Po 
ju nama ho to koristilo. Sicer pa bi bilo 

ttlip ' da bi tista redka juha ostala čim 
Pie z sa v želodcu. Ne vem. kako to, zad- 

tase sem nekam prepogosto lačen.« 
n«, v juh, je pij0 maJo krompirja. Od česa 

bii človek sit? Tisti košček mesa in 
tou?; 'taj Je to za nas? S tem le rahlo po- 
jnv^o lakoto,« je Iso poprijel komisar- 

Cii sel. Tudi sam ni bil posebno sit. 
hr^ndar tokrat ni toliko razmišljal o 
Vatn], kolikor o tem, kaj se bo komisar 
»o / * njim. Stopal Je ob njem in nestrp- 

Cakai na začetek

ta)
Mi

mi *Veš, Iso,« je navsezadnje le začel ko- 
’ 1(0 rta bila že precej daleč od ku- 

tviu?’ i*53-'- naravnost, nisem zadovoljen s 
ijfjhti delom. Odločil sem se, da ti to od- 

'b povem. Kaj misliš«
“ostal Je In se obrnil k njemu.

63 -'e vem, kaj hočeš reči, Gazo,« Je Iso 
''S; rti komisarja po imenu. Bolj po_ 

bi mu bilo. če bi komisar takoj vse

povedal. Tako pa ni vedel, s Sim naj začne, 
ali s tistim, o čemer se je pogovarjal s ko
mandantom, ali pa morda s čim drugim.

»Težko je govoriti o lastnih napakah, 
če ne veš vnaprej, kaj ima sogovornik v 
mislih. Nihče ni brez napake, človek se po
gosto zaleti in pripoveduje to ali ono, kar 
ni z določeno temo v nobeni zvezi, nazadnje 
pa mu to bolj škoduje kot koristi. Zato je 
bil Iso previden. Precej izkušenj je že imel 
s pogovori te vrste. Komisar je rekel:

»Naštejem ti lahko več razlogov. Tole 
na primer. Pred teboj je bil Branko bri
ga,dni obveščevalni oficir. Saj ga poznaš!
Z menoj je več sodeloval. Dan za dnem sva 
se pogovarjala, to in ono sva obravnavala.
Se posebnega pomena pa je, da sem ves čas, 
kar je Branko opravljal to dolžnost, vedel 
za vse. kar se dogaja v brigadi, kaj dela 
ta, kaj oni in tako dalje. Nočem trditi, da 
je treba za tovariši vohuniti, določene stvari 
pa le moramo vedeti, da bi lahko pomagali, 
če bi ugotovili to ali ono pomanjkljivost.«

Iso je molčal. Razmišljal je o komisarje
vem očitku. »Za to torej gre,« si je rekel. 
»Komandant mu ni povedal ničesar.«

Komisarjeva zahteva se mu ni zdela 
upravičena, vsaj v toliko ne, da bi moral 
vse te reči opravljati obveščevalni oficir. 
To Je dolžnost vseh političnih delavcev, ki 
jih je v brigadi mnogo več ter lahko pravo
časno priskočijo na pomoč In popravijo na
pake.

»Mislim, da si me razumel,« je rekel ko
misar, ki je očitno pričakoval Isov odgovor.

»Da. Toda obveščevalni oficir ima opra
viti saino tam, kjer se sreča s sovražni
kom.« je Iso razložil svoje stališče, ki pa 
komisarju ni bilo všeč, zato je brž odgo- 

' voril.
»Kaj? Mar se bomo ukvarjali s čudnim 

sumničenjem, z mislijo na vohune, namesto 
da bi se zavzemali za konstruktivno poli
tiko?« se je razjezil Gazo,

»To je bila le domneva, komandantu 
sem povedal -svojo misel. Hotel se izvedeti 
njegovo mnenje, pričakoval sem nasvet, to 
pa ni napaka. Beseda ni konj ..«

»Da, to je res, toda komunisti smo 
ljudje posebne vrste, fantaziranja ne po
znamo. Probleme moramo kritično ocenje. 
vati, pri tem pa ne smemo pozabiti na 
objektivnost in samokritičnost, hočem reči, 
na zavest.«

»Mislim, tovariš Gazo, da meni tega ne 
moreš očitati. O svojem delu ne bi mogel 
reči nič slabega. Mislim, da je dobro. Ce 
ni, pa ml dajte kako drugo dolžnost, meni 
bo prav. Borec sem. zame je vsako mesto, 
vsak položaj torišče boja. Vendar mi do
voli, da prikličem v spomin tvojo nedavno 
misel, ki sem jo slišal na partijskem se
stanku. Takrat si rekel, dobro se spomi
njam, dobesedno tole: .Komunisti so ljudje, 
ki morajo tudi takrat, kadar so v obroču, 
gledati ven, naprej, dalje. . Tako id po
vem, po mojem mnenju je ta misel najpri
mernejša prav za nas obveščevalce.«

»Iso, tvoje razglabljanje mi ni všeč,« mu 
Je komisar segel v besedo. »Nisem mislil 
na to, o čemer ti zdaj govoriš. Rad bi se 
s teboj pogovoril, rad bi. da bi mi pomagal 
pri nekaterih rečeh, ti pa takoj to, ono . . .«

»Da, očitaš mi, da fantaziram. Človek, 
moram se braniti!« je vzkliknil Iso.

»Ge česa bi se branil? Malce drugače pa 
bi res lahko postavil. No, to bi rad,« mu 
Je odgovoril komisar.

»Prav rad, vendar bom v takem primeru 
spet postal komisar «

9e sta razpravljala, nazadnje pa sta oba 
menila, da sta se pogovorila o vsem. Potem 
Je Iso razložil komisarju svojo domnevo 
o vohunu v bližini divizijskega štaba. Ko
misar je sam načel to misel

»Poslušaj, Iso, to ni nemogoče.« je resno 
spregovoril. »Vendar, kakor je rekel ko
mandant,« komisar se je zamislil in začel 
skimavati, »veš, to ni tako preprosto. Naj
teže je kar tako govoriti o tem,« Je Gazo 
stisnil ustnice.

»Razen Gruja, tebe in komandanta ne 
ve za to živa duša, nikomur drugemu ni
sem povedal. Vidva vesta, pa se pozanimaj
ta! Morda bi se bilo treba s kom v diviziji 
pogovoriti o tem. Vendar menim, da za 
sedaj še ne bi tega načenjali. Gjudje bodo 
mislili, da sem vaju nagovoril.,. Saj veš, 
kako Je . . . Menili bodo. da sem vaju pri® 
pravil do tega, da sta sprejela moje stališče.

Morda M kdo narobe razumel... Saj veš.
aradi tistega sestanka.«

Namerila sta se proti štabu. Komisar je 
topal počasi in razmišljal. Cez čas je rekel:

»Dobro, Iso, s komandantom se bova 
menila. To naj ostane med nami, tl pa 

delaj. No, saj se bova še videla, če ne boš 
kam šel.«

»Sele Jutri nameravam na pot. Drevi 
lil rad malo počival.«

Grujo Je bil strašno radoveden. Kot po 
naključju se je približal in takoj hotel ve
deti, kaj je bilo. Iso, njegov predstojnik, 
je bil očitno dobre volje. To je Grujo takoj 
opazil.

»Komandant mu ni povedal, kaj?« je po
hitel z vprašanjem,

»Povedal mu je. In kaj potem?« je Iso 
od strani pogledal tovariša.

»Da mu je povedal?« se je čudil Grujo.
»Povedal, povedal, če ti rečem. Aii ni

maš ušes?«
»Komisar torej misill drugače, kaj?«
»Misli prav tako z možgani kot drugi 

ljudje. Kako naj bi sicer?«
»Ne delaj se neumnega, ne onegavi! Po

čutim se kot na, žerjavici, ti pa . ..«
»Jaz pa zbijam šale, saj vendar vidiš. 

Delaj, Iso, tako je rekel, vendar jezik za 
zobe!«

Grujo si Je oddahnil, kakor da se mu 
je kamen odvalil s srca, nato pa se je zrav
nal in stopil za Isom k počitku

Se dolgo sta se menila. Preden sta za. 
spala, sta sklenila, da se l/Osta ponoči od
pravila proti Buljuku.

6
Divja hruška Je označevala kraj, kjer 

sta že večkrat počivala nerazdužljlva zve
sta tovariša.

Izpod hruške si se lahko razgledal po 
terenu. Tam je bilo nevarno, ker do sovraž 
nika ni bilo daleč.

Pod sovražnikovimi položaji sta lez a 
Iso in Grujo. so jih izogibala v velikem 
loku, se skrivala v noč in grmovje ter lez a 
v zaledje. To pot se jima Je ponudila še 
ena pr.ložnost za varnejšo pot. Močna sapa 
Je vlekla in dušila njune stopinje, ko sta 
lezla skozi, grmičevje.

Težki oblaki so se razpenjali čez nebo, 
nikjer ni bilo nobene zvezde, noč pa je po
stajala od trenutka do trenutka temnejša.

Vendar sta partizana stopala tiho in v 
prepričanju, da ne bosta naletela na so
vražnika. ISO je večkrat pogledal na uro 
s fosfornimi številkami. Cas je mineval ne
navadno počasi. Gruju se je zdelo, da, nista 
še nikoli tako dolgo lezla po gozdu. Pa sta 
le napredovala.

Sovražnik je spet zasedel Rdeče grede, 
zato sta se jih morala izogniti. Zaradi tega 
Je bila njuna pot poldrugo uro daljša.

Polnoč je bila mimo, ko sta prispela v 
bližino studenca.

»Ali je še daleč, Iso? je tiho vprašaj 
utrujeni Gruje in se počasi spustil na star 
hlod.

»Si se naveličal, kaj? Saj ni več daleč!« 
»Zdi se mi, da sem si zdrsal noge do 

kolen. Najraje bi se kam zavalil in zaspal. 
Spal bi celo večnost,« je tožil Grujo.

»Že dobro, že,« je tiho odgovoril Iso. 
»No. odpočij se, jaz pa bom tačas pogledaš, 
kaj’Je zapisano v knjigi.«

Iz votlega debla je vzel menažko, jo 
odpri in našel v njej logarjevo sporočilo. 
Zanimalo ga je, ni mogel dočakati dneva. 
Navsezadnje se je odločil, da ho zadostil 
svoji radovednosti^ Slekel je plašč, si ga 
vrgel čez glavo in legel na tla.

»Grujo, poglej, ali sem dobro pokrit. 
Zdaj bom prižgal baterijo,«

»Kar dobro je. Beri! Bevi konec lahko 
potegneš malo navzdol. . .«

Iso je bral:
šele danes dopoldne so se nehali moto

viliti tod okoli. Po vašem napadu na Rdeče 
grede so pretaknili vsak grm. Strašno sto 
jih zmedli.

Tudi po vaseh so vohljali, nekaj se jim 
je zdelo sumljiva, Na položajih jih je mno
go več kot poprej. Na Rdečih gredah sta 
dve stotniji. To vem zanesljivo.

Večina vojske je odšla tja dol, k morju. 
Ne vera še, ali so šle tiste okrepitve, ki so 
jih bili pripeljali. To je mogoče, morda 
pa so tudi zamenjali enote. Vsepovsod jih 
je polno. V mestu je nekaj narobe.

Davi sem se vrnil. Šel sem po tobak in 
po nekaj za gospodinjstvo. Srečal sem J. 
Dejal je, kar prilagam. Rekel je. da je zelo 
važno. Nekje je slišal, da ga bodo nemara 
premestili. To mi je povedal. Ce bi se zgo
dilo . . . Povejte, odločite, kaj naj stori!

Vse kaže, da bo prišel. Tudi sam še ni
sem star, čeprav mi žena to kar naprej 
očita. Pravi, da sem že celo večnost upo
kojen. Vidiš, tako se ti godi, če ti je šest
deset let. Zdravo!«

»Ta se bo še v grobu šalil,« je pomislil 
Iso in obrnil list. Podatki, ki jih je poslal 
J., so bili zares zanimivi. Opis ustaških in 
Italijanskih enot:

»Prišla je nova italijanska divizija, prejš
njo so umaknili. Menda so jo naložili na 
ladje, ki plovejo proti severu. Tako sem 
slišal, vendar ni zanesljivo. Najbrž gre za 
trenutno zamenjavo.«

Iso je bral in razmišljal o podatkih. 
Ugotovil je, da je tisti ustaš, ki ga je bi! 
Grujo ujel, povedal resnico. Vse do podrob
nosti se je skladalo s sporočilom J.

»škoda, da jo podlegel ranam,« je po
mislil Iso, ta bi nam povedal še precej 
zanimivih reči.«

Vstal je in si ogrnil plašč, ker Je bilo 
hladno.

»Glej ga, kaj pa dremlješ? Saj si za» 
spal!« je zašepetali in rahlo sunil Gruja. 
»Vstani, na pot!«

»Dalje?« Je zastokal zaspani spremlje
valec. »Ge kam?«

»V Buljuk, človek, saj veš, tja sva s® 
namenila. Vstani!« je šepetal Iso.

»Koliko je ura?« je prav tako Uho po. 
izvedoval Grujo.

»Pol dveh.«
»Ali ni malo pozno zn Buljuk?« se Je 

brž zganil Grujo. »še dobro poldrugo uro 
imava, uro in ohoho, kakor pravijo Bo
sanci. Kako bova prišla nazaj? Seveda č® 
sploh misliš, da se bova živa vrnila . . .«

»Živa aii ne živa, vstani, lenoba zaspa
na«, mu Je obveščevalec odločno segel v be
sedo.

»Eh, fant, le kam greva?« Je zamrmral 
zaskrbljeni Grujo, si oprtal brzostrelko in 
se prestopil

os-^ifočila, vremenska napoved in 
13 n„ rtiila ob: 5.05, 6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 
oi, - 15-00, 17.00 — radijski dnevnik 

l9-30, 22.00, 23.00 in 24.00.

NEDEGJA, 24. JANUARJA
Itoferi0 Veseli zvoki — 7.30 Radijski 
Sltoar ln Prireditve dneva — 7.35 
tuJl^hrice narodne pesmi — 8.00 Mla- 
^.^Ka radijska igra — Dimnikarček 
9-40 z Slast10 v no,vi teden — 
brJr,JtreSimi|r Baranovič: Z mojih

NA VALU 327.1
Arniču — 11.30 Pionirski tednik — drugi kmetovalci aktivno delajo v go- 
11.50 10 minut z Ansamblom Stamte spodarskem sodelovanju, potrjuje^ da 
— 12.00 Orno in belo — 12.15 Kmetij
ski nasveti — dr. Rajko Rakovec:
Zakaj Je treba zatirati Zajedavce do- udariti je treba 
mačito živali — 12.25 Domači napevi 
izpod zelenega Pohorja — 12.45 Za
bavni orkester RTV Bjub jana —

šl egov — 10.00 Se pomnite tovar - 
10 3o' ®°£o Gevec: Daleč od doma — 

Iž repertoarja Zabavnega or- 
Zano RTV Beograd — 11.00 Parti- 

pesmi in koračnice — 11-30 
iiiT^JSka reportaža — Silvo Matelič-12 jf. Bola pota v -Kranjski gori — 
žira Na,rt poslušalci čestitajo in po- 
ZT prijajo — I. — 13.30 Za našo vas 
b6 rt-t® Majhen koncert lahke glas- 
ij, ~~ 14.15 Našd poslušalci čestitajo 
r PCzdravUajo — II. — 15.30 Ope- 

JS® melodije v plesnem ritmu — 
dlj Humoreska tega tedna — Arka- 
jjj, Averčenko: Mož zgovornosti — 
Po” Poskočna medigra 16.23 Iz 
£v rtnijeve opere Madame Butter- 

16.55 Sestanek z melodijami

Športni tednik — 20.00 Portreti z
Broad-waya - Vlil. —Harry IVarren — 
20.45 Kulturna kronika — 2i.oo--22.50 
Koncert orkestra Slovenske Filhar
monije — 22.50 Tri skladbe za čem
balo Igra Isabelle Nef — 23.00 Plesni 
orkester RTV Ljubljana — 23.35 Go
dala za lahko noč.

TOREK. 26, JANUARJA
8.05 Jutranji sipored solistične 

glasbe — 8.36 Radi bi vas zabavali — 
9.20 Z našimi solisti v znanih ope
rah — 10.10 Izberite melodijo tednal

Evridika — 11.25 Za šolarje — Da- srni in napevov — 20.43 Zabaivrn or- 
rioka Majer- Pazi strese — 11.55 Or- kester Andre Kostelanetz — 21.00 So- 
kester Afred Scholz — 22.00 Pesmi dobpa sovjetska lirika — 21,40 Ko-

SpGČGliU DtVUMIt 41» V <111J It. j i*j«. , 1*1»
zadružni sveti že odločajo o nadalj
njem razvoju odnosov na vasi. Po

ba, da z vključevanjem 
uslužbencev kmetijskih 

zadrug v zadružne svete in upravne
_____ _______ _______ odbore v veliki meri odpravljamo vr-
13.30 Arije iz oper G. Verdija — 14.10 zel, ki je nastajala pred tem med čla.
Narodne s harmoniko — 14.26 Žani- 
mivositi iz znanosti in tehnike 
14.40 Našd poslušalci čestiitajo in po_

12.15 Radijska krneč- momi intermetzzo — 22.15 Po svetu zdraivljajo — 15.40 Na platnu smoiz Vojvodine 
ka univerza — In.g. Emilija Letonja: 
O kvairu živil — 12.25 Pisani zvoki z 
Dravskega polja — 12.45 Hitri prsti
— akordeooist liler Pataccini — 13.30 
Poje Komorni zbor RTV Ljubljana 
p. v. Milka Škobemeta — 13.45 Po
pularne orkestralne melodije — 14.25 
Za šolanje — -Kdo je našel Jurčka
— 14.55 Mali intermezzo '— 15.40 No
vost na knjižni polici — Boris Re
žek: V grebenih in stenah — 16.00

jazza — Jazz pod drobno©!edom — videli 
23.10 Nočni koncert.

16.00 V dvoranah Svobod In

ni delovnega kolektiva zadruge in 
kmetovalci-zadružniki. Tudi v delav
skih svetih, v katerih skupno odloča
jo in glasujejo za posamezne ukrepe, 
se stališča zbližujejo in enačijo. De-

prosvetnih društev — VIII. oddaja — lavci kot tudi zadružniki neposredno

PETEK, 29. JANUARJA

KUD Svoboda )>Fran Mencinger« iz 
Javornika — Koroške Bele — 16.30 
Smučarjem v razvedrilo —' 17.10 Na-

^ , rodne pesmi poje Anica Čepe, spre m-
8.05 Jutranje glasbeno popotova- ,^a orkester Radiotelevizije Beograd, 
— 9.00 NaŠ Podlistek Dr. NllkO r!ir-i ir »n i- nuJSon . i n on H/. _I*? 1/1

%
Vari?'30 ladijska igra — Nikole J. 
13 iV^ov: Deveti val (ponovitev) — 

SerS©j Prokofjev: Klasična sim- 
l8 4n r l8-30 Trio Pierre Dorsev — 
Isb Z Veselimi planšarji — 20.05

melodijo tedna — 21.00 Lju- 
u,netniške sobe 00',K v*'**0- - Mi vam igramo 

deželo sanj

-naju ran — Tfnrn rvr» __ 1710 Sestanek
Ope- _ 11.00 Majh^ ^tonSkl_ koncert ^ ^Kaleijoskop 2abav-

porteža o° b^ v^^b, H^ašid ^skladb 
skladatelji pišejo za otroke — 12-00 
Kitarist Laurindo Almeida — 12.15 
Kmetijski nasveti — Ing. Janež Pe
ro všek: Izkoristimo zimski čas za
sklepanje pogodb o sodelovanju —
12.25 Domače polke in valčki — 12.45 
Ljubljanski komorni zbor p. v. Mla
dena Pozajiča poje pesmi la Bosne in 
Hercegovine — 13.30 Popularne lta_
Ujanske skl adbe tavaj a Mariborski 

22.15 Želite Instrumentalni ansambel — 13.50 Dvo-

— 18.20 Iz slovenske solistične glas
be — IV. — Benjamin Ipavec — 18.45 
Domače aktualnosti 20.00 Mozaik za 
zabavo — 20.30 A. P. Borodlin: Knez 
Igor — opera v 4 dejanjih — Prolog 
in I. dejanje — 22.15 Kvintet Kampič 
in Ljubljanski jazz ansambel — 22.35 
Koktajl popevk — 23.00 Poročila in 
pregled tiska — 23.10 Modema plesna 
glasba — 23.30 Josef Suk: Godalni 
kvartet št. 2 oip. 31.

kiavH movič: Sonatina za klarinet In

23.10 S 
23.40 R.

Sonatina za

PONEDELJEK, 25. JANUARJA
simfoničnimi plesi in

8 40 Narodne pesmi Robert Schumann: Tretja simfonija b.su isarocuie ^ nn tt Vri
vokainl kvartet 9.00

tari'05 Med
STiKs, .■■H
sr; Podlistek — dr. Niko Zupančič: 
8.20T1?! H® slikarja Ažbeta I. — 
he .orali smo za vas — 10.10 Oper- 
pet Uverture ter intermezzi — 10.40 
p minut za novo pesmico — 11.00 
a °uni zvoki — 11.05 Za šolarje — 
p' Kupun: Ju-ju — 11.35 P, Sivic: 
VaL skladb za klavir — I, Petrič: 
Pet clie na Bartokovo temo — 12.00 
uTa^Pevk za pet pevcev — 12.15 

kmečka uri
k. -ijfrt ot:rok naj bo . 
jStcipajo Zadovoljni Kranjci
l. K0,i'a Hftroliffnn-iia.. Vli kilet

spevi te francoskih oper — 14.25 Za- 
nimovsti ta znanosti in tehnike — 
14.40 Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 15.40 Naši popotniki na 
tujem — Karel Kos: Po švicarskih 
cestah, šolah In ustanovah — 16.00 
Z glasbo v dobro voljo — 16.45 15 
minut z orkestrom Harry Hermann 
— 17.10 Razgovor z vofllMol — 17.20

za pet
„ a kmečka univerza — Nena 
zar: Otrok naj bo zaželen — 12.25 

— 12.40
Vu kleti, suita 

‘Vskih pesmi IS^O Igra pl-
kan."'3 Hereigonja;
Ikavskih pismi
r^“l_orkesrter LM p. v. Rudolfa Sta-
jovl- ~ 13,50 Samospevi Antona Ba
letk, ~ 14-05 Zavrtimo zabavno ru
ni?' — 14.25 Za šolarje — F. Filt- 
ža t Pohorski bataljon — 14.55 Takt 
V taktom — 15.40 Meto Jovanovski: 

senci novogradnje — 16.00 V svetu 
vernih melodij — 17.10 Srečno vo-ž- 

(šoferjem na pot) - 18.00 Ra- 
j-jica univerza: Astronavtika IV. — 

—) Poje Slovenski oktet — 18.30

. Es-duru op. 97 — 18.00 Iz zbornika 
spominov — 18.20 Kotiček za mlade 
ljubitelje glasbe — Drobne pesmi 
velikih mojstrov (ponovitev oddaje) 
— 18.45 Razgovori o mednarodnih
vprašanjih — 20.00 Poje zbor Slo
venske filharmonije p. v. Bogdana 
Babiča — 20.30 Radijska igra — Ve
čer z Antonom Pavlovičem Čehovom 
(prva izvedba) — 21.30 G. B. Pergo- 
lesi: Sonata za' violino in godala — 
21.45 Glasbene slike z orkestrom Ra- 
phaele — 22.15 Slavna dela klavirske 
literature — 23.10 s popevkami na 
sprehodu — 23.35 Matija Bravničar: 
Plesne metamorfoze,

SREDA, 27. JANUARJA
8.05 Mladi talenti Srednje glasbe

ne šole pred mikrofonom — 8.30 3 
uverture — 9.00 Jezikovni pogovori 
(ponovitev) — 9,15 Od tu in tam — 
10.10 Tenorist Miro Brajnik poje sa
mospeve Marjana Vodopivca — 10.30 
Popevke se vrstijo — 11.00 Trije od
lomki ta Gluckove opere Orfej in

ČETRTEK, 28. JANUARJA

8.05 Ali vam ugaja? (zabavna 
glasba) — 8.40 Poje Zbor Slovenske 
filharmonije p. v. Rada Simonitija
— 9.00 Ernest Dohnamyi: valčkova 
suita — 9.25 S popevkami po svetu
— 10.10 Iz hrvatske simfonične glas
be — 11.00 Europa express — 11.30 
Oddaja za cicibane — a) Jana Mil_ 
činsiki: Zgodba o balončku, ki je
hotel do sonca — b) Otroci pojo slo
venske narodne pesmi — 12:00 Trio 
Edvarda Goršiča ta Celja — 12.15 
Kmetijski nasveti — Ivan Mekino: 
Tržna proizvodnja družbenih pose
stev — 12,25 Drugo dejanje Donl-

nje — 9.00 Naš podlistek — Dr. Niko 
Zupanič: Spomini na slikarja Ažbe
ta — II. — 9.20 Zabavni orkester 
Werner MtiMer — 9.40 Kotiček za 
mlade ljubitelje glasbe — -Kako 
ustvarjamo in delamo — Razgovor z 
mladimi slovenskimi skladatelji In 
Izvajalci) — 10.10 Uvertura in diva 
prizora ta Rossinijeve opere Grof 
Ory — 10.31 Od polke do calvpsa — 
11.00 Mihael Rožanc: Improvizirana
fantazija na jugoslovansko folklorno 
temo —- Milo Cipra: 11 variacij na 
bosanske narodne pesmi — 11.30 Dru_ 
žina in dom — 11.45 Domoljubne
pesmi iz čitalniške dobe — 12.00 Epi
log Bolto ve opere Mefistofeles — 
12.15 Radijska kmečka univerza — 
Ing. Zvone Miklič: Varstvo rastlin 
s sodobnimi stroji in sredstvi — 
12.26 Napevi Latinske Amerike — 
12.45 Trio Avgusta Stanka — 13.30 
Melodijo Johanna Stratissa v virtuoz
nih priredbah za klavir — 13.55 Pla
ninski oktet nam ----------- ’' 1"
Majhni ansambli - 
ce — 14.25 Oddaja za šolarje 
M. Zupan: Sestanek s slavo — 14.45 

- - Iz

M
dirigent Dušan Zupanič —17.30 Glasba 
za prijetno popoldne — 18.00 Jezi
kovni pogovori — 18.15 Majhen mo
zaik melodij — 18.45 Okno v svet — 
20.00 Spoznavajmo svet in domovinol 
Prenos javne oddaje ta velikega stu
dia RTV Ljubljana — 21.00 Vrtimo 
vam plošče za zabavo — 22.15 Oddaja 
Za naše Izseljence — 23.10 Iz kata
loga s popevkami — 23.40 Moderna 
plesna glasba.

odločajo, kako gospodariti z družbe
nimi sredstvi in kakšna bo perspek
tiva za razvoj posamezne zadruge ali 
obrata.

O teh problemih poslušajte našo 
odajo 24. januarja ob 13.30.
13.30.

KULTURNA TRIBUNA 
IVO TAVČAR:

NOVI POGLEDI NA 
IZOBRAŽEVANJE ODRASLIH

25. januarja 1960 ob 20.45. 
Izobraževanje odraslih zavzema 

vse večji obseg in trdnejše oranizacij- 
ske oblike ter sodi med poglavitne 
kulturno-prosvetne naloge na sedanji 
stopnji naše družbe. Čeprav je po 
vseh slovenskih krajih razširjena 

. mreža ljudskih in delavskih univerz, SPOMINI NA ANTONA AZBETA raznih tečajev in seminarjev, čeprav
večer za večerom naši ljudje ude-

Poslušajte!
V redno dopoldansko oddajo z na

slovom NAS PODLISTEK, ta je na 
sporedu vsak ponedeljek in petek od 
9.00 do 9.20, smo v prihodnjem tednu 

prepeva — H.10 uvrstili spomine dr. NIKA ŽUPANI- 
dhobne skladbi- (ja na znamenitega slovenskega sli

karja ANTONA AZBETA. Kakor je 
znano, je dosegel Ažhe evropski slo-

zettijeve opere Don Fasquale

V koračnem ritmu — 15.40 Iz sve- vcs zlasti s svojo slikarsko šolo v 
tovne književnosti — Prlx Femina MUnchenu. Spomini dr. Zupaniča, ki 
— 16.00 Petkov koncert ob štirih — je mojstra osebno poznal in se dalj 
17.00 Razgovor z vodici — 17.20 Ve- časa z njim družil, so posebno zani- 
!i k l orkestri — znane melodije — ni i vi, ker nas seznanijo tudi z ne- 
17.40 POje Obrtniški moški zbor katerimi manj znanimi podatki iz sli- 
»Enotnost« iz Kranja P. v. Viktorja karjevega močno bohčmskega življe- 
Fabiamija — 18.00 Človek in zdravje nja. ob koncu moramo povedati še to, 

18.10 Vedri zvoki — 18.30 Iz naših (ia smo 0i,e najj oddaji o Antonu Až-
13.30 kolektivov 20.00 Armando Trova-

Po naših hribih in dolinah (narodne 
in domače viže) — 13.55 Popevke 
in šansone — 14,25 Šport In šport
niki — 14.40 Naši poslušalci česti
tajo In pozdravljajo — 15.40 S knjiž
nega trga — 16.00 Ob 150-,letniol roj
stva F. Chopina — IV. oddaja Fr. 
Chopin-. Poloneze — 16.45 Franz Liszt: 
Preludiji — 17.10 Koroške narodne 
v priredbi Pavla Kemjaka poje Ma
riborski komorni zbor p. v. Rajka 
Sikoška — 17.30 Na lepi modri Do
navi — 18.00 Turistična oddaja — 
18.15 Spoznavajmo naše umetnike

betu priredili iz mnogo obsežnejšega
jOll: Nočni preludij — 22.15 Tedenski sp|sa -SPOMINI NA SLIKARJA' AN- 
zunanjepoMtični pregled - 20.30 Mo- TONA AZBETA«, ki ga je dr. Niko

ležujejo predavanj z vseh področij, 
včasih še vedno nimamo pravih po
gledov na to dejavnost oziroma je ne 
vključujemo pravilno v celoten kom
pleks družbenih prizadevanj na pod
ročju prosvete in izobraževanja. Za. 
radi pomena tega obširnega vzgojno- 
prosvetnega in izobraževalnega dela 
smo naprosili predsednika Zveze de
lavskih univerz tov. IVA TAVČARJA, 
da bo v naši KULTURNI TRIBUNI v 
ponedeljek govoril o novih pogledih 
na izobraževanje odraslih. Predavanje 
bo brez dvoma zanimivo za vse tiste, 
ki sami delujejo v okviru delavskih 
oziroma ljudskih univerz.

Šport jn športniki
11. odaja — 20.55 2upanič objavil v lanskem Zborniku Januarja 1960 od 14.25 do 14.40.zartovi koncerti _ __ «*.»,*.».*« T ........

Melodije o morju in pomorščakih za umetnostno zgodovino. 
22.15 Nočni operni koncert — 23.10 V 
crescendu od solo pianista do big 
banda.

SOBOTA, 30. JANUARJA

ZA NASO VAS
ORGANI UPRAVLJANJA 

V KMETIJSTVU
Delavski in zadružni sveti

8.05 Iz arhiva zabavne glasbe —
9.oo Za šolarje — A. Prugel: Scottova 
poslednja pot — 9.30 Zoltan Kodaly:
Sedem klavirskih skladb, Bela Bar- kmetijstvu vse bolj uveljavljajo. To 

XV. oddaja — Basist Danilo Merlak tok: Petnajst madžarskih pesmi — velja zlasti za gospodarjenje s sred-
— 18.45 Radijska univerza — Dr. Me- 10.10 Znani pevci — znane melodije stvi ter za razvoj zadrug in sociali- 
tod Mikuž: Razvoj antisemitizma — II. — 10.40 Poje Ljubljanski oktet — stičnih gospodarstev. Dejstvo, da pre-
— 20.00 Četrtkov večer domačih pe- 11.00 Pol ure pri skladatelju Blažu težni del članov zadružnih svetov in

V naši oddaji Šport in športniki 
bomo prihodnji teden govorili o letoš
nji zimski olimpiadi, ki bo v Zdru
ženih državah Amerike v Squaw Val- 
leyu. V kratki reportaži bomo spre
govorili o tem znamenitem zimsko
športnem središču, o njegovi zgodovi
ni, o tehničnih in drugih zanimivostih 
tega ameriškega smučarskega centra 
in še o tem in onem. kar vas zanima 
v zvezi z letošnjo zimsko olimpiado.

Nazadnje pa bomo v reportaži po
svetili besedo tude temu, zakaj naši 
smučarji letos ne gredo na olimpiado.
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Od delavskega gibanja
do delavskegaOB DESETLETNICI PRVE05 DELIVSKEGU SVETA 

TOVARNE DUŠIKA V RUŠAH

same upraulj anj a
11 km zahodno od Maribora 

ležijo v idilični dravski dolini 
prav na desnem bregu Drave 
»Ruše«. To je slovensko nase
lje, ki ga na severu obkroža 
Kozjak, na jugu pa se nasla
nja ob pobočja zelenega Po
horja. V naši zgodovini je zna
no po jezuitski gimnaziji, prvi 
na področju severne Sloveni
je, v gospodarstvu pa se je 
njegov sloves razširil po vsem 
svetu po njegovi Tovarni du
šika.

Tovarna dušika Ruše je le
ta 1958 slavila štiridesetletnico 
svojega obstoja. Ustanovljena 
je bila med prvo svetovno voj
no hkrati s falsko elektrarno, 
prvo hidrocentralo na Dravi. Z 
novo tovarno so hoteli na eni 
strani zagotoviti koristno izra
bo električne energije iz nove
ga vira, na drugi pa bi naj 
karbid, glavni proizvodni arti
kel in takratna osnova za pro
izvodnjo razstreliva, služil vo
jaškim namenom gnile avstro- 
ogrske monarhije.

Karbid
nenadomestljiva

surovina
Po prvi svetovni vojni so 

izdelovali karbid za proizvod
njo acetilena, razs veti javnega 
plina. Povpraševanje po karbi
du je bilo izredno veliko, saj 
so v zimskih mesecih 1918/19 
prihajali ponj s konjskimi vre- 
gami celo iz oddaljene Vojvo- 
vodine. Razumljivo je torej, da 
je tovarna proizvodnjo, karbida 
povečala in zgradila lastno de
lavnico za izdelovanje pločevi
naste embalaže. Ko si je ruški 
karbid utrl pot tudi v svet, so 
1. 1925 sezidali moderno sepa
racijo z zmogljivostjo 18 ton na 
uro. Po prvi recesiji med leti 
1929 in 1932, ko so kupci za
htevali bolje granuliran kar
bid, so tovarno izpopolnili s 
sortirnico karbida z vibracij
skimi in ploščatimi siti, prvo 
tovrstno napravo na svetu, in 
postavili na j več j o karbidno 
peč, kakršne takrat še nikjer 
drugod ni bilo.

Karbid je postal nenado
mestljiva surovina za varjenje, 
za proizvodnjo umetnega gno
jila apnenega dušika, v zad
njih letih pred drugo svetovno 
vojno pa še za celo vrsto dru
gih kemičnih proizvodov. Da
nes ga pri nas uporabljamo tu
di za izdelavo polivinila, iz ka
terega dobivajo široka potrošnja, 
obrt in industrija nešteto pred
metov za kritje vsakdanjih po
treb. Poleg tega ima proizvod
nja karbida poseben pomen za 
električno gospodarstvo. Kar-

mm
Karbidna peč

bidna peč namreč Izravnava karbidna peč presežno električ- pa jo tako rekoč oddaja dru- 
sezonsko in dnevno kolebanje no energijo, prav tako v po- gim potrošnikom, kadar je 
v dobavi električne energije, poldanskih urah, ko je druga zmanjka. Karbidna peč je to- 
Spomladi in poleti, ko ima industrija in privatna gospo- rej riekaka rezervna elektrar- 
Drava dovolj vode, odvzema dinjstva ne rabijo toliko. Zato na.

Sedanja karbidna peč ima 
tri izlivne odprtine. Pod tem
peraturo nad 2000° C nastaja 
tekoči karbid, ki je ob odprtini 
obdan s trdno skorjo. Potem ko 
je velika grafitna elektroda 
predrla trdo maso in so ne
umorne roke delavcev z veli
kanskimi železnimi drogovi do
končno prodrle v notranjost, se 
izlije karbid v mogočnem žare
čem curku v vozičke, ki jih 
sproti podstavljajo pod Odprti
no. Od tam roma karbidna ma
sa v hladilnico, kjer se strdi v 
velike karbidne bloke. Te v 
drobilnici zdrobijo v granuli
ran karbid, ki ga vibracijska 
sortifna naprava avtomatično 
sortira in se potem z njim pol
nijo pločevinasti sodi po 100 
in 50 kg. Po tehtanju in opre
mi s potrebno signacijo odpre- 
mijo sode v skladišče, od tam 
pa po načrtu na tržišče.

Karbidna peč proizvaja 
dnevno preko 10 vagonov kar
bida, letno nad 30.000 ton. Od 
tega približno tretjina zado
voljuje potrebe domačega trga, 
drugo tretjino izvažajo v SSSR, 
Jordan, Turčijo, Avstrijo, Gr
čijo, Indijo, Urugvaj, Holand
sko, Egipt, Libanon, Pakistan, 
Izrael, Bolivijo, Sirijo, Malto, 
Iran, Ciper, Zap. Nemčijo, Pe
ru in Irak. Tretji del pa upo
rabijo doma za predelavo v 
umetno gnojilo, apneni dušik 
(cianamid).

Sedanja peč je v celoti po
trebna obnove, zato so se že 
pred leti odločili za postavitev 
nove, ki bo dajala letno do 
50.000 ton karbida.

Dobavo glavne surovine — 
električne energije, ki je samo 
karbidna peč porabi dnevno 
več kot Maribor z vso svojo 
industrijo, razsvetljavo in osta
lim, so izboljšali s postavitvijo 
transformatorske postaje, ki je 
omogočila preklop od direktne
ga 10 kV voda iz falske elek
trarne na 110 kV visokonape
tostno omrežje. S tem so do
segli nemoteno delovanje, peči 
brez premorov, ki so jih pred 
tem povzročale zlasti nevihte.

Gradnja apnenice 
v Rušah

Poleg rekonstrukcije obsto
ječe peči imajo v načrtu tudi 
gradnjo apnenic v Rušah. Zna
no je splošno pomanjkanje 
apna v Sloveniji, zlasti še ke
mičnega, kvalitetnega apna za 
karbid. Ruške apnenice bodo 
ustvarile možnost smotrne iz
rabe apnenčevih odpadkov v 
proizvodnji mešanih gnojil, od
pravile transportne težave z 
žganim apnom in omogočile iz
koriščanje plinov iž karbidne 
peči za žganje apna.

Povečana proizvodnja 
fosfata

Domače tržne potrebe, tež
nja po zmanjšanju uvoza in 
ugodne izvozne možnosti nare
kujejo povečano proizvodnjo 
fosfatov. V ta namen bo pod
jetje zgradilo obrat za fosfor 
in fosforno kislino. Letno bo
do pridobivali 7000 ton fos
forja, ki ga bodo predelali v
24.000 ton fosforne kisline 85 %. 
To potrebuje tovarna v Hrast
niku za proizvodnjo fosfatov, 
ki jih uporabljamo v prehram
beni industriji in v večji meri 
za močna krmila za živino, ka
kor tudi v druge svrhe. Inve
sticijski stroški za ta obrat bo
do znašali približno 3 milijar
de dinarjev, brutoprodukt pod
jetja pa bi se povečal za pre
ko 3,5 milijarde dinarjev. Ker 
fosfate sedaj izključno uvaža
mo, bi pomenila izgradnja no
vega objekta tudi velik prihra
nek na devizah.

Proizvodnja umetnih 
gnojil

Veliko skrb posveča tovarna 
proizvodnji umetnih, predvsem, 
mešanih gnojil. Potreba po me
šanem gnojilu nitrofoskalu se 
je v Sloveniji povečala s po
speševanjem kmetijske proiz
vodnje, zlasti z gojenjem itali
janske pšenice. Da ne bi pre
važali gnojila iz oddaljene Su
botice oz. Šabca v Slovenijo, 
se je ruška tovarna obvezala, 
da bo prvenstveno krila vse 
potrebe Slovenije po mešanih 
gnojilih in apnenem dušiku. 
Zato zavzemajo umetna gnoji
la prvo mesto v količini pro
izvodnje. Mešanih gnojil izde
lajo letno približno 50.000 ton, 
apnenega dušika pa okrog
10.000 ton. Ta količina je raz
meroma majhna, ker predelu
jejo v apneni dušik le tisti kar
bid, ki zaradi slabše kakovosti 
ne gre na tržišče. Drugače pa 
je karbid preveč dragocen pro
izvod, da bi ga pretvarjali v 
apneni dušik.

V načrtu za najbližjo bo
dočnost je izgradnja obrata za 
mešana in kompleksna gnojila, 
ki jo narekuje povečanje pro
izvodnje, izpopolnitev asorti
menta in racionalizacija tehno
loškega postopka. Z mehaniza
cijo bodo odpravili večino tež
kega ročnega dela in omogočili 
proizvodnjo mešanih umetnih 
gnojil tudi v obliki zrnc, s či
mer bodo dosegli boljšo trosil- 
nost, ker se gnojila ne bodo 
sprijemala in strjevala.

Elektrotehnični 
proizvodi 

ruške tovorne
Med najmlajše elektrome- 

hanične proizvode ruške tovar
ne spadajo elektrokorund, ta
ljeni magnezit in karborund.

Do sredine leta 1958 je to
varna proizvajala le surovi 
elektrokorund, ki ga je dro
bila na zastareli napravi, ali ga

T-mm
Korundna peč Cianamidna peč
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Pošiljala na drobljenje v ino- 
emstvo. Z otvoritvijo nove na- 

Prave za drobljenje, razmagne- 
onie in sejanje, ki je začela 

obratovati 1. maja 1958, pa ves 
^orund predelujejo izključno 
oorna v komercialno robo, ki 
J® brez tuje pomoči in brez 
Predvojnih izkušenj znatno 
boljše kakovosti od večine uvo- 
zenega korunda. Korundno zrno 
ruške proizvodnje je dobre ku
bične oblike, žilavo in povsem 
Primerno za proizvodnjo umet- 
bm brusov in brusnih papirjev, 
izvažajo ga v manjši meri, pač 
Pb krijejo dobršen del potreb 
Oomačega tržišča in izpodriva
lo uvoženi korund, kar pome- 
bi velik devizni prihranek.

V istih pečeh in na isti sor- 
brni napravi, ki proizvaja ko- 
bbnd, so takoj za njim osvojili 
mdi produkcijo rtiagnezita, ki 

potrebuje električna indu- 
^Irija za izolacije. Ker je top- 
jliv šele pri 2800°, je dober 
izolator in so električne izgube 
bisnjše kot pri šamotu. Zato 
le razumljivo, da je magnezit 
Jfelo iskan proizvod in ga bo 
Tovarna dušika, ko bo povsem 
Zadovoljila potrebe domačih 
Podjetij Rade Končar, Tobi, Hi- 
bromontaže in drugih, prodaja
la tudi v tujino. Znano je, da 
Ima Jugoslavija najboljše su- 
f^Jdne za izdelavo magnezita,

jih sedaj izvažamo. S pove
čano domačo proizvodnjo pa 
bo izvoz surovin odpadel.

Tretji in najmlajši proizvod 
le karborund, abrazivni mate
rial za specialne brusne plo- 
*če In brusni papir.

Obrat, v katerem Izdelujejo 
omenjene tri nove elektroke
mične proizvode, nameravajo 
v bližnji bodočnosti izpopolniti

je razvil šele, odkar je lahko 
samostojno razpolagal z denar
nimi sredstvi.

Število članov se je od pr
vega DS do današnjega dvigni
lo na 41. Pri volitvah v delav
ske svete se je ustalila praksa, 
da v novi DS izvolijo približ
no polovico starih članov, ki so 
si v preteklem letu že prido
bili potrebno znanje in rutino, 
drugo polovico pa sestavljajo 
člani, ki so v upravljanju no
vinci. Na ta način se v samo
upravljanju udejstvuje več čhv 
nov kolektiva, ki se v DS vzga
jajo v odločne, zavestne in sa
moiniciativne graditelje socia
lizma. Iz leta v leto je pod 
vplivom samoupravljanja ras

la politična zavest delavstva, z 
njo pa se je večala in širila 
tudi proizvodnja. Štednja ma
teriala, osvojitev novoproizvod- 
nje korunda, magnezita in kar- 
borunda, postavitev novega, ve
likega transformatorja in pri
ključitev na 110 kV omrežje in 
še mnoge druge investicije, iz
boljšave in olajšave so neposred
na posledica samoupravljanja. 
Naslednja razpredelnica kaže, 
da vrednost blagovne proizvod
nje po cenah iz leta 1958 od 
1. 1955 dalje hitreje narašča kot 
število zaposlenih, da se torej 
storilnost dela nenehno dviga. 
Značilno je, da je bilo pred 
letom 1950 zaposlenih pri mno
go manjši proizvodnji nad 800 
ljudi.

Štev. zaposlenih
1939 1955 1956 1957 1958 1959
473 652 662 704 764 780
100% 138% 140% 149% 162% 165%

Blagovna proizvod
nja v milij. din 1893 3757 3734 5153 5940 6300

100% 198% 197% 272 % 314% 333%

*“ok. Inž. Stanislav Bokszczanln

m dovršiti. Sedanje kapacitete 
Peči so premajhne in jih bodo 
8 postavitvijo treh novih peči 
Prilagodili zmogljivosti drobil- 
btee in sortirnice. Le-ta lahko 
Predela 5000 ton zrnatega elek- 
trokorunda letno, sedanje peči 
Pa ga lahko izdelajo le 2000 
ton. Zaradi racionalizacije teh- 
bološkega procesa in zmanjša- 
nia proizvodnih stroškov bodo 
Postavili tudi kalcinirno peč za 
boksit, ki bo proizvedla letno 
to.000 ton kalciniranega boksi- 
to za predelavo v elektroko- 
rund. Za termično oplemenite- 
toto korundnih zrn bo služila 
kalcinacijska peč, ki bo dajala 
letno 500 ton oplemenitenega 
granuliranega korunda, nekaj

izvoz, drugo za domačo in
dustrijo abrazivov.

V prizadevanju, da bi upo- 
rabili kar največ domačih su- 
fovin, so začeli 1. 1930 s poiz
kusi ferrokromovih legur iz 
makedonske rude. Postavili so 
novo električno peč in dosegli 
‘epe uspehe. L. 1936 so začeli 
'zdelovati ferrokrom suraffine 
to s postavitvijo druge peči 
2natno povečali proizvodnjo. 
Tako je Tovarna dušika posta
le kombinat elektrokemične in 
ulektrometalurške industrije.

Ferrokrom carbure je vmes- 
bi produkt za proizvodnjo fer- 
rokroma suraffine. Ker ga ni
majo dovolj za lastne potrebe, 
Se le težko odstopajo manjše 
količine samo svojim stalnim 
pdjemalcem. Iz njega izdelu- 
tojo silikokrom, ki ga v zad- 
bjih letih uporabljajo za pro- 
'zvodnjo ferrokroma suraffine. 
^ 1. 1958 so namreč začeli iz
delovati ferrokrom suraffine 
brez uporabe ferosilicija, ki so 
Se nadomestili s silikokromom 
lastne produkcije. To je ugod- 
b° vplivalo na izboljšanje ka
kovosti in povečanje proizvod- 
bje tega artikla. Produkcijo 
ferrokroma suraffine so pove
čali tudi z večjo obremenitvijo 
Peči in z večjo težo vsipne me
šanice. Napredek je pomenil 
tudi prehod od izlivanja v vo
zove na izlivanje v izlivne lon
ce oz. v litoželezno kokilo ta- 

pri silikokromu kakor pri 
ferrokromu suraffine. S ferro- 
kromom krije tovarna domače 
Potrebe, velike količine pa ga 
'zvaža tudi v USA, Avstrijo, 
“eigijo, Italijo, Kitajsko, Zap. 
Nemčijo, Švedsko in Švico.

Kako je na istih napravah 
zaradi boljšega tehnološkega 
procesa in vedno večje storil
nosti dela rasla proizvodnja 
ferrokroma suraffine, zgovorno 
kažejo naslednje številke:
1.1939 so ga prodali 1475 ton, 
1.1954 so ga prodali 2433 ton,
1.1959 so ga prodali 4580 ton.

Planirana rekonstrukcija si- 
likokromove peči bo omogočila 
povečano proizvodnjo silikokro- 
ma, reduktorja kromove rude 
pri domači proizvodnji ferro
kroma in važnega izvoznega 
artikla, rekonstrukcija ferro- 
kromne peči pa bo pripomogla 
k boljši kakovosti ferrokroma 
in racionalizaciji proizvodnega 
postopka.

Tretjo proizvodnjo 
panogo predstavljajo 
komprimirani plini
Kisik, acetilen — dissous- 

plin, dušik in zrak. Največja 
je proizvodnja kisika, po ka
terem je največ povpraševanja. 
Problem v dobavi komprimira- 
nih plinov potrošnikom pa po
meni pomanjkanje embalaže. 
Zlasti je občutno pomanjkanje 
jeklenk za dissousplin, ki mo
rajo biti polnjene s posebno 
maso. Domači patentni posto
pek za prepariranje teh je
klenk je bil odobren in ga je 
sprejela v izvajanje kisikarna 
v Rakovici, ki pa še s tem 
praktično ni začela in je tako 
vprašanje teh jeklenk še vedno 
nerešeno.

Da bi si potrošniki nabavili 
lastno embalažo, je tovarna 
znižala ceno plinom v kupče
vih jeklenkah. Vse jeklenke, ki 
jih polnijo, redno pregleda in 
preizkuša inšpektor Državnega 
inšpektorata za parne kotle 
LRS, kar preprečuje nesreče, 
ki bi lahko nastale zaradi ne
primerne embalaže.

V lastni delavnici izdeluje 
tovarna ventile za jeklenke. 
Vsi uporabniki komprimiranih 
plinov želijo zamenjati ventile 
raznih tipov in izdelav za ru
ške, kar dokazuje njihovo ka
kovost.

Poleg naštetih artiklov elek
trokemične, elektrometalurške 
in proizvodnje plinov, ki jo bo 
podjetje z rekonstrukcijo in 
novogradnjami načrtno večalo 
in izboljševalo, pa imajo na
men proizvodnjo razširiti še na 
nove artikle. Tako tovarna du
šika pravkar sodeluje na na
tečaju za proizvodnjo melami
na, iz katerega izdelujejo izo
lacijske plošče, plošče na po
hištvu, ohišja telefonskih in 
drugih aparatov in razno ga
lanterijsko blago. V načrtu pa 
ima podjetje tudi proizvodnjo 
silikoaluminija, ki ga potrebu
je motorna industrija.

Kakovost vseh surovin in 
izdelkov kontrolirajo v moder
no opremljenem laboratoriju. 
Neposredno pa so povezane s 
proizvodnjo tudi mehanična in 
električna delavnica, delavnica 
bobnov, ventilov in gradbena 
delavnica, ki vršijo popravila 
na poslopjih, strojnih in elek
tričnih napravah ter instalaci
jah in sodelujejo pri novograd
njah.

Povezava v poslovnem 
združevanju

Tovarna dušika Ruše je po
vezana v poslovnem združenju 
s tovarno umetnih brusov Swa- 
ty v Mariboru in z zreško to
varno Komet, ki izdeluje za 
obdelavo orodja velike bruse iz 
korunda namesto dosedanjih 
prirodnih brusov, katerih pro
izvodnja se je morala ustaviti 
zaradi silikoze. Povabili so v

Tovarna dušika Ruše

združenje tudi Katran Zagreb, 
ki izdeluje smirkov papir, a to 
podjetje do danes še ni pristo
pilo. Združenje, ki ima svoj se
dež v Mariboru, koordinira de
lo med proizvajalci abrazivne- 
nega materiala in producenti 
končnih brusnih izdelkov, pro
jektira naprave za proizvodnjo 
abrazivov in brusnih plošč, po
leg tega pa je registrirano kot 
zunanjetrgovinsko podjetje za 
uvoz in izvoz surovin in izdel
kov.

Razen tega je tovarna čla
nica in aktivno sodeluje po 
svojih predstavnikih v Združe
nju kemične industrije Jugo
slavije, v Zunanjetrgovinski 
komori, Združenju proizvajal
cev umetnih gnojil in v Trgo
vinski zbornici LRS. V občin
skem okviru deluje DIT, v ka
terem so včlanjeni in se udej
stvujejo vodilni tovarniški stro
kovnjaki.

Ze takoj ob ustanovitvi so 
bile narodno zavedne Ruše, 
imenovane »-mali Beograd«, 
močno nasprotje nemški gospo
di, ki je gospodarila v tovarni. 
V času med obema vojnama se 
je v tovarni in v njeni širši 
okolici razmahnilo delavsko gi
banje. Čeprav so reakcionarni 
jugoslovanski režimi preganjali 
napredne ljudi in je nemško 
vodstvo v tovarni pred zimo, 
ko so karbidno peč ugasnili, 
odpuščalo ravno najboljše de
lavce, ki so bili politično kom
promitiral, se je Partija v Ru
šah čvrsto zasidrala in ni zgolj 
slučaj, da je padlo v NOB 22 
delavcev Tovarne dušika. 22. 
julija 1958 je bila v podjetju 
velika svečanost, ko so na to
varniškem dvorišču odkrili spo
menik žrtvam fašizma in žrt
vam, ki so jih povzročile ne
sreče pri delu v tovarni.

Visoko razvito zavest in 
zvestobo ruških delavcev svoji 
tovarni dokazuje to, da jih ni 
malo, ki so zaposleni v tem 
podjetju že 20 do 25 let, mnogi 
pa so delali tu od ustanovitve 
tovarne do svoje upokojitve. 
Zlasti v zadnjih 5 letih je po
stopoma odhajala v pokoj ge
neracija starih delavcev, ki je 
posvetila podjetju do 40 let 
svojega dela in ki je s svojimi 
izkušnjami mnogo doprinesla k 
napredku tovarne po drugi sve
tovni vojni.

Med njimi, ki so podarili 
podjetju svoje najboljše moči, 
se je treba posebej spomniti 
pok. inž. Stanislava Bokszczani- 
na, ki je deloval v ruški tovar
ni od njene ustanovitve in si v 
42 letih svojega neutrudnega in 
plodnega dela pridobil mnogo 
zaslug za uspešno rast podjet
ja. Z gradnjo karbidne sortir
nice in peči je pridobil ruški 
tovarni v svetu ugled in z njo 
tudi sam zaslovel kot strokov
njak za elektropeči. 25. aprila 
1959 ga je iz dela iztrgala pre
rana smrt. Njegova izguba je 
bridko prizadela delovni kolek
tiv, pri katerem je bil ing. 
Bokszczanln kot strokovnjak in 
tovariš izredno priljubljen.

Delavsko gibanje 
v ruški tovarni

Delavsko gibanje v pretek
losti je ustvarilo v ruški to
varni tradicije, ki jih je po 
osvoboditvi kolektiv razvijal in 
krepil v smislu sodobnih socia
lističnih načel. Ko so pred 10. 
leti začeli delavci prevzemati 
podjetja v svoje upravljanje, je 
bila ruška tovarna ena izmed 
prvih v Sloveniji, ki je izvolila 
svoj DS. Tvo. Franc Stupan, ki 
je zaposlen v podjetju od leta 
1931, najprej kot železostrugar, 
sedaj kot obratni mojster v od

delku za pline, se še dobro spo
minja, kako je prišlo do prve
ga — poskusnega DS, katere
ga predsednik je bil. Republi
ški sindikalni svet v Ljubljani 
je sklical zastopnike podjetij in 
sindikalne funkcionarje na se
stanek, kjer so dobili direktive 
o izvolitvi DS in že 17. I. 1950 
so v Rušah izvolili 25 članov 
v ta »-poskusni« DS, ki je bil 
v začetku nekak posvetovalni 
organ. Po izidu zakona o de
lavskem samoupravljanju je 
bil 14. septembra 1950 izvoljen 
DS z 39 člani. Njegov predsed
nik je bil ključavničar in ob
ratni mojster pri elektropečeh 
Janko Fridl, ki je sedaj že v 
pokoju.

Večina delavcev je takoj v 
začetku pravilno razumela po
men delavskega samoupravlja
nja, zavedali so se, da jim ta 
novi korak v socializem daje 
vse možnosti odločanja o pro
izvodnji, da je od njih odvisen 
razvoj podjetja in z njim v 
zvezi dvig njihovega življenj
skega standarda. Na obratnih 
sestankih so zrelo predlagali 
člane v DS, jih sproti obve
ščali o svojih željah in predlo
gih in zahtevali od izvoljenih 
predstavnikov, da seznanjajo 
kolektiv s sklepi svojih sej. 
Med delavci je bilo seveda tu
di nekaj takih — vendar zelo 
zelo malo — ki so skeptično 
gledali na to novo socialistično 
pridobitev v začetku, ko delav
ski sveti še niso imeli tako ši
rokih kompetenc in ko so nji
hovi člani, nevajeni upravlja
nja, včasih prikimali tudi skle
pom in ukrepom, ki morda ni
so bili za podjetje najboljši. V 
samem procesu svojega dela pa 
se je DS gradil in utrjeval in 
prepričeval še tiste redke 
omahljivce, da je sposoben vr
šiti svoje naloge. Dokler DS ni 
mogel razpolagati z denarnimi 
sredstvi, dokler so bili fondi 
diktirani od zgoraj in tudi v 
tarifnem pravilniku že vnaprej 
določene postavke, je DS urejal 
proizvodne odnose, odločal o 
normah, o organizaciji dela, re
ševal disciplinska vprašanja in 
podobno. Široko samoiniciativo

Pomanjkanje strokovnega 
kadra postopoma zmanjšujejo 
s štipendiranjem dijakov na 
srednjih in študentov na viso
kih šolah — skupno ima pod
jetje preko 50 štipendistov.

Uspehi delavskega samo
upravljanja pa se jasno kaže
jo tudi v neposredni skrbi za 
delovnega človeka. Tako je zla
sti stanovanjska izgradnja iz
redno naglo napredovala. Pred 
osvoboditvijo je imela Tovar
na dušika 30 samskih sob in 
155 stanovanj, od tega največ 
enosobnih brez kopalnice. Do 
danes pa se je predvojna sta
novanjska površina povečala za 
80 %, saj se je starim pridru
žilo še 10 samskih sob in 111 
novih stanovanj, od katerih je 
največ tri — in včasih večsob
nih s kopalnicami. Razen tega 
je že v gradnji še 48 stano
vanj, v glavnem dvosobnih. 
Seveda s tem stanovanjska sti
ska še ne bo povsem odprav
ljena, zato je v načrtu nadalj
nja stanovanjska izgradnja s 
povečano hitrostjo.

2e nad pet let ima tovarna 
svojo ambulanto, ki bedi nad 
zdravstvenim stanjem delav
stva. Od lani dobiva 370 delav
cev na težkih in zdravju škod
ljivih delovnih mestih brez
plačno topel obrok (enolončni
co), ostali pa po režijskih ce
nah. Vsi delavci pa dobivajo 
brezplačno čaj ali črno kavo. 
Po vseh obratih so urejene je
dilnice, v delavskem klubu iz
ven tovarne pa je okrepčeval
nica, ki nudi mrzle malice in 
brezalkoholne pijače po režij
skih, alkoholne pa po tržnih 
cenah.

V 1. 1958 so uredili in iz
boljšali higiensko tehnične 
razmere. Sem spada ureditev 
pralnice v Industrijski šoli v 
novem stanovanjskem naselju, 
pa garderobne omarice in sa
nitarije v tovarni. Delavci so 
po potrebi opremljeni z zaščit
nimi oblekami, čevlji, rokavi
cami, obraznimi ščiti, očali, 
respiratorji, maskami proti 
strupenim param in z drugim.

Ker je zaposlenih precej de
lavcev iz Fale, Slemena, Selni
ce, Peker in Maribora, je to
varna kupila tri avtobuse, ki 
dnevno prepeljejo na delo in 
z dela 165 članov kolektiva.

Tudi za letni dopust je pre
skrbljeno. Pred dvema letoma 
so najeli dom v Novem v Dal
maciji, ki lahko v eni izmeni 
sprejme 70 ljudi. Razen tega

jim je Tehnogradnja lani od
stopila dve weekend hišici v 
Rovinju, pogajajo se pa tudi 
za letovišče v Fiesi.

Delavski svet pa je pokazal 
tudi veliko razumevanje za 
krajevne potrebe. Zgradil je 
novo telovadnico, dokončal iz
gradnjo Industrijske šole, pre
uredil kino in gledališko dvo
rano ter Vajeniško šolo v Ru
šah, dal sredstva za vodovodno 
napeljavo in ureditev stranišč 
v šoli Lovrenc, delno je pri
speval za centralno kurjavo v 
selniški šoli, tlakoval lokalno 
cesto od Ruš do Selnice in 
opremil občinski dom na Peč
kah na Pohorju, ki ga je ob
čina odstopila mariborski bol
nišnici.

Se in še bi lahko govorili o 
uspehih, ki jih je žel delovni 
kolektiv Tovarne dušika Ruše. 
A naj omenimo le še pozitivno 
vlogo, ki jo vzporedno z delav
skim samoupravljanjem vrši to
varniški sindikat. Tudi sindi
kalno življenje ima svoje zarod
ke že v času po prvi svetovni 
vojni. Poleg razredne borbe pro
ti izkoriščevalcem delavskega 
razreda so delavci ruške tovar
ne že v stari Jugoslaviji kazali 
veliko zanimanje za kulturno- 
prosvetno delo. Združeni v Svo
bodi, ki jo je po razpustu na
domestila Vzajemnost, so se kul
turno udejstvovali, pri čemer so 
jim pomagali pisatelj Ivan Po
trč, njegova žena Ljuba in zna
ni ruški komunist Miha Pintar, 
ki je padel v NOB. Takrat so 
zgradili — v veliki meri s pro
stovoljnim delom tovarniških 
delavcev - na vznožju Pohorja 
letno gledališče, ki je še danes 
ponos Ruš in kjer poleti z ve
seljem pokaže domača gledali
ška družina, kaj premore, pa 
tudi gostje radi prihajajo na 
oder pod milim nebom, V ob
novljeni dvorani pa se vršijo 
redne abonentske operne in 
dramske predstave mariborske
ga gledališča, kinopredstave in 
koncerti.

Sindikalna podružnica je ze
lo agilna, ima lastno godbo in 
moški pevski zbor, razen tega 
pa vzorno vrši politično vzgoj
no delo, saj delovni uspehi ko
lektiva — članov sindikata — 
dokazujejo, da so dorasli delav
skemu samoupravljanju

Ob deseti obletnici prvega 
DS lahko kolektivu samo česti
tamo k doseženim zmagam in 
jim želimo enakih uspehov tudi 
v bodoče.
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Sedanji delavski svet tovarne
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KRIŽANKA ŠTEV. 3.
Vodoravno: 1. orjak, 7. trdo- 

nebni glas, 13. posedujem, 14. po
bočje, 16. pritok Save na Gorenj
skem, 17. poučna povest, ki v 
njej nastopajo živali, 19. gonilo, 
21. sukanec, 22. tako velik, 24. 
mohamedanska molilnica, 27. les
ni drobec, 28. huda stiska. 29. 
reklamni razglas, 31. srednje
ameriška država, 34. živalska tol- 
šfia, 35. eskimski čoln, 37. kva
rim, 39. poldrag kamen, 41. ne
delaven člov.ek, 43. vrsta zvezde, 
ki nenadoma zažari z močnim si
jajem, 44. pokrivam z nakopano 
zemljo, 45. neaktiven.

Navpično: 1. zavita črta, ki 
teče iz središča navzven, 2. okraj

šano žensko ime, 3. lovska zan
ka, 4. knjiga z nazivi, 5. ploskov
na mera, 6. nasprotje od tišine, 
7. število, 8. Cincar, 9. najvišja 
karta, 10. okrajšano moško ime,
11. operna melodija, samospev,
12. prečni drog v kozolcu, 15. del 
trupa, 18. rekrut, 20. sodržavljan, 
23. moderna prevozna sredstva, 
25. najnižji budistični duhovniki 
pri mongolskih narodih, ki so 
hkrati vrači, 26. hud naliv, 28. 
nabava z denarjem, 29. zemeljski 
udor, 30. starogrški junak, 31. 
starogrški bog gozdov, 32. mesto 
in pristanišče ob Črnem morju, 
33. država na Arabskem poloto
ku, 36. uživam hrano, 38. vrbe, 
40. osebni zaimek, 42. medmet.

v teh Časih
»•To je veter! Človek še koraka ne more napraviti.-«

V fr'

TROFEJE
»Tukajle me je poljubila neka čudovita blondinka, tu- 

kajle pa žena.«

DIETA
»Omejil sem se samo na en kozarec...«

Kombinirajmo
Beli na potezi dobi.
Beli: Kgl, Dg3, Tfl, Lbl, Lb2, 

Se5, Pa2, c4, e3, g2, h2 (11).
Črni: Kg8, Dc7, Te8, Le6, Sd7, 

Sf8, Pa6, b5, c5, g7, h6 (11).
Črni (mladi sovjetski velemoj

ster Spaski) je pravkar potegnil 
Sf6-d7, ker je beli (Keres) grozil 
jemati na f6. Črna poteza pa je 
bila odločilna napaka, ki jo igra
lec na potezi odlično izrabi. Pri 
roki ima namreč nenadoma po
tezo, ki je podobna v pravem po
menu besede blisku z jasnega. Z 
njo si forsirano zagotovi prednost 
figure in kmeta, tako da se mora 
črni takoj vdati.
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REŠITEV KRIŽANKE 
IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE 
Vodoravno: 1. plakat, 6. akor

di, 11. ra, 12. kriterij, 15. ar, 16. 
Oto, 18. acetat, 19. eta, 20. tara, 
22. etik, 23. trik, 24. Ant, 25. ak, 
26. sla, 27. peta, 29. Unec, 31. atol, 
34. iti, 35. Plutos, 37. oka, 38. Ka, 
39. trasanti, 41. IS(land), 42. ani
lin, 43. aorist.

NASH NAGRADNA UGANKA
Danes objavljamo tretjo 

sliko iz serije naših nagradnih 
slikovnih ugank: »štirje po
membni dogodki preteklega 
leta«. Slika prikazuje mesto, 
ki je zraslo v nekaj letih. Gla
dili so ga delavci sami in pra
vijo, da je ta kraj najbolj ži
vo odrazil naša prizadevanja 
v zadnjih letih.

Odgovorite nam:
• kateri kraj je to?

V prihodnji številki bomo 
objavili še eno sliko iz te se
rije naših nagradnih ugank. 
Pravilne odgovore vseh štirih 
ugank nam pošljite skupaj na 
naslov uredništva: Delavska 
enotnost, Ljubljana, Kopitar
jeva 2/IV. Rešitve pošljite 
najkasneje do 4. februarja. 
Prosimo, da ne pozabite na 
pisemski ovitek napisati »Za 
nagradno slikovno uganko«, re
šitvam pa priložiti kupone.

Med pravilnimi rešitvami 
bo žreb določi! osem nagra
jencev, ki bodo prejeli na
slednje nagrade:

1. nagrada 7000 din,
Z. nagrada 5000 din,
3. nagrada 3000 din, 

in pet nagrad po 1000 dinarjev.

KUPOM 41

STRAH
»In ti si me zbudila samo zato, da bi mi rekla, da je ura 

začela iti.«

STANOVANJSKI ODNOSI
»Veš, stanujem s sostanovalcem v tistiie luknji, pa bi 

želel, da me ga rešiš.«

SODOBNA
»Nekoliko ste pretiravali z zdravljenjem s petrolejem.«

PETROLEJSKA PSIHOZA
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